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 كارشكني كاسبان تحريم
در مسير تعامل

 اهميت آشتي 
با جهان

 به اعتماد عمومي 
آسيب نزنيم

 الاكلنگ امنيت غذايي
و امنيت آبي در كشور

پس از انجام تب��ادل زندانيان 
ميان ايران و امريكا و س��پس 
دارايي ه��اي  آزادس��ازي 
مس��دودي ايران، بس��ياري 
معتقدن��د ك��ه باي��د از اين 
فرصت استفاده كرده و زمينه 
گفت وگوهاي مستقيم ميان 
ايران و امريكا را براي استيفاي 
منافع ملي و پايان دادن به تحريم هاي اقتصادي فراهم 
كرد. اين در حالي اس��ت كه برخي اخبار هم در داخل و 
خارج كشور در خصوص برخي مانع تراشي ها در مسير 
تداوم مذاكرات هس��ته اي از س��وي جرياني كه از آنها 
با عنوان كاسبان تحريم ياد مي ش��ود، مطرح است.اما 
مسير گفت وگوهاي احتمالي ميان ايران و امريكا با چه 
سنگلاخ هايي مواجه است و چگونه مي توان اين موانع 
را پشت سر گذاشت تا دو راس مهم مذاكرات هسته اي 
يعني ايران و امريكا بتوانند مشكلات ميان خود را پشت 
سر بگذارند؟ به نظرم براي درك درست شرايط بايد ابتدا 
به ريشه هاي مشكل ايجاد شده توجه كرد، سپس به اين 
پرسش پاسخ داد كه اين مشكل از چه زماني ايجاد شده 
است و مهم تر از همه چه فرد يا جرياني توان حل مشكلات 
ايجاد شده را دارند؟ در خصوص برجام بايد به اين واقعيت 
اشاره كرد كه مشكل برجام پس از امضاي اين سند مهم 
بين المللي با خروج امريكا از برجام ايجاد شد. در شرايطي 
كه ايران و كش��ورهاي اروپايي بر تداوم برجام پافشاري 
داشتند، ترامپ از برجام خارج شد. اروپا و ساير كشورهاي 
عضو هر اندازه تلاش كردند كه برجام را نجات داده و امريكا 
را متعهد به انجام تكاليفش كنند نتوانس��تند. بنابراين 
اين امريكا بود كه از برجام خارج شد و در مسير توافقات 
سنگ اندازي كرد. اما دولت در امريكا تغيير كرده و به نظرم 
ديگر زمانش رسيده كه دور تازه اي از گفت وگوها با امريكا 
را آغاز كرد. بارها تاكيد كرده ام كه وزن امريكا در مناسبات 
بين المللي چه از نظر قدرت سخت و چه از منظر قدرت 
نرم قابل مقايسه با ساير طرف ها نيست؛ وقتي امريكا به 
كشوري فشار وارد كرده يا آن كشور را تحريم كند، به آن 
كشور فشار وارد شده و تحريم عملياتي شده و تاثيرگذار 
مي شود. ساير كشورها اهميتي ويژه ندارند، مثلا اگر چين، 
روسيه و اروپا ايران را تحريم مي كردند، اما امريكا همراه 
ايران بود، تحريم هاي اعمال شده هيچ تاثيري نداشتند. 
بنابراين ايران درگير معادله اي شده است كه امريكا نقش 
اصلي آن را بازي مي كند. در اين شرايط هم صورت مساله 
مشخص است، هم راه حل ها عيان است و هم بازيگران 
اين معادله نمايان هستند. هم مقامات ايران اين واقعيت 
را مي دانند، هم مسوولان امريكايي و هم اروپايي ها؛ مساله 
اصلي تصميم سازي هاي عيني و اجرايي است. در واقع در 
شرايط فعلي مش��كل فهم و آگاهي از راه حل ها نيست، 
مشكل اصلي اتخاذ تصميمات دشوار سياسي است. از 
يك طرف ايران بايد بتواند اراده سياسي لازم براي مذاكره 
ادامه در صفحه 8 مستقيم و...  

امروز اقتصاد در جهان مدرن، 
ديگر به عنوان يك پديده درون 
كشوري و داخلي طبقه بندي 
نمي ش��ود و چيزي ك��ه در آن 
ترديدي وجود ندارد اين است 
ك��ه ب��راي ارتق��اي وضعيت 
اقتص��ادي، هر كش��وري بايد 
تلاش كند، به نوعي ارتباط خود 
را با جهان بهبود بخشد كه بخشي از نظام اقتصادي جهان 
باشد، ما در ايران نيز قطعا براي استفاده از تمام ظرفيت ها 
بايد چنين رويكردي را دنبال كنيم. در گفتمان اقتصادي 
سياس��ت گذاران طي سال هاي گذشته، س��ه ديدگاه در 
مورد تاثير تحريم ها وجود داش��ته است؛ گروهي كه باور 
داشتند، تحريم ها هيچ تاثيري ندارد و كاغذپاره اي بيش 
نبوده؛ گروهي نيز قائل به تاثير اندك تحريم ها بر اقتصاد 
بوده اند و دسته ديگري از سياست گذاران نيز بر اين عقيده 
بوده اند كه تحريم ها تاثير بسياري بر كاهش رونق اقتصادي 
داشته است. تحريم هاي اقتصادي ايران در ابتداي انقلاب 
اسلامي و پس از واقعه سفارت امريكا در سال 1357 آغاز و 
در جريان جنگ ايران و عراق ادامه پيدا كرد و عملًا در دوران 
سازندگي شاهد شماري از شديدترين تحريم ها عليه ايران 
بوديم؛ در زمان دولت هاي هفتم و هشتم از تحريم ها كاسته 
ولي در دوران رياست جمهوري محمود احمدي نژاد، مجدداً 
تحريم هاي شديدي عليه كشور اعمال شد. در سال 2006 
هم قطعنامه هاي شوراي امنيت به تصويب رسيد و تحريم ها 
سخت گيرانه تر شد و بعد از آن با برجام، براي مدتي از شدت 
تحريم ها فروكاسته ش��د اما با حضور ترامپ، تحريم هاي 

سخت و ظالمانه از نو آغاز شد و تاكنون ادامه يافته است.
همين موضوع را مي توان در س��اير بخش ها نيز ديد. مثلا 
اينكه برندهاي ايراني هرگز نتوانسته اند جايگاهي جهاني 
را براي خود به دس��ت آورند. سياس��ت تمرك��ز بر توليد 
همه كالاها با هر كيفيتي و تلاش جه��ت صادرات آنها و 
جلوگيري از واردات اقلام مورد نياز كشور، در كنار شرايط 
تحريمي و مسائل بين المللي، به دليل كيفيت پايين برخي 
از محصولات توليد داخلي همراه با بسته بندي بي كيفيت و 
سياست هاي نادرست بازگشت ارز حاصل از صادرات، مانع 
از صادرات پايدار و ارزش آفرين شده است. با اين سياست ها 
حتي قادر نبوده ايم يك برند جهاني شناخته شده به منطقه 
معرفي كنيم. در عين حال اين سياست ها موجب شدند 
كه اقلام داراي مزيت صادراتي ايران مثل پس��ته، فرش، 
زعفران و... سهم خود از بازارهاي جهاني را به رقيب واگذار 
كنند. به تعبير ديگر، ريل گذاري هاي صادراتي چند دهه 
اخير به گونه اي بوده كه صادركنندگان خوش نام و توانمند 
كشور دست از صادرات شسته و متعاقب آن اين ميدان از 
صادركنندگان كهنه كار خالي ش��ده است. به اين ترتيب 
ضمن تاكيد بر لزوم پيگيري سياست هاي داخلي، بايد در 
نظر داشت كه اتصال به اقتصاد جهاني و بهره بردن از تمام 
زيرس��اخت هاي موجود در اين عرصه، براي ما بيشترين 

اهميت را خواهد داشت. 

وقتي بح��ث از جواني جمعيت 
مي شود تمامي متخصصان اين 
حوزه بر سالمند شدن جمعيت 
كشور صحه مي گذارند اما وقتي 
بحث از قانون جواني جمعيت 
مي ش��ود بس��ياري از افراد اين 
قان��ون را ن��ه تنها راه��ي براي 
افزايش جمعيت نمي دانند كه 
معتقدند اصلا چنين اتفاق��ي با تصويب قانون و روش هاي 
دس��توري رخ نخواهد داد. اينكه مسوولان شرايط زندگي 
را براي افراد به گون��ه اي رقم بزنند كه حداقل رفاه براي هر 
خانواده فراهم باش��د ديگر نيازي به دس��تور و قانون براي 
فرزند آوري نيس��ت. اين در حالي اس��ت كه ب��ا رفتارهاي 
غيرحرف��ه اي و غير علمي نيز بر اين اش��تباه پافش��اري 
مي شود. اينكه وزارت بهداش��ت و درمان به عنوان نهادي 
بزرگ كه بايد حافظ سلامت جسم و روح افراد باشد با ابلاغ 
دستورالعمل هاي نابخردانه باعث مي شود تا اذهان عمومي به 
اين سمت و سو برود كه به دنيا آوردن فرزند حتي معلول هم 
جزيي از اجراي قانون جواني جمعيت است به اعتماد عمومي 
آسيب مي زند. همه ما به خوبي مي دانيم كه افراد معلول در 
ايران متاسفانه با مشكلات زيادي مواجهند زندگي اجتماعي 
اين افراد به دلايل مختلف مختل شده است. از نبود وسايل 
حمل و نقل مناسب گرفته تا نبود كار و.... در اين بين حتي 
افراد معلول براي اينكه بتوانند تحصيلات عاليه داشته باشند 
با مشكلات زيادي دست و پنجه نرم مي كنند و اگر خواست و 
اراده خود فرد دخيل نباشد امكاني براي دستيابي به موفقيت 
وجود ندارد. در اين ش��رايط سوالي كه مطرح مي شود اين 
است كه آيا جامعه ما ظرفيت پذيرش تعداد بيشتري افراد 
معلول را دارد. ما همين الان هم براي افزايش جمعيت سالم 
به زيرساخت هايي نيازمنديم كه اگر فراهم نباشد اين قانون 
جواني جمعيت با مشكل مواجه مي شود حال چطور ممكن 
است بخواهيم با حذف يك آزمايش كه به زندگي، سرنوشت 
و آينده يك فرد بس��تگي دارد تنها به اجرايي شدن قانوني 
فكر كنيم كه هيچ مقدماتي ب��راي آن فراهم نكرده ايم. در 
واقع ما نياز داريم به جاي اجرايي كردن اين قوانين شرايط 
اقتصادي و اجتماعي را به گونه اي رقم بزنيم كه هم امكان 
ازدواج براي جوانان فراهم شود و هم امكان فرزند آوري. در 
واقع خانواده ايراني به طور سنتي طرفدار فرزند آوري است 
اگر ما الان با بحران جمعيت مواجه شده ايم به اين خاطر است 
كه مسوولان در ارايه خدمات و فراهم آوردن رفاه نسبي در 
جامعه براي افراد كوتاهي كرده اند. اگر به كشورهاي توسعه 
يافته نگاهي بيندازيم مي بينيم كه اين كش��ورها به جاي 
وضع قانون ب��راي افزايش جمعيت به فرهنگ س��ازي در 
اي��ن رابطه و البته فراهم آوردن ش��رايط بهتر زندگي روي 
آورده اند. در واقع آنها بر روي فكر افراد كار مي كنند تا اينكه 
 بخواهند با تصويب قانون و صدور دستورالعمل افراد را وادار به 
فرزند آوري كنند. اين روشي كه ما در پيش گرفته ايم قطعا 
جواب نمي دهد و بايد به فكر راه حل مناسب تري براي اين 
ادامه در صفحه 6 وضعيت باشيم. 

امني��ت آبي يا امني��ت غذايي 
كداميك مهم تر است؟ چرا ما 
در كش��ور دچار فقر ساختاري 
در تحليل وضعيت آبي كشور 
شد  ه ايم؟ فقر تحليلي در مقياس 
حكمراني آبي، چقدر در بحران 
منابع آبي نقش دارد؟ ش��رايط 
رفتاره��اي زيس��ت محيطي 
جامعه، چقدر تاثير پذيري از سياس��ت گذاري هاي كلان 
دارد.؟ علي رغم اينكه هجدهمين كش��ور وس��يع جهان 
هستيم ولي بيش از هفتاد درصد مناطق كشور خشك و 
نيمه خشك بوده و از كم آبي رنج مي برد. اقتدار هيچ كشوري 
در دنيا بدون امنيت آبي امكان  پذير نخواهد بود و س��رابي 
بيش نيست. اين اقتدار در قالب هاي اقتصادي، اجتماعي، 
سياسي و امنيتي مي باشد كه بدون امنيت مستقيم آبي 
ممكن نيس��ت و بدون آن نمي تواند نمودي داشته باشد. 
امنيت آبي و امنيت غذايي براي كش��ورهاي خش��ك و 
نيمه خشك مشابه ايران، مثل الاكلنگ هستند. يعني اگر 
براي رس��يدن به امنيت كامل غذايي، هر اقدامي خلاف 
آمايش سرزميني انجام دهيم عملا باعث مي شويم امنيت 
آبي را با خطر روبه رو كنيم كه امنيت آبي به صورت كاملا 
مستقيم روي همه ابعاد زندگي مردم جامعه تاثير مي گذارد. 
به عبارت ديگر ايجاد تعادل بين امنيت آبي و امنيت غذايي 
همچون دو طرف يك الاكلنگ بوده كه نيازمند مديريت 
و دانش در كنار فناوري هاي نو اس��ت. ميزان توليد سالانه 
محصولات كشاورزي در كشور مطابق برخي آمارها، بالغ بر 
يكصد ميليون تن مي باشد كه بخشي از آن علي رغم تحميل 
هزينه هاي مختلف براي توليد، به هدر مي رود. و جالب اينكه 
كش��ور ايران در يك منطقه خشك و نيمه خشك واقع 
شده ولي درصد زيادي از توليدات محصولات كشاورزي 
حاصل از كشت آبي است در حالي كه متوسط توليدات 
محصولات كشاورزي از كش��ت آبي در دنيا رقم بسيار 
پايين تري اس��ت. )علي رغم اينكه بارش در كشور ايران 
يك سوم ميانگين جهاني و توان تبخيري در كشور هم 
حدودا سه برابر متوسط جهانيست. و اين به معني داشتن 
پتانسيل طبيعي معادل يك نهم متوسط جهاني براي 
استفاده هاي مرتبط با آب است.(  اصولا سياست گذاري 
و تكيه بر خودكفاي��ي خصوصا خودكفايي محصولات 
كشاورزي در مناطق خش��ك و نيمه خشك، بسيار پر 
هزينه و ناپايدار و ناكارآمد بوده و پيامدهاي آن مي تواند 
در حوزه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي و 
حتي امنيتي خود را نشان دهد. اين نوع عملكردها، نوعي 
برند سازي تخريبي ناآگاهانه در حوزه امنيت آبي است.  
آب و انرژي در تمامي كشورهاي توسعه يافته بر دو هدف 
استوار است. نخست از آب و انرژي براي نيازهاي موجود 
در جامعه با توجه به وضعيت و توان اكولوژيكي بايد استفاده 
گردد و دوم بايد براي ايجاد توسعه گري با توجه به اصل 
مزيت رقابتي و همچنين متناسب با توان اكولوژيكي و نه 
ادامه در صفحه 8 بيشتر از آن بايد باشد. 

يوسف مولايي

يادداشت-6

 علت ريزش بورس 
چيست؟

تقريبا سه سالي از شروع ريزش 
قيمت سهام در مرداد ماه سال 
99 مي گذرد. گرچ��ه بازار در 
اين مدت خالي از نوس��انات 
نبوده اما آن روند دلچسبي كه 
فعالان انتظارش مي كشيدند 
را ني��ز نداش��ته اس��ت. اين 
بدان معناس��ت، آن دسته از 
ب��ازار كه عادت به خريد و فروش ه��اي متوالي ندارند يا 
س��رمايه گذاري بلندمدت را انتخاب كرده بودند هيچ 
بازدهي اي كسب نكرده و س��ر خانه اول خود قرار دارند. 
البته اين بدون در نظر گرفتن ميزان تورم و افت ارزش پول 
ملي مي باشد و بازار سرمايه كه آينه جهان نماي اقتصاد 
است در سه سال اخير قافيه را در تمام عرصه ها به بازار هاي 
رقيب باخته  است. به اين ترتيب بد نيست در اين مدت سه 
ساله نگاهي به بازدهي اين بازار ها از تاريخ 21 مرداد ماه 
سال 1399 تاكنون داشته باشيم. در اين مدت مسكن 
با بازدهي حدودا 200 درصدي دست بالاتر را نسبت به 
ساير بازار ها داشته است. سكه بهار آزادي و دلار بازار آزاد 
نيز به ترتيب با رشد 143 و 126 درصدي در جايگاه دوم 
و سوم ايستاده اند و اين در حالي است كه شاخص بورس 
تهران با افت 6 درصدي عقب تر از همه رقبا حتي بازدهي 

سپرده بانكي قرار گرفته است. 
گرچه بيان دلايل ريزش سال 99 و تداوم روند اصلاحي 
بازار سرمايه تكرار مكررات است اما بد نيست نگاهي گذرا 
به اين عوامل بيندازيم. از رشد غير واقعي و حبابي شدن 
بيش از اندازه قيمت ها در سال 99 شروع مي كنيم. به واقع 
در سال 99 حباب بازار با رشدي كه قبل آن تجربه نكرده 
  P/E بود به سمت جلو حركت مي كرد به طوري كه نسبت
كه يكي از معيارها  و مقياس هاي ارزندگي اس��ت براي 
برخي از نماد ها به بالاي 80 واحد و P/E  كل بازار به سطوح 
40 واحدي رسيده بود. از ديگر عوامل ريزش بورس در 
سال 99 مي توان به افت قيمت كاموديتي ها )و البته تداوم 
فضاي ركودي تا حالا( و افزايش نرخ بهره به عنوان دلايل 
ش��روع ريزش بازار در آن سال اشاره كرد. اما به عقيده ما 
عدم توجه به سرمايه گذاري در زيرساخت هاي ضروري 
كشور مانند برق و گاز، تداوم قيمت گذاري دستوري در 
اكثر صنايع،  ادامه دار شدن ركود جهاني، از دست رفتن 
اعتماد عمومي و دولتي كه دخل و خرج متقارني ندارد 
موجب شد تاكنون ش��اهد تداوم روند اصلاحي در بازار 

سرمايه باشيم.
 به واقع كمبود هر ساله گاز در زمستان و برق  در تابستان 
موجب افت جدي توليد ش��ركت ها مي شود كه در اين 
ميان بيش��ترين كاهش توليد مربوط به ش��ركت هاي 
فولادي و سيماني مي شود. البته قضيه به همين جا ختم 
نمي شود. به واقع عدم توسعه زيرساخت ها  در سال هاي 
گذش��ته و افزايش مداوم مقدار مصرف موجب شده تا 
كمبود انرژي هر ساله مشكلات جدي تري ايجاد و گريبان 
ادامه در صفحه 6 صنايع را بگيرد.  

نويد فرهادي  امان الله قراييمهرداد عباد  علي قنادي اسلامي 

»تعادل« روند ادامه دار نزول بازار 
سرمايه را بررسي مي كند

 آخرين آمار اسپيدتست 
از ژوييه 2023 منتشر شد

در حال حاضر با توجه به نوسانات بازار همسو با قيمت 
دلار اين سوال مطرح مي شود كه سرنوشت بورس 
به ارز گره خورده است؟ با توجه به اينكه بازار سرمايه 
پس از اصلاح از محدوده 2500 ه��زار واحد به زير 
2000 هزار واحد رسيده كه حداقل 20 درصد اصلاح 
شاخص كل بورس را نشان مي دهد هرچند برخي 
نمادها تا 50 درصد ه��م اصلاح كرده اند، به همين 
دليل در اين محدوده شرايط بازار به خبرهاي مثبت 
و منفي گره زده شده و برخي كارشناسان معتقدند 
فعلا در بين محدوده 1900 تا 2050 هزار واحدي 
صفحه 4 را بخوانيد نوسان خواهد داشت.  

آخرين آمار منتشرش��ده از اسپيدتست حاكي از آن 
است كه در بخش اينترنت موبايل با كاهش سرعت در 
كشورمان روبرو هستيم، سرعت اينترنت موبايل در 
ايران از 34.65 مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، به 33.44 
مگابيت بر ثانيه كاهش يافته است و ايران اكنون در 
رتبه 67 قرار دارد. اسپيدتست ماهانه گزارشي را درباره 
سرعت اينترنت ثابت و موبايل در جهان و كشورهاي 
مختلف منتش��ر مي كند و حالا طب��ق جديدترين 
گزارش آن براي ماه ژوييه 2023، س��رعت اينترنت 
موبايل در ايران كاهش و سرعت اينترنت ثابت افزايش 
صفحه 6 را بخوانيد يافته است.  

سرنوشت بورس 
چه خواهد شد؟

 ادامه كاهش 
سرعت اينترنت موبايل
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 محدوديت در واردات كيت هاي غربالگري »تعادل« گزارش مي دهد 
زنگ خطري براي افزايش تولد نوزادان معلول

صفحه8صفحه3

 نرخ گاز صنعتي ايران 
ارزان ترين نرخ دنيا است

 تامين مالي 
به چه قيمتي؟

اين روزها موضوع تامين 
مالي مرتبط با كسري 
بودجه دول��ت در راس 
ارزيابي هاي تحليلي و 
اقتصادي ق��رار گرفته 
اس��ت. اين موضوع به 
ان��دازه اي اهميت پيدا 
ك��رده ك��ه بس��ياري 
معتقدند دول��ت از طريق گران ك��ردن بنزين 
به دنبال پايان دادن به مش��كل كسري بودجه 
خود است. دولتمردان اما با صداي بلند هرگونه 
تصميم سازي در خصوص افزايش قيمت بنزين 
براي جبران كسري بودجه را تكذيب مي كنند. 
هرچن��د نمايندگان مجلس كمي آن س��وتر از 
پاستور درباره اين صورت صحبت مي كنند! اما 
بايد ديد مسيرهاي پيش روي دولت براي جبران 
كسري بودجه چيست؟ در اغلب اقتصادها چند 
راه مش��خص براي تامين مال��ي دولت ها وجود 
دارد. دولت ها اغلب از طريق نظام مالياتي تلاش 
مي كنند تا نيازهاي مالي خ��ود را تامين كنند. 
البته اين ماليات ها به صورت عمومي نيست و به 
صورت افقي اين افزايش ماليات ها را برنامه ريزي 

مي كنند. 
در واقع از طريق توس��عه پايه هاي مالياتي است 
كه روند تامين مالي دولت محقق مي ش��ود. نه 
اينكه ماليات هاي برخي طبقات و اقشار خاص هر 
سال افزوده شود و برخي ديگر از افراد و جريانات 
از معافيت هاي مالياتي بهره مند ش��وند. راهكار 
دوم فروش اوراق است كه دولت سيزدهم تا حد 
نهايت از آن استفاده كرده است. بر اساس اعلام 
نوبخت، دولت سيزدهم طي 2سال به اندازه 8سال 

زمامداري دولت قبلي اوراق فروخته است. 
راهكار بعدي، فروش اموال دولت اس��ت و نهايتا 
هم افزاي��ش قيمت بنزين و س��اير حامل هاي 
انرژي وجود دارد ك��ه اين روند مختص اقتصاد 
ايران است. از ميان اين 4راه برشمرده شده، تنها 
2راه را مي توان اقتصادي فرض كرد. يكي افزايش 
ماليات به صورت توسعه پايه هاي مالياتي و بعد 
هم افزايش به��ره وري در دولت و باز كردن قل و 
زنجيري كه شركت هاي دولتي بر پيكره دولت 
ايجاد كرده اند. افزايش قيمت حامل هاي انرژي 
در اقتصاد ايران يك بيراهه است. وقتي در اقتصاد 
ايران الي ماشاءالله شركت هايي وجود دارند كه 
ماليات نمي دهند و معافيت دارند و دولت مملو 
از عدم بهره وري است، اين اجحاف به مردم است 

كه بنزين گران شود. 
با گران ش��دن بنزين هزينه زندگي مردم گاهي 
اوقت 2تا چند برابر افزايش پيدا مي كند. هرچند 
دولتي ها به درس��تي مي گوين��د، در ايران نرخ 
بنزين به نسبت س��اير نقاط جهان بالاست، اما 
نبايد فراموش ك��رد كه قيمت خ��ودرو هم در 
ايران چند برابر نرخ جهاني اس��ت؛ ضمن اينكه 
دس��تمزدها هم در ايران بس��يار نازل است. اگر 
دولت قص��د دارد، روند فزاين��ده مصرف بنزين 
را كنترل كند به م��ردم اجازه دهد، خودروهاي 
ايمن، استاندارد و كم مصرف استفاده كنند. اين 
خودروها نه تنها مصرف انرژي را كاهش مي دهد، 
بلكه در بخش هايي چون محيط زيست، بهداشت 
و درم��ان و... هم اثرگذار اس��ت. از س��وي ديگر 
دولت بهتر اس��ت به قاچاق بنزين كه به صورت 
لوله گذاري از مناطق مختل��ف انجام مي گيرد، 

توجه نشان دهد. 
راه ح��ل فروش اموال دولتي يا مولدس��ازي هم 
تجربه اي از جنس خصوصي سازي است كه طي 
دهه هاي قبل تكرار شده است. دولت بايد بتواند 
بهره وري را در دارايي ها و شركت هايش بالا ببرد. 
بعد اين واحدها را به دس��ت اف��راد متخصص و 
كارا واگذار كند. اينكه دولت رويكرد سياس��ي 
به فروش دارايي هايش داش��ته باشد و آنها را در 
اختيار مشتي سوداگر قرار دهد، فايده اي نخواهد 
داشت. دولت به جاي يك چنين تصميماتي بايد 
به��ره وري را هم ارتقا دهد، ده ه��ا و صدها هزار 
كارمند و نيروي انساني بيهوده در دستگاه هاي 
دولتي، شهرداري ها و... در حال كار هستند، بدون 
اينكه ارزش افزوده قابل توجهي را براي كشور و 
دستگاه ها ايجاد كنند. ميزان كارمندان دولتي 
در اي��ران با 85ميليون نف��ر جمعيت چند برابر 
ژاپن با حدود 200ميليون نفر جمعيت است. اين 
روند از يك عيب بزرگ حكايت مي كند كه عدم 
بهره وري و اسراف است. با اين توضيحات دولت 
به جاي دست كردن در جيب مردم و گران كردن 
ارز، حامل هاي انرژي و افزايش تورم، بهتر است 
به سمت راهكارهاي علمي و تخصصي حركت 
كند. راهكارهايي چون توسعه پايه هاي مالياتي، 
بهره وري دس��تگاه هاي دولتي، كارآمد س��ازي 
اموال دولت و نهايتا احياي برجام و پايان دادن به 

مشكلات تحريم ها.

آلبرت بغزيان

يادداشت-1

تعادل| فرشته فريادرس| »سركوب قيمت«، يك 
سياست وخطاي تكراري است كه سياستگذار هر بار آن 
را در 4 دهه اخير آزموده و شكست خورده است. اين را 
»محمد طبيبيان« اقتصاددان مطرح ايران مي گويد. او 
كه در يك نشست تخصصي از »پيامدهاي قيمت گذاري 
دس��توري« س��خن مي گفت؛ معتقد است كه تعيين 
دس��توري قيمت ها يا دستكاري آنها به هيچ وجه اقدام 
درستي نيست؛ چراكه اصرار دولت به كنترل قيمت ها با 
روش هاي منسوخ و شكست خورده سبب به هم خوردن 

تعادل عرضه و تقاضا، آس��يب به توليد، ايجاد تقاضاي 
اضافي در بازار و در نهايت نارضايتي عمومي مي ش��ود. 
»طبيبيان« معتقدند اگر دولت توان حل مشكل را ندارد، 
در مكانيزم و مراوده داوطلبانه عرضه و تقاضا دخالت نكند؛ 
چراكه با قيمت گذاري همه را به صف حقارت مي كشاند. 
»علي سرزعيم« ديگر اقتصاددان هم بر اين باور است كه 
بايد نظام تصميم گيري را ترغيب كنيم تا در نهايت يك 
سياست جديدي در پيش بگيرد و راهي كه بارها و بارها 
رفتيم و به جواب نرسيديم را رها كند و به سمت راهي 

برويم كه به جواب مي رسد. او مي گويد: خطر سركوب 
قيمت ها در اين روزهاي تورمي افزايش يافته و از همين 
رو اهميت اين موضوع در اين مدت دو چندان مي شود.

به گزارش »تعادل«، نشست »پيامدهاي قيمت گذاري 
دستوري« با حضور »محمد طبيبيان و علي سرزعيم«،  
در محل مجمع كارآفرينان ايران برگزار شد. در ابتداي 
اين نشست »محمد طبيبيان«، اقتصاددان در اظهاراتي 
گفت: سابقه قيمت گذاري دستوري به زماني برمي گردد 
كه از خرد استفاده نكرديم. در كتب قديمي در خصوص 

تعيين قيمت از سوي حكومت ها مطالب زيادي داريم كه 
نتيجه آنان نيز چيزي جز شكست نبوده است. براي مثال، 
وقتي نان كمياب شد، نانوا را در تنور انداختند. وقتي ما ياد 
نگرفتيم از خرد در تصميم گيري جمعي استفاده كنيم، 
سند عقب ماندگي خود را امضا كرده ايم. اما خرد چيست؟ 
او در اينجا با تاكيد بر اينكه ما به عنوان ملت در مساله خرد 
جمعي مشكل داريم، گفت: خرد جمعي چيزي است 
كه ما را موظف مي كند تا در مجموع تصميمات خوب 
صفحه 7 را بخوانيد بگيريم.  

از آزادي غيرمستقيم دارايي ها تا صبر طولاني براي برجامزمين براي ساخت 650 هزار مسكن به متقاضيان واگذار مي شود

 واسپاري مسووليت 
ساخت مسكن به مردم

 ديپلماسي به سبك 
دولت سيزدهم

گروه راه و شهرسازي| در شرايطي كه در آستانه آغاز 
سومين سال فعاليت دولت سيزدهم، مردم و متقاضيان 
مسكن نهضت ملي در انتظار ساخت و تحويل دو ميليون 
واحد مسكوني از سوي دولت هستند، يكي از نمايندگان 
مجلس با اشاره به طرح واگذاري زمين به مردم براي ساخت 
650 هزار مس��كن گفته كه هدف اين طرح »برداش��تن 
مسووليت مسكن سازي از روي دوش دولت« است. واقعيت 
اين است كه اساسا دولت چنين مسووليتي نداشته است اما 
به موجب مصوبه اي كه همين مجلس و كميسيون عمران 

آن تدوين و تصويب كردند و به پشتوانه آن، دولت سيزدهم 
وعده ساخت 4 ميليون مسكن در 4 س��ال )هر دو سال، 
دوميليون دستگاه( را داد، دولت »موظف است نياز سالانه 
مسكن كش��ور را براس��اس اعلام وزارت راه و شهرسازي 
مستند به مطالعات طرح جامع مسكن، در مناطق شهري 
و روس��تايي تامين نمايد«. البته انحراف دولت از مس��ير 
سياست گذاري كلان به مسير مسكن سازي در دولت هاي 
نهم و دهم با اجراي طرح پر ماجراي مسكن مهر رخ داد و 
صفحه 5 را بخوانيد متاسفانه به...  

اگر در يك س��ال و نيم ابتدايي آغاز به كار دولت سيزدهم، 
نش��انه بزرگي از تغيير فضاي ديپلماس��ي ايران مشاهده 
نمي ش��د، در ماه هاي گذشته ش��رايط تغيير كرده و حالا 
مقامات دولت س��يزدهم با قدرت از سبك خاص خود در 
پيگيري سياس��ت هاي كلان اقتصادي و سياسي كشور 
مي گويند. در ماه هاي گذشته شرايط به شكلي تغيير كرد 
كه امروز دولت مي تواند در سه محور اصلي از بهبود شرايط 
خود بگويد. نخست نهايي شدن عضويت ايران در اجلاس 
همكاري هاي شانگهاي كه البته پيگيري آن از سال ها قبل 

آغاز ش��ده بود اما در نهايت در اين دولت به شرايط نهايي 
رسيد. در محور دوم، بهبود اوضاع روابط ايران با عربستان 
سعودي كه پس از هشت سال حالا به معرفي مجدد سفير 
ميان دو كشور انجاميده و در گام سوم، توافق با امريكا براي 
انتقال زندانيان و البته آزادسازي 6 ميليارد دلار از منابع كشور 
در كره جنوبي كه هرچند به شكل غير مستقيم در اختيار 
بانك هاي قطري قرار خواهد گرف��ت اما لااقل به مقامات 
دولتي اين شانس را مي دهد كه پرونده چند ساله پول هاي 
صفحه 2 را بخوانيد ايران در اين... 



اگر در يك سال و نيم ابتدايي آغاز به كار دولت سيزدهم، 
نش��انه بزرگي از تغيير فضاي ديپلماسي ايران مشاهده 
نمي ش��د، در ماه هاي گذشته شرايط تغيير كرده و حالا 
مقامات دولت سيزدهم با قدرت از سبك خاص خود در 
پيگيري سياست هاي كلان اقتصادي و سياسي كشور 
مي گويند. در ماه هاي گذشته شرايط به شكلي تغيير كرد 
كه امروز دولت مي تواند در سه محور اصلي از بهبود شرايط 
خود بگويد. نخست نهايي شدن عضويت ايران در اجلاس 
همكاري هاي شانگهاي كه البته پيگيري آن از سال ها قبل 
آغاز شده بود اما در نهايت در اين دولت به شرايط نهايي 
رسيد. در محور دوم، بهبود اوضاع روابط ايران با عربستان 
سعودي كه پس از هشت سال حالا به معرفي مجدد سفير 
ميان دو كشور انجاميده و در گام سوم، توافق با امريكا براي 
انتقال زندانيان و البته آزادسازي 6 ميليارد دلار از منابع 
كش��ور در كره جنوبي كه هرچند به شكل غير مستقيم 
در اختيار بانك هاي قطري قرار خواهد گرفت اما لااقل به 
مقامات دولتي اين شانس را مي دهد كه پرونده چند ساله 

پول هاي ايران در اين كشور شرق آسيا را ببندند.
همين تغيير باعث بالا رفتن اعتماد به نفس مقامات دولتي 
ش��ده تا جايي كه از رييس جمهور تا وزير امور خارجه به 
اين مس��اله به عنوان دس��تاورد مهم ديپلماتيك دولت 
اشاره مي كنند. سيد ابراهيم رييسي صبح چهارشنبه در 
جلسه هيات دولت، آزادسازي بخشي از منابع ارزي بلوكه 
شده كش��ورمان را جلوه اي از دستاوردهاي ديپلماسي 
عزتمندانه در مقابل ديپلماس��ي ملتمس��انه توصيف و 
تصري��ح كرد: اين اقدامي ارزش��مند، ماي��ه افتخار و در 
راستاي تامين منافع ملي بود. رييس جمهور با تاكيد بر 
اينكه دستاوردهاي مرتبط با امنيت و منافع ملي را نبايد 
به تحليل هاي حزبي و جناحي تقلي��ل داد، افزود: امروز 
موضوع مهم درباره اين منابع، نحوه هزينه كرد آنهاست 
كه دولت عطف به تاكيد رهبر معظم انقلاب بر حمايت 
از توليد، تلاش خواهد كرد همه اين منابع در راس��تاي 
پشتيباني از توليد و طرح هاي داراي توجيه اقتصادي در 

زمينه رشد توليد هزينه شود.
رييسي در بخش ديگري از سخنانش با بيان اينكه جايگاه 
و اقتضاي بخش حقوقي در دولت و دس��تگاه هاي ديگر 
تطبيق دقيق تصميمات، مصوبات و عملكردها با قانون 
اس��ت، اظهار داش��ت: بخش هاي حقوقي دستگاه هاي 
اجرايي و در راس آنها معاونت حقوقي رياست جمهوري 
موظفند تصميمات و مصوبات را به دقت با قوانين مربوط 
تطبيق دهند تا هيچ تناقضي با قانون نداش��ته باش��د. 
رييس جمهور در ادامه با اش��اره به نگاه و انتظار مردم از 
دولت مردمي در زمينه سلامت اداري، مبارزه با فساد را 
اصلي اساسي در دولت سيزدهم دانست و از مسوولان و 
مديران دولت خواس��ت، همچنان نسبت به وقوع فساد 
و شكل گيري روابط ناسالم، پارتي بازي و رشوه حساس 
باش��ند و اجازه رخداد هيچ گونه مفس��ده اي را ندهند. 
رييسي در ابتداي اين جلسه با پاسداشت سالروز پيروزي 
رزمندگان حزب الله لبنان در جنگ سي و سه روزه، اين 
پيروزي را ثمره صبر و بصيرت نيروهاي مقاومت دانست 
و اظهار داش��ت: عملكرد آزادگان سرافراز كشورمان در 

دفاع مقدس و دوران اس��ارت، جلوه درخشان ديگري از 
صبر و بصيرت بود كه براي ما درس آموز و افتخارآفرين 
است. رييس جمهور همچنين با تسليت و ابراز همدردي 
دوباره با خانواده شهدا و مجروحين حادثه تروريستي روز 
يكشنبه در حرم شاهچراغ)ع( و قدرداني از حضور باشكوه 
مردم در مراسم تشييع پيكر اين شهدا، از اقدام شجاعانه 
و شرافتمندانه يكي از خدام حرم متبرك حضرت احمد 

ابن موسي)ع( در مواجهه با فرد تروريست تجليل كرد.
در كنار رييس��ي، وزير خارجه نيز به اين تغييرات اشاره 
كرده است. حس��ين اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه 
جمهوري اسلامي ايران در شبكه اجتماعي ايكس خود 
نوشت: آزادس��ازي و انتقال دارايي هاي كشورمان از كره 
جنوبي، بخشي از تحقق ديپلماسي عزتمندانه مورد تاكيد 
مقام معظم رهبري است. وي تاكيد كرد: البته اين مرحله 
از توافق، آزمون مجدد امريكا نيز هست. اميرعبداللهيان 
خاطرنشان كرد: در جهت درست ديپلماسي، تلاش ها 
براي رفع تحريم و بازگش��ت هم��ه طرف ها به تعهدات 
بين المللي در قبال ايران ادام��ه دارد. روزنامه نيويورك 
تايمز پنج شنبه گذشته در گزارشي اعلام كرد كه مطابق با 
توافق حاصل شده ميان تهران و واشنگتن، پنج امريكايي 
در ازاي آزادي چند زنداني ايراني و دسترس��ي تهران به 
شش ميليارد دلار از دارايي هاي مسدود شده اش در كره 
جنوبي براي مصارف بشردوس��تانه، اجازه ترك ايران را 
پيدا خواهند كرد. س��پس نمايندگي ايران در س��ازمان 
ملل در رابطه با اين اخبار منتشر شده به شبكه سي بي اس 
گفت: به عنوان بخشي از توافق همكاري بشردوستانه كه 
با ميانجي گري يك دولت ثالث حاصل شده است، ايران و 
امريكا پذيرفته اند كه متقابلا پنج زنداني را آزاد و آنها را عفو 
كنند. جابه جايي آنها گام ابتدايي حائز اهميتي در جهت 
اجراي توافق است. همچنين وزارت امورخارجه ايران در 
مورد آزادسازي منابع توقيف شده ايراني و آزادي تعدادي 
از زندانياني كه به طور غيرقانوني توسط امريكا بازداشت 
ش��ده اند، بيانيه اي صادر و در آن تصري��ح كرد: فرآيند 
آزادس��ازي چند ميلي��ارد دلار از دارايي هاي جمهوري 
اسلامي ايران كه براي چند س��ال به طور غيرقانوني در 
كره جنوبي توسط امريكا توقيف شده بود، آغاز شد. ايران 
تضمين  لازم براي پايبندي امريكا به تعهدات خود در اين 
خصوص را دريافت كرده  است اما جاسوسان مدنظر امريكا 

كماكان در ايران حضور دارند.
تاكيد بر اين دس��تاوردها در حالي صورت مي گيرد كه 
هنوز در عمل اين توافق��ات تاثير بزرگي بر اقتصاد ايران 
نداشته اند. پس از نهايي شدن توافق با عربستان سعودي، 
بازار ارز با يك كاهش قيمت مواجه شد كه البته در مدتي 
كوتاه بار ديگر قيمت ها به شرايط سابق بازگشت. در رابطه 
با پول هاي ايران در كره جنوبي نيز همين روند تكرار شد 
و پس از كاهشي نامحسوس، در نهايت باز هم قيمت ارز 

در كانال 49 هزار تومان خود را تثبيت كرد. 
در كنار اين موضوع، همچنان سوال اصلي پابرجاست كه 
آيا دولت به شكل همزمان، كنار زدن تحريم ها و احياي 
برجام را نيز دنبال مي كند؟ لااقل در اين حوزه فعلا خبر 
جديدي وجود ندارد. مذاكره كننده ارشد ايران در توافق 

برجام، در حال حاض��ر از برنامه هاي جدي دولت در اين 
زمينه مي گويد. »علي باقري« معاون سياسي وزير امور 
خارجه اي��ران در تحليلي از راهبرد سياس��ت خارجي 
دولت س��يزدهم در منطقه كه نمونه موفق آن برقراري 
روابط ديپلماتيك با عربستان بوده اظهار داشت: دولت 
آيت الله رييسي از ابتدا در عرصه سياست خارجي اولويت  
خود را همس��ايگان و كشورهاي منطقه قرار داد، آن هم 
با اين رويكرد كه بتوانيم شرايطي را در منطقه و تعاملي 
را ميان كشورهاي همسايه ايجاد كنيم كه هيچ بهانه اي 
براي حضور بيگانگان وجود نداشته باشد. وي تاكيد كرد: 
هر چند بيگانگان تلاش ش��ان اين است كه با استفاده از 
توجيهات و بهانه هاي مختلف حضور، نفوذ و سلطه خود 
را در منطقه استمرار دهند، اما ابتكار دولت آيت الله رييسي 
شرايط جديدي را در منطقه فراهم كرد و موجب احياي 

اعتماد متقابل سياسي ميان كشورهاي منطقه شد. 
معاون سياس��ي وزير امور خارجه كشورمان يادآور شد: 
در ماه نخست مسووليت رييس جمهور، شاهد تحول در 
روابط ايران و تاجيكستان بوديم، پس از چند ماه تحول 
بس��يار مهم و مثبتي در روابط ايران تركمنستان ايجاد 
شد و در ادامه همين طور ادامه يافت. اين ديپلمات ارشد 
كش��ورمان با بيان اينكه موضوع تعامل و همكاري ايران 
با كش��ورهاي حوزه خليج فارس يكي از س��رفصل هاي 
سياست همسايگي اس��ت، گفت: اعتقادمان اين است 
كه در عرصه سياست خارجي اگر بتوانيم با احيا و تحكيم 
اعتماد متقابل سياسي ميان كشورهاي منطقه به ويژه در 
سطح سران زمينه تعامل رو در رو ميان كشورهاي منطقه 
را فراهم كنيم و اين ابتكار بتواند زمينه ساز ارتقا و حتي 
شتاب بخشي به تعاملات و همكاري هاي جدي اقتصادي 
و تجاري از جمله س��رمايه گذاري كشورهاي منطقه در 
خود منطقه شود، دس��تاورد آن ثبات و امنيت فراگير و 
پايدار است. باقري افزود: امنيت وارداتي كه بيگانگان در 
پي آن هستند نه درون زا است و نه فراگير و نه پايدار، بلكه 
امنيت برآمده از اراده بيگانگان هم مصنوعي است و هم 
موقتي. در واقع حض��ور نيروهاي امريكايي و ناتو و ديگر 

بيگانگان در عراق و افغانستان به همه ثابت كرد امنيت 
وارداتي نه پايدار است و نه مي تواند دستاوردي به همراه 
داشته باش��د، يعني نه مي تواند امنيت آفرين باشد و نه 
مي تواند توسعه اقتصادي به دنبال داشته باشد. وي ادامه 
داد: حاصل ۲۰ سال حضور امريكا در افغانستان افزايش 
4۵ برابري توليد مواد مخدر در اين كشور بود طبيعي است 
وقتي در س��رزميني چنين حجم عظيمي از مواد مخدر 
توليد شود قاعدتا نمي توانيد انتظار داشته باشيد كه آن 

كشور در منطقه امنيت ساز باشد.
باقري در ادامه خاطرنش��ان ك��رد: در همين چارچوب 
موضوع مجمع گفت وگوهاي كشورهاي منطقه خليج 
فارس مطرح اس��ت و نشستي در س��طح وزراي خارجه 
هشت كشور حوزه خليج فارس در حاشيه نشست آتي 
مجمع عمومي سازمان ملل در نيويورك برگزار خواهد 
ش��د. وي تصريح كرد: جمهوري اس��لامي ايران، عراق، 
پادش��اهي عربس��تان س��عودي، امارات متحده عربي، 
سلطنت عمان، پادشاهي بحرين، دولت كويت و دولت 
قطر هشت كش��ور حوزه خليج فارس هستند كه يكي 
از مهم ترين مناطق اس��تراتژيك دنيا را در اختيار دارند 
و اين كشورها از طريق گفت وگو مي توانند براي منطقه 
تصميم هاي مش��ترك مبتني بر منافع مشترك اتخاذ 
نمايند. ديپلمات ارشد كشورمان در ادامه تاكيد كرد: در 
واقع دستاورد و پيامد راهبردي سياست همسايگي دولت 
آيت الله رييسي در كمتر از دو سال به شكل گيري مجمع 
گفت وگوهاي منطقه اي ميان هشت كشور حوزه خليج 
فارس منجر شده كه به نظرم نويد بخش اراده جدي اين 
كش��ورها براي تعامل موثر، پايدار و نتيجه بخش است، 
يعني هم صلح و ثبات در منطقه و هم آرامش و استقرار 
براي جهان را به دنبال خواهد داشت. باقري خاطرنشان 
كرد: تلاش مان اين است در چارچوب منطقه اي بتوانيم 
»امنيت جمعي براي همه« را به گفتمان برتر در اين حوزه 
تبديل كنيم تا اجازه ندهيم بيگانگان براي حفظ منافع 
نامش��روع خود در منطقه دخالت كنند، چراكه تجربه 
تاريخي نش��ان داده دخالت آنها به ضرر همه كشورهاي 

منطقه و برخلاف منافع ملت هاي منطقه است. معاون 
سياسي وزير امور خارجه كشورمان افزود: بر اين اساس 
منفعت تدبير جمهوري اس��لامي اي��ران براي تحكيم 
مناسبات با كشورهاي همس��ايه صرفا متوجه كشور و 
ملت ايران نخواهد بود بلكه كشورها و ملت هاي منطقه از 
آن بهره مي برند و اين زمينه ساز همكاري هاي اقتصادي 
جدي، موثر و پايدار ميان كشورهاي منطقه خواهد بود؛ 
كشورهايي كه هم انرژي، هم سرمايه و هم منابع انساني 
خوب و غني دارند و اقتصاد آنها مي تواند در خيلي از موارد 

نقش مكمل يكديگر را ايفا كند.
با وجود مطرح شدن اين صحبت ها، نورنيوز رسانه نزديك 
به ش��وراي عالي امنيت ملي، مي گويد كه مذاكره براي 
زندانيان با امريكا، در حال حاضر بنا نيست به ساير بخش ها 
تسري پيدا كند. نور نيوز، رسانه نزديك به شوراي عالي 
امنيت ملي در واكنش به ادعاي مطرح شده در گزارش 
روزنامه فايننشال تايمز مبني بر مورد بحث قرار گرفتن 
ادعاي حمايت نظامي ايران از روسيه در جنگ اوكراين 
از طريق ارايه پهپادهاي جنگي به آن در مذاكراتي كه به 
توافق تبادل زندانيان ميان ايران و امريكا منجر ش��د، در 
پيامي در شبكه اجتماعي ايكس نوشت: موضع رسمي 
ايران درباره دروغ واگذاري پهپادهاي ايراني به روس��يه 
براي اس��تفاده در جنگ اوكراين بارها اعلام ش��ده. نور 
نيوز اف��زود: توافق اخير پيرامون تبادل زندانيان ايراني و 
امريكايي و آزادس��ازي دارايي هاي ايران در چند كشور 
نيز موضوعي مستقل بوده و هيچ ارتباطي به پرونده هاي 

ديگر ندارد.
واكنش نور نيوز در پي اين مطرح مي ش��ود كه روزنامه 
فايننشال تايمز با تكرار ادعاي اوكراين و متحدان غربي آن 
مبني بر حمايت نظامي ايران از روسيه در جنگ اوكراين 
از طريق عرضه پهپادهاي جنگي به آن-ادعايي كه قويا از 
سوي ايران و روسيه رد شده است، نوشت امريكا به عنوان 
بخش��ي از يك تفاهم گس��ترده تر و غيرمكتوب با ايران 
در جه��ت تنش زدايي، در حال اصرار به ايران اس��ت كه 
فروش پهپادهاي جنگي و قطعات آن به روسيه را متوقف 
كند. اين گفت وگوها به موازات گفت وگوي غيرمستقيم 
تهران-واشنگتن براي تبادل ۵ زنداني ايراني در امريكا با ۵ 
جاسوس امريكايي در ايران انجام شده است كه 6 ميليارد 
دلار از پول هاي بلوكه ش��ده ايران در كره جنوبي نيز به 
عنوان بخش��ي از اين توافق آزاد شد. انتشار اين گزارش 
هم زمان با تلاش واشنگتن و ايران براي كاهش تنش ها و 
ازسرگيري مذاكرات درباره احياي توافق هسته اي ايران 
مطرح مي شود كه دولت امريكا به طور يك جانبه، در سال 
۲۰۱۸ از آن خارج شد. آنتوني بلينكن، وزير امور خارجه 
امريكا نيز شب گذش��ته در يك كنفرانس خبري گفت 
كه از هرگونه اقدام ايران براي كاهش »تهديد هسته اي 

روبه افزايش« خود استقبال مي كند.
در چنين فضايي به نظر مي رس��د دولت سيزدهم لااقل 
در كوتاه مدت از عملكرد خود رضايتي نسبي دارد اما در 
صورتي كه تكليف برجام روشن نشود، مشخص نيست كه 
در پايان دوره چهار ساله تا چه ميزان مي توان از عملكرد 

تيم ديپلماسي دولت دفاع كرد.

سیاست

سخنگوي دولت خبر داد
اختيارات استاندار

سيستان و بلوچستان افزايش يافت
س��خنگوي دولت با اشاره به حضور استاندار سيستان 
و بلوچستان در جلس��ه هيات وزيران گفت: بخشي از 
اختيارات هيات وزيران و رييس جمهوري به استاندار 
سيستان و بلوچستان تفويض شد تا امكان تصميم گيري 
و نقش آفريني سريع تر و موثرتري براي خدمت رساني 
به مردم اين استان فراهم شود. علي بهادري جهرمي در 
حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
كرد: امروز با پيشنهاد وزير صمت تعدادي از خودروهاي 
برقي كه قبلًا نيز رونمايي شده  بودند، مجدداً در حياط 
دولت به نمايش درآمدند. دليل اين نمايش مربوط به 
طرحي بود كه وزارت صمت ب��ا همكاري بخش هاي 
مختلف از جمله شهرداري تهران در دستور كار دارد كه 
در جهت كاهش آلايندگي هاي موجود در كلان شهرها 
و اصلاح الگوي مصرف در دس��تور كار دارند. وي افزود: 
مرحله اول اين طرح در شهر تهران پياده سازي و اجرايش 
آغاز شده اس��ت تا بتوانيم به ويژه در حوزه حمل ونقل 
عمومي، تاكسي ها را به سمت جايگزيني با خودروهاي 
برقي هدايت كنيم . اين طرح با برنامه ريزي كوتاه مدت و 
ميان مدت در حال پيگيري است تا در فاصله زماني كوتاه 
بتوان مديريتي براي كاهش آلايندگي هاي كلان شهرها 
داشت. سخنگوي دولت با اشاره به گزارش هاي ارايه شده 
مس��وولان در جلس��ه امروز هيات وزيران، گفت: وزير 
خارجه و معاون اقتصادي اين وزارتخانه در جلسه هيات 
دولت حاضر شدند و گزارشي از پيشرفت  هماهنگي ها و 
همكاري هاي اقتصادي ايران با ساير كشورها ارايه كردند.

دبي��ر هي��ات دول��ت ادامه داد: تش��كيل جلس��ات 
كميسيون هاي اقتصادي مش��ترك دولت ما با ساير 
دولت ها به تفكيك وزارتخانه ها، پيشرفت مصوبات و 
توافق هايي كه بين ايران با ساير كشورها در سفرهاي 
خارجي رييس جمهوري انجام شده، از جمله بخش هاي 
ديگر گزارش ارايه شده بود. قرار شد اين گزارش به صورت 
منظم و احتمالاً فصلي در جلسه هيات دولت ارايه شود تا 
با راهبري جدي تر و منظم تري جلو برود. معاون سياسي 
دفتر رييس جمهوري هم متولي نظارت بر پيشرفت اين 
حوزه است. بهادري جهرمي با اشاره به مصوبات هيات 
وزيران در جلسه يكشنبه دولت، اظهار كرد: هيات وزيران 
با مستثني ش��دن »خادمان و كاركنان بقاع متبركه، 
حس��ينيه ها، تكايا، مدارس علوم ديني و موقوفات« از 
بخشي از مواد قانون كار موافقت كرد و تسهيلاتي به اين 
منظور براي آنان در نظر گرفته شد تا به مدت پنج سال از 
برخي تكاليف قانوني معاف شوند. از خادم حرم شاهچراغ 
هم قدرداني مي كنم كه ازخودگذش��تگي، شجاعت و 
مردانگي نشان داد. وي ادامه داد: در جلسه امروز هيات 
وزيران هم استاندار سيستان و بلوچستان حاضر بود و 
گزارشي از فعاليت هاي دستگاه هاي مختلف اجرايي 
در حوزه هاي عملكردي در اين استان به ويژه در مساله 
آبرساني، اشتغال و مسائل ديگر اقتصادي را ارايه كردند. 
تصميم گيري هايي هم انجام شد تا بخشي از اختيارات 
هيات وزيران و رييس جمهوري به استاندار سيستان 
و بلوچستان تفويض ش��ود كه امكان تصميم گيري و 
نقش آفريني سريع تر و موثرتري براي خدمت رساني 
به مردم عزيز اين منطقه انجام شود. سخنگوي دولت 
گفت: در جلس��ه امروز تصويب آيين نامه واردات انواع 
خودروهاي كش��نده، كاميون، اتوبوس و ميني بوس و 
حوزه حمل ونقل عمومي كه عمر كمتر از پنج سال دارند، 
انجام شد. اين طرح با تأمين منابع از سوي بانك مركزي 
و با هدايت وزارتخانه هاي صمت و راه انجام شد تا شاهد 
واردات خودروهاي اين حوزه به كشور باشيم. آيين نامه 
واردات خودروهاي س��واري هم در دس��تور بررس��ي 
كميسيون هاي داخلي دولت اس��ت كه پس از اين در 

دستور كار قرار مي گيرد.

۹ دستور رييسي براي برگزاري 
راهپيمايي عظيم اربعين

رييس جمه��ور در نام��ه اي خطاب به وزير كش��ور 
دس��توراتي جهت برگزاري هر چه بهتر راهپيمايي 
عظيم اربعين صادر كرد. در نامه سيدابراهيم رييسي 
به احمد وحيدي درب��اره برگزاري راهپيمايي عظيم 
اربعين دستورات زير با اشاره به ابعاد تمدني حماسه 
اربعين صادر شده است كه مهم ترين محورهاي آن به 

شرح زير است: 
۱- مح��ور خدمت ب��ه زائرين حس��يني موكب هاي 
مردمي اس��ت، نهادهاي دولت��ي ياريگر موكب هاي 

مردمي باشند.
۲- نهاده��اي دولت��ي صرف��ا در م��وارد ض��رورت به 
خدمت رساني مستقيم به زائرين بپردازند و خدمت رساني 

با نام و تابلو دستگاه هاي دولتي ضرورتي ندارد.
۳-دس��تگاه هاي دولت��ي و اس��تانداري ها در جهت 
فعال سازي حداكثري گروه هاي مردمي و حلقه هاي 

مياني اقدام كنند.
4-از ظرفيت زيس��ت بوم عل��م و فناوري كش��ور و 
صندوق نوآوري و شكوفايي براي حل مسائل اربعين با 

رويكردهاي نوآورانه استفاده شود.
۵- تمهيدات لازم براي اياب و ذه��اب زائران به ويژه 
حم��ل و نقل زمين��ي از طريق اتوب��وس و خودروي 
شخصي اتخاذ گردد. موارد ايمني و امنيت سفر زائران 

با خودروي شخصي مورد توجه و اقدام قرار گيرد.
6- رسانه ملي بر ترويج ابعاد گفتماني اربعين و همين 
طور روايت حضور مردم و تسهيل جذب مشاركت هاي 

مردمي اقدام نمايد.
۷- الگوي حكمراني مردمي اربعين تدوين شود.

۸- ش��وراي راهب��ردي اربعي��ن به منظ��ور رصد و 
سياس��ت گذاري موضوعات كلان مرتبط با حماسه 
اربعين و به ويژه ابعاد تمدني آن با حضور مس��وولان 
مرتب��ط و انديش��مندان و نخب��گان و نماين��دگان 

تشكل هاي مردمي تشكيل شود.
9- پس از ايام اربعين بلافاصله جلسه آسيب شناسي 
و تصميم گيري براي سال آينده با حضور نمايندگان و 

فعالان مردمي تشكيل شود.

از آزادي غيرمستقيم دارايي ها تا صبر طولاني براي برجام

افشاگري معاون سابق وزير كشور از رفتار نمايندگان مجلس

ديپلماسي به سبك دولت سيزدهم

استيضاح وزير آسيب جدي براي نظم و امنيت كشور به دنبال داشت
معاون سياسي سابق وزير كشور درباره دليل بركناري اش 
نوش��ت: يك روز قبل از اين تصميم، اراده دولت بر اين بود 
كه از ح��ق مردم صيانت كند و اج��ازه چنين مداخله اي 
را ندهد اما با مش��اهده اص��رار بعضي نمايندگان مجلس 
به اس��تيضاح وزير و عدم رعايت مصالح قطعي كشور كه 
تبعات آن آسيب جدي براي نظم و امنيت كشور به دنبال 
داشت، اينجانب ادامه كار را به مصلحت ندانستم و تصميم 

به كناره گيري گرفتم.
۱۲ تيرماه ۱4۰۱ بود كه احمد وحيدي، وزير كشور طي 
حكمي محمدرضا غلامرضا را به عنوان معاون سياس��ي 
جديد وزارت كش��ور منصوب كرد. پيش از او محمدباقر 
خرمشاد در اين سمت بود. ۱۸ ارديبهشت ۱4۰۲ نيز در 
حكمي از سوي وزير كش��ور محمدرضا غلامرضا معاون 
سياس��ي اين وزارتخانه به عنوان رييس س��تاد انتخابات 
كشور براي برگزاري انتخابات دوازدهمين دوره مجلس 
شوراي اسلامي و ششمين دوره مجلس خبرگان رهبري 

منصوب شد.
اما س��ه روز قبل مركز اطلاع رساني وزارت كشور از تغيير 
معاون سياس��ي اين وزارتخانه خبر داد. ماجرا از اعتراض 
برخي از نمايندگان مجلس به يك بخش��نامه شروع شد 
و كار را تا مرحله استيضاح وزير كشاند و در نهايت با فشار 
نمايندگان و تذك��رات رييس مجلس به وحيدي، معاون 
سياسي و رييس س��تاد انتخابات كشور در سال برگزاري 

انتخابات كنار گذاشته شد.
احسان صالحي دبير شوراي اطلاع رس��اني دولت درباره 
علت اين تغيير نوشت: تغيير معاون سياسي وزارت كشور، 
فداكاري و از خودگذشتگي دولت براي تقويت راهبرد مورد 
تأكيد در نماز عيد فطر يعني همكاري قوا است. دشمنان 
ايران بيش از هر چيز ب��ه اختلاف هاي زير خيمه انقلاب 
دل بسته اند و دولت ولو به قيمت كوتاه آمدن از حق خود، 

مصلحت بزرگ تر را كور كردن چشم اين فتنه مي داند.
احمد وحيدي با تشكر و تقدير از تلاش ها و خدمات محمد 
رضا غلامرضا، طي حكمي سيد محمد تقي شاهچراغي 
استاندار قم را به عنوان معاون سياسي وزير كشور و رييس 

ستاد انتخابات منصوب كرد.
محمدرضا غلامرضا پيش از ظهر چهارش��نبه، ۲۵ مرداد 
۱4۰۲ با توجه به تغييرش از معاونت سياسي وزارت كشور 
در توضيحي براي »م��ردم عزيز ايران، نخبگان و اصحاب 

رسانه« نوشت: 

۱( »اصل بي طرف��ي« و »فراهم آوردن مقدمات برگزاري 
انتخابات پرشور و رقابتي« از جمله وظايف اصلي معاونت 
سياسي، ستادهاي انتخابات و هيات هاي اجرايي در تمامي 
سطوح، اس��تانداران، فرمانداران، بخش��داران به حساب 
مي آيد. بر همين مبنا با آسيب شناس��ي از ادوار گذشته و 
مشورت با چند تن از صاحب نظران، بخشنامه اي در تاريخ 
۱۱ خرداد سال جاري از س��وي اينجانب ابلاغ شد كه در 
آن »بايدها« و »نبايدها«ي قانوني كه مي بايست مد نظر 
معاونين سياس��ي، امنيتي و اجتماعي اس��تانداري هاي 
سراسر كش��ور وروساي س��تادهاي انتخابات باشد مورد 

تأكيد قرار گرفت.
۲( پس از ابلاغ آن بخشنامه، برخي از نمايندگان مجلس 

عليه مفاد آن به ويژه بند 4 بخشنامه موضع گرفتند.
بند 4 بخشنامه از اين قرار بود: »فرمانداران، بخشداران و 
معاونين فرماندار ضمن تداوم پيشبرد امور شهرستان در 
حوزه هاي مختلف عمراني، اقتصادي، توس��عه اي و ... در 
روابط با نمايندگان محترم مجلس، در دوره باقي مانده تا 
انتخابات، براي پيشگيري از هرگونه سوء برداشت، نسبت 
به عدم همراهي و معيت نماينده محترم شهرستان در حوزه 
انتخابيه در موضوعات و جلس��ات شائبه دار، حساسيت و 
دقت لازم را داش��ته باشند. مديريت اين موضوع بر عهده 
معاونين محترم سياسي مي باش��د«. صراحتاً از اين بند 

بخشنامه مشخص است كه در راستاي اصل »بي طرفي« 
اعضاي ستاد هاي انتخاباتي از حضور و همراهي با نمايندگان 
در موضوعات و جلس��ات »ش��ائبه دار« منع شدند. اين 
موضوع تاكيد بر يك رفتار قانوني بود. به خصوص كه در بند 
قبلي بخشنامه )بند ۳( بر نظارت بر رفتار شخصي و اداري 
فرمانداران و بخشداران هم تأكيد شده بود و اينكه هرا قدامي 
كه نشان دهنده عدم بي طرفي فرمانداران و بخشداران باشد 

منجر به عزل آنها مي شود.
۳( روح حاكم بر بخشنامه اين بود كه برگزاري يك انتخابات 
رقابتي و پرش��ور الزاماتي دارد كه يكي از مهم ترينِ آنها، 
عدالت در فرصت ها و زمينه سازي براي ايجاد فرصت برابر 
براي همه كانديداها است، نه اينكه فردي به واسطه سوابق 
يا لواحق خود بتواند فرصت بيشتري براي نقش آفريني و 

ظهور و بروز انتخاباتي داشته باشد.
4( اعتراض هاي نمايندگان محترم موجب شد وزير محترم 
كشور براي متوقف كردن حواشي، 4 بند از بخشنامه را لغو 

كند و شخصا براي تبيين موضوع در مجلس حاضر شود.
در جريان حضور وزير محترم در مجلس، برخي نمايندگان 
با وجود لغو بندهاي مختلف بخش��نامه، درخواست عزل 
معاون سياسي را از وزير مطرح كردند و از آن تاريخ به بعد با 
ميدان داري برخي رسانه ها، اين موضوع به دستور كار ثابت 

آنها و اصرار برخي نمايندگان تبديل شد.

 ۵( اصرار رييس و برخي نمايندگان محترم مجلس براي 
عزل معاون سياسي وزير كشور، فارغ از اينكه بنده معتقدم 
بخشنامه صادره كاملا مبتني بر تكليف اداري و براساس 
موازين شرعي و قانوني و سياست هاي كلي ابلاغي رهبر 
معظم انقلاب ب��ود، در حالي صورت مي گرفت كه معظم 
له علاوه بر ادوار گذشته بارها خطاب به نمايندگان همين 
مجلس، ضمن تقبيح دخالت نمايندگان مجلس در عزل و 
نصب ها، مداخله ايشان در امور متعين در دولت را منع كرده 
بود و بلاشك تعيين تكليف در خصوص معاون وزير مصداق 

اتم و بارز اين مداخلات غيرقانوني بود.
6( با وجود استمرار فش��ارها و بعضاً تنش هاي سياسي و 
بسيج رسانه اي عليه وزارت كشور، ما به دنبال آرام سازي 
 فضا و پيگيري ماموريت هاي مه��م خود از جمله فرآيند 
پيش ثبت نام نامزده��اي انتخابات مجلس آينده بوديم. 
در اي��ن اثنا و در ش��رايطي كه انتظار مي رفت بر اس��اس 
توصيه هاي اكيد رهبر معظم انقلاب به ويژه فرمايش��ات 
ايش��ان در خطبه هاي نماز عيد فطر در خصوص پرهيز 
از حاش��يه ها و حفظ وحدت و يكپارچگي ميان قوا، و در 
فضايي كه وزير كش��ور نيز ماده اختلاف يعني بخشنامه 
را لغو كرده بود، تنش  ها فروكش كند، متأس��فانه فشارها 
افزايش يافت و استيضاح وزير كشور فعال و در آستانه اعلام 
وصول قرار گرفت. طرح استيضاح وزير كشور آن هم در ايام 
ثبت نام انتخابات و سالگرد اغتشاشات سال گذشته به بهانه 
بخشنامه اي قانوني كه لغو شده بود، بدعتي عجيب و بهت 
آور در تاريخ سياسي كشور و روابط بين دولت و مجلس در 
ادوار مختلف، بود. مع الاسف وساطت ها و توصيه ها براي 
حل مساله، كارساز نيفتاد و تهديد به استيضاح وزير كشور 
روز به روز جدي تر شد تا جايي كه علي رغم موفقيت ستاد 
انتخابات كشور در انجام پويش دعوت، و حضور و استقبال 
چند ده هزار نفري متقاضي��ان براي پيش ثبت نام و بروز 
حادثه تلخ و شوم تروريستي در ش��يراز، پيغام رسيد كه 
استيضاح وزير كشور به دليل فشارهاي برخي نمايندگان، 
توسط شخص آقاي قاليباف در روز دوشنبه مورخ ۲۳ مرداد 
اعلام وصول خواهد شد و تنها راه عدم اعلام وصول، بركناري 
معاون سياسي است و حتي استمهال 4۸ ساعته براي اتمام 
ثبت نام ها و برگزاري همايش سراسري معاونين سياسي 

سراسر كشور هم مورد موافقت قرار نگرفت.
۷( در اين مقطع، دولت پس از حدود دو ماه تلاش براي رفع 
اختلاف و قانع كردن نمايندگان محترم مجلس، نه از روي 

ضعف و سستي، بلكه با درك يك مصلحت اهم و بزرگ تر كه 
آن خنثي كردن زمينه سوء استفاده دشمنان و خناسان و 
همچنين جلوگيري از آسيب وارد شدن به وحدت و انسجام 
قوا كه در عمل به رهنمودها و سياست هاي مورد انتظار رهبر 
معظم انقلاب بود، تصميم گرفت از حق قطعي خود بگذرد و 

اين جابه جايي انجام شود.
تا يك روز قبل از اين تصميم، اراده دولت بر اين بود كه 
از ح��ق مردم صيانت كند و اجازه چنين مداخله اي را 
ندهد اما با مشاهده اصرار بعضي نمايندگان مجلس به 
استيضاح وزير و عدم رعايت مصالح قطعي كشور كه 
تبعات آن آس��يب جدي براي نظم و امنيت كشور به 
دنبال داشت، اينجانب ادامه كار را به مصلحت ندانستم 

و تصميم به كناره گيري گرفتم.
۸( فارغ از مس��ائل به وجود آمده، آنچه كه مشخص 
اس��ت »قانون« بايد ملاك رفتار همه مس��وولان در 
انجام وظايف و مسووليت هايش��ان باشد به ويژه آنكه 
نمايندگان مجلس به عن��وان قانونگذار و ناظر قانون 
بايد بيش از همه بر رعايت قانون و پرهيز از تداخل در 
امور اجرايي تأكيد كنند؛ امري كه در مقاطع مختلف به 
خصوص در هر ۳ ديدار سالانه نمايندگان با رهبر معظم 
انقلاب مورد تأكيد ايشان قرار گرفته است و متاسفانه 
بنده در دوران مسووليتم بارها و بارها از مقامات مختلف 
شنيدم كه در كنار جمع كثيري از نمايندگان شريف، 
قانونمدار و انقلابي مجلس، برخي نمايندگان با تهديد 
وزرا به سوال و اس��تيضاح، دايما درصدد معرفي افراد 
مد نظر خود براي انتصاب يا فش��ار ب��ه مقامات ملي 
و اس��تاني براي بركناري برخي افراد هستند و امروز 
معتقدم كناره گيري بنده اهميتي ندارد چرا كه دولت 
براجراي موازين قانوني اصرار دارد و مسير قانونمداري 
در معاونت سياسي كشور توسط نفر بعدي هم ادامه 
خواهد يافت اما بيش از هر مساله اي، آنچه مهم است 
مطالب��ه اصلاح اين روند غلط و رفتارهاي نامش��روع 

سياسي، توسط نخبگان و آحاد جامعه است.
9( در پايان از خداوند متعال عاجزانه مسألت مي كنم 
توفيق سربازي انقلاب و رهبري حكيم و بزرگوار آن را 
تا شهادت از اين بنده سلب نفرمايد. همچنين اميدوارم 
با هماهنگي و همراهي هر سه قوه در انتخابات پيش 
 رو، ش��اهد برگزاري انتخابات پرش��ور، اميدآفرين و 

دشمن شكن باشيم.
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گاز مربوط به نرخ خوراك پتروش��يمي ها كمتر از 20 
درصد كل گاز صنعت را تشكيل مي دهد و عمده مصرف 
گاز صنعت دراين بخش به عنوان سوخت است كه با اين 
اوصاف و اعمال ضرايب تخفيفي بيشتر بر روي سوخت 
صنايع، قيمت تحويلي گاز به كل صنعت كش��ور زير 
10 سنت است كه ارزان ترين و رقابتي ترين نرخ گاز در 
بين كشورهاي صنعتي منطقه و همچنين هاب هاي 
مختلف گازي دنيا است. براي فرار از تله انرژي مجازي 
و جلوگيري از خام فروشي بايد به جاي ارايه يارانه هاي 
بي قيد و شرط، دولت ها بايد يارانه ها را هدفمند در جهت 
س��رمايه گذاري در فرآيندها و توسعه زنجيره ارزش و 

فناوري اعطا كنند.
به گ��زارش خبرنگار »تع��ادل«، برخي تعيين قيمت 
ريالي و ثابت را روشي مناسب براي ايجاد ثبات در نرخ 
مواد اوليه  مورد نياز شركت هاي پتروشيمي  مي دانند. 
اما بس��ياري از كارشناس��ان اين روش را تماماً به نفع 
پتروشيمي ها و به ضرر مردم و كشور ارزيابي  مي كنند. 
واقعيت اين اس��ت كه ش��ركت هاي پتروش��يمي با 
خوراك ارزان ب��ه توليد  مي پردازند و محصولات اوليه  
پتروشيميايي توليدشده را با قيمت هاي بالا و دلاري 
در بازارهاي بين المللي  مي فروشند. در حالي كه دولت 
و مردم از درآمدهاي حاصل از فروش نفت به صورت آزاد 
بازمانده اند و بهره  چنداني از فروش مواد پتروشيمي در 

بازارهاي بين المللي نمي برند.
 برخ��ي معتقدند بايد ش��ركت ها نرخ خ��وراك را به 
قيمت هاي جهان��ي بپردازند. اي��ن روش نيز خالي از 
نقص نيس��ت. زيرا قيمت هاب هاي اروپايي و جهاني 
براي ش��ركت هاي پتروش��يمي كه به خوراك ارزان 
عادت كرده اند، قابل تحمل نيس��ت و حيات آنها را به 

خطر  مي اندازد. 
در اين ميان برخي كارشناسان راه ميانه اي را پيشنهاد  
مي كنند كه عبارت است از متصل كردن نرخ خوراك 
پتروشيمي ها به قيمت هاي صادراتي. اين عده معتقدند 
به جاي اينكه قيمت هاب هاي اروپايي و جهاني بر نرخ 
خوراك پتروش��يمي ها تأثيرگذار باشد، قيمت هاي 
صادراتي ايران به كشورهايي مانند عراق و تركيه بايد 

ملاك قرار بگيرد. 
در حال حاضر، قيمت 7 هزار تومان براي نرخ خوراك 
پتروشيمي ها مصوب ش��ده كه انتقادهايي را از سوي 
صاحبان اين صنايع به دنبال داشته است. پتروشيمي ها 
اعلام  مي كنند كه اين قيمت مصوب بالاس��ت اين در 
حالي است كه گاز مربوط به نرخ خوراك پتروشيمي ها 
كمتر از 20 درصد كل گاز صنعت را تشكيل مي دهد 
و عمده مصرف گاز صنعت در بخش استفاده از گاز به 
عنوان سوخت است كه با اين اوصاف و اعمال ضرايب 
تخفيفي بيشتر بر روي سوخت صنايع، قيمت تحويلي 
گاز ب��ه كل صنعت كش��ور زير 10 س��نت اس��ت كه 
ارزان ترين و رقابتي ترين نرخ گاز در بين كش��ورهاي 
صنعتي منطقه و همچنين هاب هاي مختلف گازي دنيا 
است. همچنين اعطاي بي قيد و شرط يارانه انرژي در 
صنايع داخلي ايران نتايج بسيار گمراه كننده اي داشته 
است و به جاي رقابت پذيري بيشتر به خام فروشي بيشتر 
صنعتي منجر شده اس��ت. در همين رابطه يارانه هاي 
بي قيد و ش��رط انرژي، مانند ياران��ه ارزان گاز، مزيت 
مصنوعي براي صنايع ايجاد  مي كند و آنها را تش��ويق  
مي كند كه به ج��اي س��رمايه گذاري در فرآيندهاي 
ارزش افزوده، فروش مواد خام را در اولويت قرار دهند. 

اين رويكرد مانع توسعه يك زنجيره ارزش صنعتي قوي  
مي ش��ود، جايي كه محصولات تحت مراحل مختلف 
پردازش قرار  مي گيرند و مواد خام را به كالاهاي با ارزش 
تبديل  مي كنند. در نتيجه، اقتصاد به شدت به صادرات 
انرژي صنعتي ارزان متكي مي شود كه منجر به از دست 
رفتن فرصت ها براي تنوع و ايجاد ارزش از محصولات 
توليدي مي شود. عواقب يارانه هاي بي قيد و شرط انرژي  
مي تواند منجر به افتادن يك كشور در دام مجازي انرژي 
شود. در اين سناريو، اقتصاد بيش از حد به صادرات منابع 
انرژي وابسته مي شود و مانع رشد ساير بخش ها و ايجاد 
آسيب پذيري مي شود. صنعت متانول نمونه اي از اين 
تله است، جايي كه فروش بيش از حد نفت خام، توسعه 
صنايع پايين دستي را محدود كرده است. با صادرات 
نفت خام، اين كشور فرصت توليد محصولات با ارزش 
بالاتر حاصل از متانول را از دست  مي دهد و در نهايت 

مانع رشد و تنوع اقتصادي  مي شود.

   حركت به سمت اقدامات اصلاحي
و مشروط سازي اعطاي يارانه به تكميل

زنجيره ارزش و خلق ارزش بيشتر 
براي فرار از تله انرژي مجازي و جلوگيري از خام فروشي 
بايد به جاي ارايه يارانه هاي بي قيد و شرط، دولت ها بايد 
يارانه ها را هدفمند در جهت سرمايه گذاري در فرآيندها 
و توسعه زنجيره ارزش و فناوري اعطا كند. اين يارانه ها با 
تشويق صنايع براي توسعه زنجيره هاي ارزش و ارتقاي 
كيفيت محصول، مي توانند نوآوري و رشد اقتصادي را 

تقويت كنند.
در جمع بندي بايد به اين نكته اش��اره كرد كه اعطاي 
بي قيد و شرط يارانه انرژي، به ويژه در قالب يارانه ارزان 
گاز، مي تواند عواقب شديدي براي توسعه اقتصادي يك 
كشور داشته باشد. با تمركز بر فروش مواد خام صنعتي 
به جاي توسعه زنجيره ارزش، اقتصادها در خطر افتادن 

در دام انرژي مجازي هستند. براي اصلاح اين فرآيند، 
يارانه هاي هدفمند، اس��تراتژي هاي متنوع س��ازي، 
س��رمايه گذاري در انرژي هاي تجديدپذير و تمركز بر 
آموزش و پژوهش ضروري است. با اتخاذ اين اقدامات، 
كش��ورها مي توانند از دام انرژي مج��ازي فرار كنند و 
پتانسيل ايجاد ارزش را از محصولات توليدي باز كنند 

كه منجر به رشد اقتصادي پايدار و تنوع مي شود.
 در ادام��ه پيرام��ون همي��ن موض��وع ب��ا مرتض��ي 
بهروزي فر، كارش��ناس ح��وزه انرژي، ب��ه گفت وگو 

پرداختيم كه خواهيد خواند.

   پتروشيمي ها توقع نداشته باشند گاز 
را مفت دريافت كنند

مرتضي بهروزي فر، كارش��ناس حوزه انرژي، در مورد 
اين ادعاي پتروشيمي ها كه قيمت 7 هزار تومان براي 
خوراك گاز دريافتي ش��ان گران است، در گفت وگو با 
خبرنگار »تعادل«، تصريح كرد: گاز جزو اموال بيت المال 
است و دولت وظيفه دارد به درستي در مورد قيمت آن 
تصميم گيري كند. پتروش��يمي ها ك��ه محصولات 
خود را در بازارهاي جهاني با قيمت هاي بالا به فروش  
مي رسانند، نبايد توقع داشته باشند كه خوراك گاز را 
به صورت رايگان دريافت كنند.  وي در ادامه گفت: اگر 
قرار بود كل توليدات شركت هاي پتروشيمي در داخل 
كشور به قيمت هاي دستوري فروخته شود، آن وقت  
مي توانستند در مورد قيمت ها ادعايي داشته باشند. اما 
الان كه اين شركت ها محصولات شان را در بازارهاي 
جهاني با قيمت هاي خوبي به فروش  مي رسانند، بايد 
قيم��ت گاز را به صورت واقع��ي پرداخت كنند. حتي 
اگر اين شركت ها دولتي بودند و مبالغ به خزانه  دولت 
واريز  مي شد، باز هم  مي توانستيم قيمت هاي يارانه اي 
برايش��ان در نظر بگيريم، اما الان بايد كه شركت هاي 
خصوصي در حوزه  پتروشيمي فعال هستند و توليدات 

را در بازارهاي جهاني  مي فروشند، بايد قيمت هاي واقعي 
از آنها اخذ شود.  وي در ادامه گفت: مقايسه  قيمت گاز 
در ايران با قيمت هاب هاي اروپايي، امريكايي و جهاني 
كار درستي نيس��ت. در حوزه  گاز بازارهاي منطقه اي 
اهميت دارند و براي نتيجه گيري صحيح بايد قيمت 
گاز را در كشور با قيمت هاي فوب خليج فارس بسنجيم. 
درست ترين شاخصي كه  مي توانيم براي سنجش قيمت 
خوراك گاز پتروش��يمي ها داشته باشيم، قيمت هاي 

صادراتي ماست.
وي در ادامه گفت: ما بازاري در عراق و تركيه داريم و الان 
گاز را با قيمت مشخصي به اين كشورها  مي فروشيم. 
حال آنكه، همين گاز را با قيمت بس��يار پايين تري در 
اختيار پتروش��يمي ها قرار  مي دهيم. در شرايطي كه 
قيمت منطقه اي گاز كشور ما حدود 33 سنت است و 
حدود 20 سنت به پتروشيمي ها داده  مي شود، ادعاي 
پتروش��يمي ها در مورد گران بودن نرخ خوراك شان 

منطقي نيست. 
اين كارشناس انرژي خاطرنشان كرد: اين امكان براي 
ما وجود دارد كه گاز را به كشورهاي ديگر صادر كنيم و 
بدون هيچ دغدغه اي ارزآوري براي كشور داشته باشيم. 
در اين ش��رايط نبايد پتروشيمي ها كه توليداتشان را 
در بازارهاي جهاني به فروش  مي رسانند، توقع داشته 
باشند كه گاز را با قيمت بسيار پاييني در اختيار بگيرند.

به��روزي فر گفت: ما در نهايت بايد به س��متي برويم 
كه قيم��ت خ��وراك گاز پتروش��يمي ها و صنايع را 
واقعي سازي كنيم و به صورت درصدي از قيمت گاز 
صادراتي مان در بياوريم. ش��ركت هاي پتروشيمي و 
ديگر صنايع كش��ورمان بايد آن قدر قوي باش��ند كه 
بتوانند گاز را با قيمت واقعي بخرند و در گردونه  رقابت 
جهاني باقي بمانن��د. همچنين براي اصلاح هدفمند 
يارانه ها بايد اعطاي يارانه مشروط و منوط به توسعه 

زنجيره ارزش شود.
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قيمت نفت تا ۹۰ دلار مي رسد
تحليلگر امريكايي پيش بيني كرد قيمت نفت در 
يك روند صعودي، به س��وي م��رز ۹0 دلار پيش 

مي رود.
به گزارش ايس��نا، باب مك نالي، رييس ش��ركت 
تحقيقاتي » راپيدان انرژي« به شبكه سي ان بي سي 
گفت: بازار نفت در يك مسير افزايشي پيش مي رود 
و به س��وي محدوده ۹0 دلار در هر بشكه حركت 
مي كند. وي در ادامه افزود: صعود نفت به 100 دلار 
در هر بشكه، كاملا ممكن است. قيمت نفت از ديوار 

ترديد و بدبيني صعود مي كند.
مك نالي اظهار كرد: معامله گ��ران تاكنون به عدم 
كاهش قابل توجه عرضه روسيه متمركز بودند. بازار 
همچنين در يك ميدان مين كلان حركت مي كند. 
دلايل خوب��ي براي بدبيني وج��ود دارد اما عوامل 
بنيادين، عوامل بنيادين هس��تند. اوپك پلاس در 
نيمه دوم سال، كمبود عرضه عظيمي در بازار نفت 

به بار مي آورد.
اين تحليلگر امريكايي گفت: بعيد است سعودي ها 
در قيمت ۹0 ت��ا ۹2 دلار نفت، روند كاهش توليد 
نفت خود را معكوس كنند. اين كشور پيش از اينكه 
بخواهد به كاهش داوطلبانه توليد خود پايان دهد، 
احتمالا ب��ه دنبال اطمينان از اي��ن خواهد بود كه 
كمبود عرضه اي كه ايجاد مي كند، پيش چشم ما 

محقق مي شود.
به گفته مك نالي، اگر قيمت بنزين دوباره به چهار 
دلار در هر گالن صعود كند، دولت امريكا هيچ گزينه 
خوبي براي پايين آوردن قيمت بنزين ندارد و ممكن 
است دوباره از ذخاير نفت استراتژيك، نفت آزاد شود 
اما پس از برداش��ت هاي عظيمي كه سال گذشته 

انجام شد، اين گزينه خوبي نيست.
قيمت نفت روز دوشنبه تحت تاثير مايوس كننده 
شدن روند احياي اقتصادي چين و همزمان رشد 
قيمت دلار امريكا، كاهشي شد. بهاي نفت برنت با 
73 سنت كاهش، به ۸۵ دلار و ۴۸ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۹1 س��نت كاهش، به ۸1 دلار و ۶0 سنت 

در هر بشكه رسيد.
تحليلگران ساكس��و بان��ك در تحليل��ي گفتند: 
ريس��ك هاي نزولي ت��ا زماني كه اوپ��ك پلاس، 
محدوديت عرض��ه خود را در س��طح فعلي حفظ 
كند، به قوت خود باقي مي ماند به خصوص با در نظر 
گرفتن پيش بيني اخير آژانس بين المللي انرژي كه 
هفته گذشته اعلام كرد تقاضا براي نفت در ژوئن، به 
ركورد بالايي صعود كرد و ممكن است رشد بيشتري 

هم پيدا كند.
بر اساس گزارش اويل پرايس، قيمت نفت تحت تاثير 
عوامل بنيادين، به مدت هفت هفته متوالي، رشد 
كرده است و با ادامه محدود شدن عرضه، خوش بيني 

زيادي در بازار نفت وجود دارد.

صادرات نفت ايران به چين
به بالاترين رقم

طي ۱۰ سال گذشته رسيد
موسسه كپلر اعلام كرد چين به عنوان بزرگ ترين 
واردكننده نفت دنيا حدود 1.۵ميليون بشكه در 
روز نفت خام ايران را در ماه جاري ميلادي وارد 
كرده اس��ت كه بالاترين رقم از 2013 را نش��ان 

مي دهد.
به گزارش تسنيم به نقل از بلومبرگ، كپلر اعلام 
كرد واردات نفت تحريم شده ايران توسط چين به 
بالاترين رقم طي حداقل يك دهه گذشته رسيده 
اس��ت. افزايش قيمت جهاني نفت جذابيت نفت 
ارزان تر ايران را براي پالايشگاه هاي چين بيشتر 

كرده است.
ص��ادرات نفت ايران در س��ال ج��اري ميلادي 
افزايش يافته است و بيشتر اين صادرات به چين 

انجام مي شود.
موسسه كپلر كه موسس��ه رديابي محموله هاي 
نفتي است اعلام كرد چين به عنوان بزرگ ترين 
واردكننده نفت دنيا حدود 1.۵ ميليون بشكه در 
روز نفت خام ايران را در ماه جاري ميلادي وارد 
كرده اس��ت كه بالاترين رقم از 2013 را نش��ان 
مي ده��د. واردات نف��ت چين از اي��ران در 7 ماه 
ابتدايي سال جاري ميلادي به طور متوسط برابر 

با ۹17 هزار بشكه در روز بوده است.
افزايش 20درصدي قيمت نفت خام برنت از اواخر 
ژوئن، تقاضا براي نفت ارزان قيمت ايران را بالاتر 
برده است، بيشتر اين نفت توسط پالايشگاه هاي 
مس��تقل چين در استان ش��اندونگ خريداري 

مي شود.
نفت اي��ران معمولًا ب��ه عنوان نف��ت مالزي در 
اطلاع��ات دولتي چي��ن ثبت مي ش��ود و گاهي 
اگر مخلوط با نفت خام س��نگين تر ونزوئلا باشد، 
به عنوان تركيب رقيق ش��ده قير گ��زارش داده 

مي شود.
در اين بين، شركت ورتكسا كه يك شركت ديگر 
براي رديابي محموله ه��اي نفتي به داخل چين 
اس��ت اعلام كرد اين كش��ور حدود يك ميليون 
بشكه در روز نفت ايران را در ماه جاري خريداري 
كرده اس��ت. تفاوت آمار اين شركت ها از تفاوت 

شيوه هاي تحليل جريان نفت ناشي مي شود.
صنعت نف��ت به آمار ش��ركت هايي مانند كپلر و 
وورتكس ها براي خريد نفت ايران تكيه مي كند 
چون آمار دقي��ق در اطلاعات گمرك چين وارد 
نمي شود. گمرك چين واردات نفت از ايران را از 

ژوئن 2022 صفر نشان مي دهد.
نفت خام اي��ران اغلب با عنوان قير رقيق ش��ده 
طبقه بندي مي ش��ود. طبق آم��ار گمرك چين، 
واردات نفت سنگين در ژوئن نسبت به ماه مه ۸۸ 
برابر و واردات قير رقيق شده ۴ برابر شده و مالزي 

بزرگ ترين عرضه كننده اين محصولات است.

»تعادل« گزارش مي دهد 

در كميسيون  اصل  نود  مطرح شد

رييس صنف جايگاهداران كشور  بيان کرد 

نرخ گاز صنعتي ايران ارزان ترين نرخ دنيا است

اقدامات  وزارت  نفت براي  بهينه سازي  مصرف  انرژي

تشريح  دلايل شكل گيري صف هاي طولاني  در مقابل  پمپ بنزين ها

س��خنگوي كميس��يون اصل نود مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: وزارت نف��ت اقدام��ات متعددي 
براي بهينه س��ازي مصرف انرژي پيش بيني كرده 
ك��ه از جمله اي��ن اقدام��ات مي توان به تأس��يس 
صندوق بهينه سازي مصرف انرژي در قالب برنامه 
هفتم اش��اره كرد. علي خضريان در توضيح جلسه 
كميسيون اصل نود با حضور وزير نفت، مديرعامل 
ش��ركت ملي نفت، مديرعامل شركت ملي پالايش 
و پخ��ش فرآورده هاي نفتي، مدي��ران وزارت امور 
خارجه، معاون قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا)ص( 
در خصوص آخرين اقدامات انجام شده براي جبران 
ناترازي توليد گاز پيش از ش��روع فصل سرما گفت: 
با وجود وضعيت مناس��ب ذخاير خدادادي گاز در 
كشور، شرايط توليد به دليل بي توجهي از سال هاي 
گذشته و همچنين عدم توجه به بهينه سازي مصرف 

ش��رايط مطلوبي ندارد. سخنگوي كميسيون اصل 
نودم قانون اساسي افزود: بر اساس گزارشات شركت 
بهينه سازي مصرف سوخت روزانه 21۵ ميليون متر 
مكعب هدر رفت گاز به دليل عدم مديريت مصرف 
در كشور داريم كه شامل اتلاف گاز در بخش صنعت، 

خانگي، نيروگاه ها و گازهاي مشعل مي شود.  
وي با اشاره به گزارش وزير نفت بيان  كرد: وزير نفت 
گزارش��ي از چرايي ناكامي در بهينه سازي مصرف 
انرژي در كشور و اينكه قيمت سوخت در كشور به 
شكلي محاسبه مي شود كه صنعتگران و شركت هاي 
دانش بنيان انگيزه اي براي حركت به سمت نوآوري 
در حوزه بهينه سازي ندارند و فعاليت در اين حوزه 
صرفه اقتصادي ندارد، ارايه ك��رد. خضريان افزود: 
طبق گزارش ارايه ش��ده، عدم تنوع در سبد انرژي 
كشور و مصرف سوخت فسيلي به ويژه گاز در همه 

بخش ها باعث كمبود در اين حوزه شده است، اين در 
حالي است كه حتي زغال سنگ بخش قابل توجهي 
از مصرف س��وخت در س��بد انرژي دني��ا را به خود 
اختصاص مي دهد.  وي با اشاره به انتقاد وزير نفت از 
بلاتكليفي در بهينه سازي مصرف سوخت در كشور 
گف��ت: نبود يك متولي واحد و پاس��خگو و فعاليت 
1۹ دستگاه در اين بخش باعث شده بهينه سازي به 

نتيجه مطلوب نرسد.
 البته وزارت نفت اقدامات متعددي براي بهينه سازي 
مصرف پيش بيني كرده ك��ه از جمله اين اقدامات 
مي توان به تأس��يس صندوق بهينه سازي مصرف 
ان��رژي در قال��ب برنامه هفتم، اخ��ذ مصوبه هيات 
وزيران در خص��وص الگوي مصرف خانگي و تعرفه 
مشتركين پر مصرف، مش��وق هاي مرتبط با صرفه 
جويي مصرف گاز اشاره كرد.  سخنگوي كميسيون 

اصل نود مجلس ش��وراي اس��لامي اف��زود: رييس 
شركت ملي نفت با اذعان به اين موضوع كه افزايش 
ظرفيت توليد راه حل مشكل ناترازي نيست گزارشي 
در خصوص افزايش ظرفيت توليد فازهاي مختلف 
پارس جنوبي، ميادين نفت مركزي، پارس شمالي، 

كيش و... ارايه كرد. 
همچنين گزارش��ي از آخري��ن وضعيت طرح هاي 
پالايشگاهي و پتروپالايشگاهي ارايه شد كه با توجه 
به پيشرفت پايين طرح هاي پالايشي با خوراك نفت 
خام مقرر شد وزارت نفت گزارشي از علت پيشرفت 
پايين اين طرح ها ارايه كند. همچنين روند تكميل 
پروژه خط لوله گوره به جاسك  و خط لوله تابش نيز 
به اطلاع اعضاي كميسيون رسيد و مقرر شد گزارش 
آخرين وضعيت اقدامات انجام ش��ده به كميسيون 

تقديم شود.

ريي��س صن��ف جاي��گاه داران كش��ور گف��ت: اخيرا 
سياس��تگذاران تصميم به اجراي محدوديت در سقف 
س��وختگيري گرفتند و براي كارت ش��خصي و كارت 
آزاد جايگاه محدوديت ها اعمال ش��ده ك��ه به فراخور 
استان ها و ميزان مصرف به 1۵، 20، 30، ۴0 و ۶0 ليتر 
در هر بار سوخت گيري تقسيم مي شود. اسدالله قليزاده 
در گفت وگو با ايلن��ا، درباره ايج��اد صف هاي طولاني 
در جايگاه هاي عرضه س��وخت اظهار داش��ت: افزايش 
حيرت انگيز مص��رف بنزين، خودروه��اي پرمصرف، 
مصوب��ه مجلس در م��ورد ال��زام به اس��تفاده از كارت 
سوخت شخصي و خرابي كارتخوان هاي سامانه سوخت 
عوامل مهم ش��كل گيري صف هاي بيش��تر در مقابل 

پمپ بنزين هاست و همه جايگاه هاي سوخت علي رغم 
مش��كلات متعدد ايثارگرانه در كنار ديگر فعالين براي 
سوخت رساني مطلوب تلاش مي كنند. وي گفت: سال 
1۴02 سال پرچالشي براي مصرف سوخت كشور است 
و در حال جابه جايي ركوردهاي مصرف كش��ور در صد 
سال اخير هستيم، به طوري كه بين كشورهاي جهان 
حداقل دهمين مصرف كننده بنزين ش��ده ايم. رييس 
صنف جايگاهداران كش��ور با بي��ان اينكه خودروهاي 
ما مصرف بيش از اس��تاندارد دارند و اين معضل بسيار 
بزرگي است، تصريح كرد: اخيرا سياست گذاران تصميم 
به اجراي محدوديت در س��قف سوختگيري گرفتند و 
براي كارت شخصي و كارت آزاد جايگاه محدوديت ها 

اعمال شده كه به فراخور اس��تان ها و ميزان مصرف به 
1۵، 20، 30، ۴0 و ۶0 ليتر در هر بار سوختگيري تقسيم 
مي شود. وي ادامه داد: هرچند جايگاهداران هيچ نقشي 
در اين تصميمات نداشته اند و از اجراي طرح متضرر هم 
مي شوند، ولي تلقي ما اين هست كه با دو رويكرد ترغيب 
مردم به استفاده از كارت سوخت شخصي و ماندگاري 
بيشتر سوخت به جاي باك در مخازن جايگاه ها جهت 
پشتيباني بهتر در ارسال فرآورده به پمپ بنزين ها اتخاذ 
شده است، در هر حال ما در حال بررسي اين محدوديت 
هستيم و هم اكنون بيشترين انتقادات را نيز از استان هاي 
مرزي داريم، چراكه محدوديت ها در اين مناطق بيشتر از 
ساير نقاط كشور مردم را آزار مي دهد. قليزاده تاكيد كرد: 

طبيعتا اجراي طرح هاي حوزه سوخت موجب عدم النفع 
براي جايگاه ها و افزايش ميزان پاسخگويي آنها به مردم 
مي شود كه آزاردهنده است، هم اكنون جايگاهداران كه 
تحت فش��ارهاي مالي ناشي از عدم دريافت حق العمل 
1۴02 هستند همچنان براي سوخت رساني مطلوب 
تلاش مي كنند و در اين شرايط همدلي مردم، پرسنل 
جايگاه ها و حمايت هاي دولت مي تواند مشكلات را كمتر 
كند. وي در ادامه به موضوع خرابي برخي كارتخوان ها 
اش��اره كرد و گفت: خرابي كارتخوان هاي سوخت نيز 
معضل بزرگي است كه صف ها را مقابل جايگاه ها افزايش 
داده است و مشخص نيس��ت كه چرا مسوولان در اين 

خصوص تدبيري نمي كنند.

تحليل

خبر كوتاه

تداوم استقرار گرما و افزايش 
۳۰۰۰ مگاواتي مصرف برق

در هفته آتي
مديرعامل شركت مديريت شبكه برق ايران گفت: 
بر اساس پيش بيني س��ازمان هواشناسي شاهد 
افزايش تدريجي دما از امروز تا اواخر هفته آينده 
خواهيم بود كه برآورد مي ش��ود 3000 مگاوات 
به ميزان تقاضاي مصرف برق كش��ور اضافه شود 
كه براي هفته ابتداي ش��هريور بي س��ابقه و عدد 

بزرگي است.
به گ��زارش ايلنا از وزارت ني��رو، مصطفي رجبي 
مشهدي با بيان اينكه پيش بيني مي كنيم ميزان 
تقاضاي مصرف برق كشور امروز به ۶۹ هزار مگاوات 
برس��د، گفت: از امروز تا اواخر هفته آتي به دليل 
افزايش و تداوم گرما 3000 مگاوات به اين ميزان 

افزوده خواهد شد.
سخنگوي صنعت برق افزود: بيش از 100 هزار نفر 
از كاركنان صنعت برق درنيروگاه ها، ش��بكه هاي 
انتقال و توزيع آمادگي لازم براي پاس��خگويي به 

افزايش 3000 مگاوتي را دارند.
رجبي مشهدي تاكيد كرد: موضوعي كه تاثيرگذار 
است همكاري و مشاركت مردم و مشتركان بزرگ 
اس��ت كه تا اين لحظه همكاري بسيار مناسبي را 
با صنعت برق داش��تند و موجب ش��د 37 درصد 
مشتركان خانگي مشمول دريافت پاداش صرفه 

جويي شوند.
وي با تاكيد بر اينكه امسال اولين بار است كه براي 
مشتركان پرمصرف نيز اين امكان فراهم شده تا با 
اندكي كاهش مصرف نسبت به دوره مشابه سال 
گذشته مصرف برق شان را كاهش داده و از پاداش 
بهره مند ش��وند، گفت: توصيه ما به مش��تركان 
پرمصرف اين است با راهكارهاي ساده مثل استفاده 
از دور كند كولرهاي آبي يا تنظيم دماي وس��ايل 
سرمايش روي 2۵ درجه و بالاتر مصرف برقشان را 
مديريت و از دريافت پاداش صرفه جويي تا پايان 

شهريور ماه بهره مند شوند.

قيمت نفت
مجال افزايش بيشتر نيافت

قيمت نفت در معاملات روز چهارش��نبه، تحت 
تاثي��ر نگراني ها نس��بت به وضعي��ت اقتصادي 
چي��ن، كاهش يافت و به اف��ت يك درصدي روز 

گذشته افزود.
بهاي معاملات نفت برنت با 3۸ س��نت كاهش، 
به ۸۴ دلار و ۵1 س��نت در هر بشكه رسيد. بهاي 
معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 3۵ 
سنت كاهش، به ۸0 دلار و ۶۴ سنت در هر بشكه 
رسيد. هر دو شاخص روز سه شنبه به پايين ترين 

حد خود از هشتم اوت نزول كرده بودند.
تحليلگران گ��روه بانكي ANZ در يادداش��تي 
نوشتند: اين نگراني كه ضعف اقتصاد چين، تقاضا 
براي سوخت را متاثر خواهد كرد، دورنماي عرضه 
محدود در بازار را تحت الش��عاع قرار داده است. 
ذخاير نفت در كاشينگ اوكلاهاما هم با افزايش 
خريد هم��ه محموله هاي نفت موج��ود امريكا 
توسط پالايشگاه هاي آسيايي، به پايين ترين حد 

خود از ماه آوريل رسيده اند.
طبق آمار موسسه امريكن پتروليوم، ذخاير نفت 
امريكا طي هفته گذش��ته، ح��دود ۶.2 ميليون 
بش��كه كاهش پيدا ك��رد كه بس��يار بزرگ تر از 
كاهش 2.3 ميليون بشكه اي بود كه تحليلگران 
در نظرس��نجي رويترز پيش بين��ي كرده بودند. 
آمار رسمي اين ذخاير، بعدازظهر روز چهارشنبه 

منتشر مي شود.
فعاليت اقتصادي چين در ماه ژوئن عامل منفي 
محرك بازار مانده است. آمار خرده فروشي، توليد 
صنعتي و سرمايه گذاري اين كشور، ضعيف تر از 
حد مطل��وب بود و نگراني ها نس��بت به احتمال 
كندي ش��ديدتر و طولاني تري رشد اقتصاد اين 

كشور را تشديد كرد.
آماره��اي اقتص��ادي ژوييه باعث ش��د برخي از 
اقتصاددانان اين احتمال را مطرح كنند كه چين 
بدون اجراي تدابير محرك مالي بيش��تر، ممكن 
است نتواند به هدف رشد اقتصادي پنج درصدي 
دس��ت پيدا كند. تحليلگران بانك ملي استراليا 
اظهار كردند: آمار منفي مس��تمر چين، احتمال 
معرفي تدابير محرك مالي بيش��تر را برانگيخته 
اس��ت كه باعث افزايش تقاضا براي كالا ش��ده و 

قيمت ها را افزايش مي دهد.
كلودي��و گاليمبرت��ي، مدير تحقيقات ش��ركت 
»ريس��تاد انرژي« گف��ت: دورنماي س��ه ماهه 
چهارم بازار نفت به وضعيت اقتصاد كلان در چين 
بستگي خواهد داشت هر چند كه به نظر مي رسد 
س��عودي ها در صورت نياز، با كاه��ش توليد، به 
وضعيت بازار واكنش نشان خواهند داد. بر اساس 
گزارش رويترز، كاهش عرضه از سوي عربستان 
سعودي و روسيه كه توليدكنندگان بزرگ گروه 
اوپك پلاس هستند، قيمت ها را طي هفت هفته 

گذشته بالا برده است.



شاخص كل بورس تهران در آخرين روز كاري هفته روند 
نزولي ثبت كرد و بدين ترتيب بازدهي ش��اخص كل باز 
هم منفي شد و سهامداران بيش از گذشته زيان كردند. 
در حال حاضر تك سهم ها و صنايع بازار در حال تجربه 
بازدهي منفي و زيان سنگين هستند و بيش از شاخص 

بايد وضعيت تك سهم ها و صنايع را بررسي كرد.
معضل بازار سرمايه بسيار زياد است و از ارديبهشت ماه 
تا به امروز بازار روي خوش به خود نديده و هر روز شاهد 
زيان سنگين در معاملات بازار هستيم. اين در حالي است 
كه بازار سرمايه نسبت به ساير بازارهاي موازي پتانسيل 
رشد دارد، اگر دخالت و دستكاري در بازار نباشد، بورس 

مي تواند سودهاي خوبي به سهامداران بدهد.
روز گذشته جلسه اي توسط قاليباف، رييس مجلس با 
فعالان بازار سرمايه برگزار شد و در اين جلسه به مسائل 
و حواشي پيرامون بازار سرمايه و صنايع بورسي پرداخته 
شد.در اين جلسه كه رييس و اعضاي كميسيون اقتصادي 
مجلس، برخي فعالان بازار س��رمايه، مدي��ران كانون 
كارگزاران و كانون نهادها و نمايندگان اصناف از جمله 
پتروشيمي ها، سيماني ها، سنگ آهني ها و خودرويي ها 
حضور داشتند، بر حمايت از بازار سرمايه و نقش آفريني 

در برنامه هفتم توسعه تاكيد شده است.
همچنين در اين جلس��ه تاكيد شد كه مجلس مصمم 
است مشكلات بازار سرمايه از جمله نرخ گذاري خوراك 
پتروش��يمي ها را حل كند.در حالي رييس مجلس در 
نشس��ت با فعالان بازار سرمايه ش��ركت كرده است كه 
اين روزها بازار سهام در وضعيت وخيمي به سر مي برد و 

معاملات در ركودي ترين شرايط قرار گرفته اند.
اين روند نزولي و ركودي كه از هفدهم ارديبهش��ت ماه 
و همزم��ان ب��ا تصويب افزاي��ش قيمت خ��وراك گاز 
پتروش��يمي ها در هيات دولت، آغاز شده هر روز شيب 
تندتري ب��ه خود مي گيرد.طي اين مدت، كميس��يون 
اقتصادي مجلس در حمايت از بازار س��رمايه وارد عمل 
شده و به نظر مي رسد توانسته است رييس مجلس را نيز 
با خود همراه كند؛ اما آيا اين مسير به نتيجه خواهد رسيد و 
دولت با وجود كسري بودجه كلان خود، از افزايش قيمت 

خوراك پتروشيمي ها دست مي كشد؟

   سيگنال ارز به بازار
طي چند روز اخير از وزارت صمت به برخي صنايع ارسال 
ش��د كه نش��ان مي دهد وضعيت ارزي دولت به شكلي 
نيست كه بتواند نياز صنايع را برطرف كند. روز گذشته 
وزارت صمت طي نامه اي به شركت هاي خودروسازي اعم 
از انواع خودرو، موتورسيكلت، دوچرخه و اسكوتر برقي 
اعلام كرد كه اين شركت ها بايستي ارز مورد نياز خود براي 
واردات قطعات خود را صرفا از طريق ارز حاصل از صادرات 
خود يا ديگر صادركنندگان تامين كنند. از سمت ديگر نيز 
نامه هايي منتشر شد كه طي آن ارز تخصيص داده شده 
از دلار نيمايي )۲۸۵۰۰ تومان( براي واردات گوش��ت و 

چاي به ارز تالار دوم )مركز مبادله( تغيير مي كند كه البته 
جهاد كشاورزي نامه مربوط به تغيير ارز گوشت را تكذيب 
كرد. اين اتفاقات نشان مي دهد كه دولت توانايي تامين 
ارز مورد نياز صنايع را ندارد و با چالش هايي جدي مواجه 
شده است. از طرفي حتي ايجاد محدوديت براي تامين 
بنزين در جايگاه هاي س��وخت نيز نشان از اين موضوع 
دارد ك��ه چالش هاي دولت تنها به ارز مربوط نيس��ت و 
سياست هايي كه در پيش گرفته سيگنال احتمال افزايش 
قيمت ها را ص��ادر مي كند. از همين رو مي توان اينگونه 
برداشت كه احتمال شروع يك موج صعودي در بازارها به 
دليل انتظارات تورمي دور از ذهن نباشد و بورس تهران 

نيز مي تواند از همين منظر منتفع شود.

   بورس در آخرين روز كاري هفته
در معاملات آخرين روز كاري هفته يعني چهارشنبه 
۲۵ مرداد ماه، شاخص كل بورس تهران 4 هزار و 4۸6 
واحد نسبت به روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به 
س��طح يك ميليون و 973 هزار و 696 واحد رس��يد. 
ش��اخص كل هم وزن بورس نيز با كاه��ش ۲ هزار و 
1۵9 واحدي در رقم 6۸4 هزار و 963 واحدي ايستاد.

شاخص كل فرابورس نيز با افت 94 واحدي به رقم ۲۵ 
هزار و 4۲۰ واحد رس��يد. همچنين شاخص هم وزن 
فراب��ورس با ريزش ۵9۵ واحد به س��طح 1۲3 هزار و 

3۸6 واحد رسيد. روز چهارشنبه خالص تغيير مالكيت 
حقوقي به حقيقي بازار سهام منفي شد و ۲۰۰ ميليارد 
تومان پول حقيقي از بازار س��هام خارج شد. طي روز 
چهارشنبه نماد وبملت همانند دو روز گذشته بيشترين 
خروج را داش��ت كه ارزش آن ۵۰ ميليارد تومان بود. 
پس از بانك ملت، نمادهاي كي بي سي، فولاد، وپاسار 
و گلديرا بيش��ترين خروج پول حقيقي را داشتند. در 
سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي 
اپرداز، خديزل، آپ، قشهد و تپمپي اختصاص داشت.

طي اين روز نمادهاي حكشتي، همراه و رمپنا نمادهاي 
قرمزپوش بورس بودند كه بيش��ترين اث��ر را در افت 
شاخص كل بورس داشتند. در مقابل خگستر، شپنا و 
خساپا از نمادهاي سبز بودند كه اثر منفي بر شاخص 
داشتند.در فرابورس نيز نمادهاي فجهان، انتخاب و آريا 
بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
شاوان، وهور و پخش بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص 
كل فرابورس داش��تند. در بين نمادهاي پرتراكنش 
بورس نماد شهر بيشترين تراكنش را داشت و سصفها 
و خگستر در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس 
نيز فن افزار، نيان و كتوس��عه بيش��ترين تراكنش را 
داش��تند. در آخرين روز كاري هفته ارزش معاملات 
كل بازار س��هام به 1۰ ه��زار و ۵9۲ ميلي��ارد تومان 
رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه ۸۰4 

ميليارد تومان بود كه ۸ درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد 
نيز با كاه��ش 19 درصدي به نس��بت روز معاملاتي 
قبل ب��ه رقم 3 هزار و 3۰۵ ميليارد تومان رس��يد كه 
كمترين رقم در 6 ماه گذشته است. در معاملات روز 
چهارشنبه نماد اپرداز بيشترين ارزش معاملات بازار 
س��هام را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 
7۵ ميليارد تومان بود.پس از اپرداز، وبملت بيشترين 
ارزش معاملات را داشت و خگستر رتبه سوم بيشترين 
ارزش معاملات را ب��ه خود اختصاص داد و پس از آن، 
دو نماد فن افزار و خزاميا در رتبه هاي بعدي بيشترين 
ارزش معاملات قرار گرفتن��د. در حجم معاملات نيز 
سهام دي با تعداد ۲63 ميليون و 46۵ هزار و 17 سهم 
در صدر قرار گرفته است. شستا در رتبه دوم بيشترين 
حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به وبملت 
تعلق داشت. دو نماد حفارس و خگستر نيز در رتبه هاي 
بعدي بيشترين حجم معاملات بازار قرار داشتند. در 
معاملات چهارش��نبه، ۵1 نماد صف خريد داشتند و 
76 نماد با صف  فروش مواج��ه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با افت 6 درصدي نسبت به روز كاري 
قبل به 167 ميليارد توم��ان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي ف��روش نيز با كاهش ۲3 درصدي به 

4۵۸ ميليارد تومان رسيد.
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جايگاه بورس 
در فرداي اقتصاد ايران

بورس�ان| مهدي فريور نايب ريي��س هيات مديره 
سبدگردان آس��مان در خصوص سياست هاي دولت 
عنوان كرد: كشور از نظر اقتصادي وارد چرخه اي شده 
است كه عملكرد و نتيجه مطلوبي براي اقتصاد در پي 
ندارد. در 1۰ سال گذشته تقريبا رشد اقتصادي مثبت 
تجربه نشد. وي خاطرنشان كرد: نرخ تشكيل سرمايه 
ثابت خالص در س��ال هاي گذشته عددي منفي ثبت 
شد. زماني نرخ تشكيل سرمايه ثابت منفي مي شود بدين 
معني خواهد بود كه توان اقتصادي در حال تحليل رفتن 
است. در واقع منابع براي توليد و توان رقابتي در فضاي 
رقابت جهاني تضعيف مي ش��ود. اين كارشناس بازار 
سرمايه گفت: اين مهم چرخه اي است معيوب كه منجر 
به كاهش نرخ تشكيل س��رمايه ثابت مي شود. اكنون 
كشور نيازمند اين است كه چنين چرخه اي را متوقف 
و در ادامه معكوس كن��د وي افزود: تصميمات كنوني 
در مسير معكوس كردن چرخه نيست و نتيجه چرخه 
معيوب در متغيرهاي پولي و اقتصادي نمايان مي شود. 
تورم فعلي، رش��د نامطلوب نقدينگ��ي از جمله موارد 
هستند.در س��ال 97 نسبت پول به شبه پول در كشور 
14 درصد بود و در انتهاي س��ال 14۰1 اين نسبت 3۵ 
درصد شد. در واقع منابعي كه از شبه پول به پول حركت 
كرده است مترصد ورود به بازارهاي سفته بازي هستند. 
فريور در خصوص ضرورت اصلاح چرخه بيان كرد: براي 
اصلاح اين چرخه نيازمند تصميمات اساسي هستيم كه 
در چارچوب متخصصين بازار سرمايه و فعالان اقتصادي 
نيس��ت. در حقيقت اصلاح در روند و فرآيند سياست 
داخلي و خارجي مي تواند باعث تغيير در پارادايم شود. 
اقدامات فعلي دولت به مثابه ايجاد آرامش مقطعي براي 
قشر ضعيف و حقوق بگيران در جامعه است. به عنوان 
مثال ايجاد كميته تعيين و تثبيت قيمت خودرو. به نظر 
مي رسد اين قبيل سياست به تغير چرخه و مسير اصلي 
اقتصاد منجر نخواهد شد. پيش بيني مي شود طي چند 
ماه آينده كميته تعيين و تثبيت قيمت ها تغير شكل دهد 
و قيمت ها منطبق با واقعيت ها و مولفه هاي اقتصادي 
خواهد شد.  نايب رييس هيات مديره سبدگردان آسمان 
درباره آينده بورس گفت: چشم انداز بورس از ۲ منظر 
قابل بررس��ي است. نخس��ت فارغ از فضاي اقتصادي، 
مقايس��ه بازار س��رمايه با دهه ۸۰ يا 9۰. در واقع عمق 
محصولات، ابزارها، تعداد نهادها، ناشران و خدماتي كه 
در بازار وجود داشت در مقايسه با امروز تفاوت را نشان 
مي دهد. سال 96 و 97 كه آپشن هاي سهام فقط روي 
برخي نمادها نظير فولاد مورد معامله قرار مي گرفتند. 
امروز عمق و ضريب نفوذ علاقه سرمايه گذاران به موضوع 
مشتقه ها در مقايسه با 97 با تغيير همراه شده است. فريور 
ادامه داد: بخشي از تامين مالي شركت ها از بانك به بازار 
سرمايه منتقل شده اس��ت. اين مهم نشان مي دهد به 
استانداردهاي جهاني كه تامين سرمايه عمدتا از مسير 
بازار سرمايه انجام مي شود، نزديك مي شويم.سهم كيك 
بازار سرمايه از كل كيك اقتصاد رو به افزايش است.در 
عين حال، بازار سرمايه بخشي از واقعيت اقتصاد كشور 

بوده و مسير اين بازار از مسير كلي اقتصاد جدا نيست.
اگر متغيرهاي پولي به درس��تي مديريت نشدند و در 
ماه ها و س��ال هاي اخير چاپ پول زي��ادي اتفاق افتاد، 
انتظار مي رود در يك زمان و مقطعي اين واقعيت خود را 
به بازارها تحميل كندتجربه نشان مي دهد، هميشه بازار 
سرمايه نسبت به ساير بازارها عملكرد بهتري داشته است.

روش هاي تامين مالي در بورس
مهدي حاجي غلام س��ريزدي عض��و هيات مديره 
كانون كارگ��زاران بورس و اوراق به��ادار در برنامه 
رهيافت راديو اقتصاد با محوريت نقش بورس كالا در 
اقتصاد ملي بيان كرد: به نظر يكي از موضوعات مهم 
در آشفتگي فعلي بازارسرمايه تصميمات خلق الساعه 
و ناگهاني اس��ت كه از فضاي خارج از بازار سرمايه 
به اين بخش تحميل مي ش��ود، م��واردي از قبيل 
تغيير نرخ خوراك پتروش��يمي ها، توقف معاملات 
خودرو در ب��ورس كالا، چگونگي ن��رخ ارز فروش 
صادراتي ش��ركت ها و....، به ط��ور خلاصه مي توان 
گفت اين تصميمات باعث ش��ده حال بازار سرمايه 
خوب نباش��د. حاجي غلام س��ريزدي در خصوص 
قيمت گذاري دس��توري بيان كرد: باتوجه به عدم 
سرمايه گذاري مناسب در زيرساخت ها و راه اندازي 
نيروگاه هاي جديد شاهد خاموشي هاي متعدد در 
برق كارخانجات هستيم كه يكي از دلايل آن عدم 
انگيزه كافي بخش خصوصي و عدم سرمايه گذاري 
مناسب با توجه به قيمت گذاري دستوري دولت در 
اين صنعت است. اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد 
كرد: قيمت گذاري  دستوري نمودار عرضه و تقاضا 
را بهم مي زند و باعث افزايش رانت و دلالي ش��ده و 
بازار از حالت عادي خ��ود خارج مي كند. تجربيات 
قيمت گذاري دستوري در سال 1397 كه با تعيين 
قيمت ارز 4۲۰۰ تومان��ي در قيمت پايه همراه بود 
منجر به افزايش تقاضاي كاذب، احتكار كالا، كاهش 
توليد و افزايش قيمت مصرف كننده نهايي شد. وي 
عنوان كرد: سرمايه يك آهوي ترسان است و فردي 
كه مي خواهد س��رمايه گذاري كن��د، دقيقا همين 
مصداق را دارد. ما زماني مي توانيم بخش خصوصي 
را جذب كنيم كه اعتمادسازي داشته و تصميمات 
خلق الساعه نداشته باشيم و نتيجه اين اعتماد منجر 
به رشد و شكوفايي اقتصادي مي شود. حاجي غلام 
سريزدي در خصوص شايعات مطرح شده در مورد 
بورس كالا اظهار كرد: هم��واره به خاطر امضاهاي 
طلايي، رانت ها و... مخالفاني ب��ا بورس كالا وجود 
داشته اس��ت . هركالايي در ابتداي ورود به بورس 
كالا )مانند سيمان( همواره با مقاومت و مشكلاتي 
روبرو بوده است؛ ولي بعد از ورود اين كالاها و مشاهده 
اثرات مفيد آن بر شركت ها، استقبال مناسبي از سوي 
توليدكنندگان صورت گرفته است. وي اضافه كرد: 
هرموقع دولت و ساير سازمان ها به بورس كالا بيشتر 
بها داده و از قيمت گذاري دستوري فاصله گرفتند 
شاهد اثرات مثبت اين اقدام در بازار سرمايه بوده ايم. 

عبور حجم معاملات گواهي 
سپرده شمش طلا از مرز يك تن

كالاخب�ر| با احتساب معاملات امروز گواهي سپرده 
ش��مش طلا در بورس كالا، حجم معاملات از ابتداي 
راه اندازي آن تاكنون از مرز 1۰ ميليون گواهي معادل 
بيش از يك تن شمش طلا عبور كرد.از ابتداي راه اندازي 
اين معاملات كه به تاريخ 1۸ اسفند 14۰1 باز مي شود 
تا روز جاري، در مجموع 16 هزار و 96 معامله ثبت شده 
اس��ت كه حجم آنها از 1۰ ميليون گواهي عبور كرده و 
از نظر وزني معادل بيش از يك تن ش��مش طلاست. 
معاملات گواهي سپرده شمش طلا در بستر معاملاتي 
شركت بورس كالاي ايران انجام مي شود كه در راستاي 
برنامه هاي توسعه اي، ساعات جلسات معاملاتي به 1۰ 
صبح تا 17 افزايش يافت و از ساعت 1۰:۰۰ الي 1۰:3۰ 
دوره پيش گشايش و 1۰:3۰ الي 17:۰۰ حراج پيوسته 
است. اين بازار شاهد حضور فعالان حقيقي متعددي 
است و دسترسي برخط انجام معاملات از سوي بسياري 
از شركت هاي كارگزاري پيشرو در بازار فراهم شده است. 
اقدامات ش��ركت بورس كالاي ايران در توسعه هرچه 
بيشتر بازار شمش طلا، نويد چشم اندازي روشن از آينده 
اين بازار مي دهد.استقبال بانك ها در پذيرش خزانه در 
بورس كالا به عنوان محل س��پرده گذاري شمش هاي 
طلا در كنار حضور فعال واردكنندگان طلا و بازارگردانان 
فعال اين حوزه، بيانگر استمرار روند مطلوب كنوني است.

لازم به ذكر اس��ت، با انتشار فهرست شمش هاي قابل 
پذيرش شركت هاي خارجي توليد كننده شمش طلا، 
حوزه عرضه بازار بيش از پيش تقويت شود به طوري كه 

محدوديت خريد براي اشخاص حقوقي برطرف شود.

تمركز اوراق سلف مسكن
 بر پروژه هاي در حال ساخت

سنا| سيد محمدرضا حبيب زاده معاون تامين مالي 
و خدمات مشاوره تامين سرمايه بانك مسكن در مورد 
ماهيت اوراق سلف مس��كن، اظهار كرد: اوراق سلف 
موازي مس��كن در واقع بر بستر دستورالعمل انتشار 
اوراق سلف است كه با همكاري سازمان بورس، بورس 
كالا، كميته تدوين مقرارات و كميته فقهي تغييرات 
لازم بر دس��تورالعمل موجود صورت گرفت، اين امر 
سبب شد تا گس��تره اين ابزار مشمول حوزه مسكن 
هم شود. او افزود: اوراق سلف متري ساختمان از نظر 
كاربردي به نوعي يك شيوه تامين مالي ميان ابزاري 
اس��ت كه ويژگي هايي را از جمل��ه ابزارهاي بدهي و 
مش��اركتي به صورت توامان، تامين مالي سازنده در 
راس��تاي اهداف عملياتي و فرصت س��رمايه گذاري 
براي بهره مندي از ارزش افزوده صنعت ساختمان را 
در اختيار سرمايه گذاران خواهد گذاشت. حبيب زاده 
در خصوص مساله قيمت گذاري اوراق سلف مسكن، 
بيان كرد: از آنجايي كه پروژه هاي س��اختماني قابل 
رويت هستند، اشخاص سرمايه گذار مي توانند براي 
اخذ اطلاعات افزون بر ارايه گزارش ها توسط شخص 
سازنده در سامانه بورس كالا، از بنگاه هاي املاك نيز 
بهره بگيرند. حبيب زاده بيان كرد: در نظر داريم براي 
اين ابزار كف و س��قف س��ود )در قالب اختيار خريد/

فروش( تعيين نكنيم و س��رمايه گذاران براساس متر 
پايه و طي دوره متناسب با سود دريافت خواهند كرد. 
به طور مثال اگر قيمت پايه پ��روژه اي در يك منطقه 
معادل 1۰۰ ميليون تومان بوده باشد، هم اين امكان 
وج��ود دارد كه برگه هاي اوراق ب��ه همان مبلغ 1۰۰ 
ميليون تومان قيمت گذاري شود و هم در واحدهاي 
كوچك تر مثلا 1۰ ميليون تومان قابليت تبديل دارد تا 
نقدشوندگي اوراق افزايش يابد او در پاسخ به اين سوال 
كه آيا اوراق سلف مس��كن تنها بر پرژوه هاي درحال 
ساخت هستند يا س��اختمان هاي در حال تحويل را 
هم شامل مي شوند با خير، گفت: با توجه به آنكه اوراق 
سلف موازي مس��كن يك ابزار تامين مالي سازنده به 
حساب مي آيد، محدوديتي براي استفاده از آن وجود 
ندارد؛ اما از آنجايي كه يك ابزار تامين مالي به حساب 
مي آيد براي پروژه هاي در حال ساخت بيشتر استفاده 
مي شود. معاون تامين مالي و خدمات مشاوره تامين 
سرمايه بانك مسكن در خصوص اينكه آيا هر شخصي 
مي تواند براي پروژه هاي عمراني خ��ود از اوراق بهره 
بگيرد ي��ا خير، اظهار كرد: از آنجايي كه اوراق س��لف 
مسكن فعلا در ابتداي مسير قرار دارد با انبوه سازاني 
كه مورد تاييد دستگاه هاي مربوطه باشند، كار را آغاز 
خواهيم كرد. حبيب زاده در رابطه با مدت زمان تحويل 
پروژه هايي كه قرار است به واسطه اوراق تامين مالي 
شوند، بيان كرد: تعريف اوليه اي كه براي انتشار اوراق 
در نظر داريم براي پروژه هاي بالاي ٣٠ درصد پيشرفت 
اس��ت كه مرغوبيت پروژه، متراژ، قابليت دسترسي و 
غيره مشخص شده باشد. وي در پايان با اشاره به اينكه 
محدوديت ش��هري براي انتش��ار اوراق وجود ندارد؛ 
بيان كرد: شخص سازنده در صورت تاييد صلاحيت، 
مي تواند در هر شهري كه مد نظرش قرار دارد، پروژه 

خود را به واسطه اوراق تامين مالي كند.

جزييات سهام مازاد سهامداران 
بانك هاي خصوصي

وزارت اقتصاد جزييات سهام مازاد سهامداران بانك هاي 
خصوصي كه مجمع آنها تاكنون برگزار ش��ده است را 
اعلام كرد. بنابراين خبر سهام مازاد سهامداران بانك ها ي 
ايران زمين، رفاه، و موسسه اعتباري ملل  پس از برگزاري 
مجمع سالانه اعلام مي شود. طبق قانون سياست هاي 
كلي اصل 44، هيچ مالك واحدي نمي تواند بدون اجازه 
بانك مرك��زي بيش از 1۰ درصد يك بانك را داش��ته 
باشد . افزايش اين سقف تا ۲۰ و 33 نيز تنها با اجازه بانك 
مركزي ممكن اس��ت. و بالاتر از 33 درصد براي همه 
مالكان واحد ممنوع است. همچنين طبق اين قانون، 
حق راي سهام مازاد سهامداران ، به وزارت اقتصاد منتقل 
مي شود گفتني است سهام مازاد سهامداران بانك آينده 
نيز 6۰ درصد اعلام شده است كه با توجه به راي جديد 
ديوان عدالت اداري، پس از برگزاري مجمع سالانه، حق 

راي ناشي از آن به وزارت اقتصاد منتقل مي شود.

»تعادل«بررسيميكند

سيگنال ارز به بازار

سرنوشت بورس چه خواهد شد؟
در حال حاضر با توجه به نوسانات بازار همسو با قيمت دلار 
اين سوال مطرح مي ش��ود كه سرنوشت بورس به ارز گره 
خورده است؟ با توجه به اينكه بازار سرمايه پس از اصلاح از 
محدوده ۲۵۰۰ هزار واحد به زير ۲۰۰۰ هزار واحد رسيده 
كه حداقل ۲۰ درصد اصلاح ش��اخص كل بورس را نشان 
مي دهد هرچن��د برخي نمادها ت��ا ۵۰ درصد هم اصلاح 
كرده اند، به همين دليل در اين محدوده ش��رايط بازار به 
خبرهاي مثبت و منفي گره زده شده و برخي كارشناسان 
معتقدند فعلا در بين محدوده 19۰۰ تا ۲۰۵۰ هزار واحدي 
نوسان خواهد داش��ت.جواد صلاحي معتقد است كه در 
حال حاضر به نظر مي رسد كه تثبيت قيمت ارز روي بورس 
هم تاثير گذاش��ته و از آنجايي كه رشد قبلي بورس بعد از 
نوسانات ارزي بود احتمالا اين بار هم همين موضوع بعد از 
رشد نقدينگي و پايه پولي اتفاق خواهد افتاد. اين كارشناس 
اقتصاديبا اشاره به اينكه در سال هاي اخير موضوع ناترازي 
بانك ها و افزايش پايه پولي منجر به بروز تورم در كش��ور 
شده اس��ت، گفت: انتظارات تورمي خود يك عاملي براي 
افزايش تقاضا براي ارز و رش��د آن در بازار بوده و به تبع آن 
قيمت ساير بازارها هم صعودي شده است. جواد صلاحي 
با بيان اينكه هرچند دولت در چند وقت اخير قيمت ارز را 
مهار كرده است اما موقتي به نظر مي رسد به بازار گفت: در 
واقع سياست هاي دولت براي توسعه همكاري با كشورهاي 
همس��ايه و همچنين مذاكره براي آزادسازي منابع ارزي 
منجر شده فعلا نرخ ارز در همين محدوده تثبيت شود. او با 
تاكيد بر اينكه ارز به تنهايي سيگنالي براي افزايش قيمت 
ساير بازارها هم هست، تصريح كرد: در حال حاضر به نظر 
مي رسد كه تثبيت قيمت ارز روي بورس هم تاثير گذاشته 
و از آنجايي كه رشد قبلي بورس بعد از نوسانات ارزي بود 
احتمالا اين بار هم همين موضوع بعد از رشد نقدينگي و پايه 

پولي اتفاق خواهد افتاد.

   احتمال افزايش نرخ دلار
در معاملات بازار آزاد از پاييز

افزاي��ش نرخ دلار در معاملات ب��ازار آزاد ارز يكي از پيش 
بيني هاي كارشناسان براي نيمه دوم سال جاري است، اين 
موضوع افزايش قيمت ها در آبان سال گذشته را هم موجب 
ش��ده بود و بورس را تا سطوح بالاي ۲ميليون و ۵۰۰هزار 

واحد در ارديبهشت سال جاري بالا كشيد.
به گفته ابراهيم ساجد باتوجه به رشد پايه پولي، افزايش نرخ 
بهره در بازار آزاد، سيگنال هاي شهودي در خصوص عدم 
وجود منابع كافي ارزي مي توان انتظار داشت سياست هاي 
سياست گذار پولي حداكثر تا اواخر سال بتواند بازار ارز را 
كنترل كند، ولي پس از اين دوره ش��اهد رشد در بازار ارز و 
بازار سرمايه پس از آن باشيم. دلار چند وقتي است كه در 

جريان دادوستدهاي بازار آزاد، در ارقامي پايين تر از ۵۰هزار 
تومان معامله مي شود و سيگنال رشد به سياست خارجي 
گره خورده است. ابراهيم ساجد كارشناس بازار سرمايه با 
اشاره به اينكه عمده شركت هاي حاضر در بازار سرمايه به 
لحاظ ارزشي كاموديتي محور هستند تحت تاثير دلار و بازار 
جهاني هستند، گفت: در واقع صادرات اين كالاها به بازار هاي 
جهاني باعث شده تحت تاثير قيمت جهاني باشند و در بعد 
داخلي هم تحت تاثير نرخ تسعير ارز هستند؛ با علم به اين 
موضوع مي توان به رابطه مستقيم عمده شركت هاي حاضر 

در بازارسرمايه با قيمت جهاني و دلار پي برد
اين فعال بازار سرمايه تصريح كرد: در مواقعي كه از بعد 
جهاني و دلار وضعيت رو به رشد باشد، بازار سرمايه ايران 
نيز وضعيت مطلوبي را تجرب��ه مي كند و در مواقع ديگر 
وضعيت سايد و نزولي دارد. به گفته ساجد جهش ارزي 
چند ماه گذشته و رشد متناسب بازار سرمايه در آن مقطع 
باعث ثبات نسبي در بازار ارز شده كه نمي تواند البته در 
بلندمدت نيز ثبات داشته باشد. او با تاكيد بر اينكه بازار 
سرمايه تا چند ماه آينده وضعيت رشدي قابل توجهي را 
تجربه نخواهد كرد، تصريح كرد: س��رمايه پس از اصلاح 
از مح��دوده ۲۵۰۰ هزار واحد به زي��ر ۲۰۰۰ هزار واحد 
رسيده، اما باتوجه به رشد پايه پولي، افزايش نرخ بهره در 
بازار آزاد، سيگنال هاي شهودي در خصوص عدم وجود 
منابع كافي ارزي مي توان انتظار داش��ت سياست هاي 
سياست گذار پولي حداكثر تا اواخر سال بتواند بازار ارز را 
كنترل كند، ولي پس از اين دوره شاهد رشد در بازار ارز 
و بازار س��رمايه پس از آن باشيم.با توجه به اينكه به نظر 
نمي رس��د قيمت دلار از محدوده كنوني پايين تر برود 

شاخص كل بورس هم در همين حمايت يك ميليون و 
نهصد و پنجاه هزار واحد كف سازي مي كند، مگر اينكه به 
صورت دستوري به اصلاح خود ادامه دهد. با توجه به نظر 
كارشناسان اقتصادي بايد به دقت روابط كشور در سطح 
بين المللي م��ورد رصد قرار گيرد و اثر تصميمات در اين 
حوزه بر متغيرهاي كلان اقتصادي بررسي شود تا تاثير 
اين موضوع بر بازارها مش��خص و در خصوص حضور در 
بازارهاي مختلف تصميمات عقلاني اتخاذ شود، هرچند 
با در نظر گرفتن سيگنال هاي كنوني به نظر مي رسد در 
نيمه دوم سال بار ديگر شاهد تورم و رشد بورس باشيم، 
هرچند اين موضوع با تاخير اتفاق مي افتد، اما قطعا بروز 
مي كند. مساله ديگر اين اس��ت كه اصلاح شاخص كل 
بورس تا كجا ادامه پيدا مي كند؟ با توجه به اينكه به نظر 
نمي رس��د قيمت دلار از محدوده كنوني پايين تر برود 
شاخص كل بورس هم در همين حمايت يك ميليون و 
نهصد و پنجاه هزار واحد كف سازي مي كند، مگر اينكه به 

صورت دستوري به اصلاح خود ادامه دهد.

   بازار رشد مي كند؟
علي فراقي كارشناس بازار س��رمايه در بررسي روند بازار 
بورس و همچنين در پاس��خ به اين سوال كه آيا بازار رشد 
خواهد كرد، اظهار داشت: بازار در كوتاه مدت رشدي ندارد 
اما در بازه بزرگ تر با رش��د همراه خواهد بود، براي پاسخ 
توضيحي و تكميلي تر بايد گفت كه بازار در شرايط كنوني و 
شرايطي كه حداقل در چند ماه گذشته پشت سر گذاشته 
اس��ت با ايجاد ريسك هاي مختلفي كه برخي را عمدي و 
برخي ديگر را مي توان به طور غيرعمد برشمرد زير سايه 

عدم جذابيت، براي سرمايه گذار ساخته است كه حداقل در 
كوتاه مدت ديد مثبتي به جذابيت بازار سرمايه نداشته باشد، 
موردي كه حتي با تغييرات نوس��اني بالاي اين ريسك ها 
توانايي قطعيت شرايط را براي سرمايه گذار فراهم نكرده و 
او را ناچار به عقلاني ترين كار )عقب نشيني در بازار( سوق 
داده است. فراقي همچنين در ادامه افزود: در اقتصاد شاهد 
جمع آوري پول تا حد ممكن هستيم و مشاهده مي كنيم 
كه سياست گذار از تمامي ابزارهاي خود جهت جمع آوري 
نقدينگي استفاده مي كند كه عملًا نه فقط بازار سرمايه بلكه 
كليت اقتصاد و تمامي بازارها را دست خوش اين ركود و افت 
حجم معاملات قرار داده است. اين تحليلگر بازار سرمايه 
مي گويد: چنانچه بخواهيم بازار سرمايه را بررسي نماييم 
عملًا در جنبش هاي رو به بالاي بازار ش��اهد فاكتورهاي 
اصلي مورد نياز براي ادامه مسير رشدها نيستيم؛ چيزي 
ك��ه در پس هر حركت رو به بالاي��ي در چند ماه اخير رخ 
نمي دهد و بازار را يك گام به پايين تر مي كشاند، رفتار بازار 
تأثير گرفته است از موارد گفته شده و تعدادي ديگر از موارد 
گفته نشده كه عملًا اين دو با هم، همگرايي خاصي را در اين 

مدت شكل داده اند.
در بازار سرمايه شاهد سياست هايي بوديم كه باعث مي شود 
نقدينگي در گردش بازار توسط يك سري از ابزارها و شرايط 
ايجاد شده جذب ش��ود كه حتي جداي از خروج پول از 
اين بازار شاهد جذب پول )مانند عرضه هاي اوليه و پذيره 
نويسي ها( البته به تعدادي بسيار بيشتر از قبل هستيم كه 
در همه شرايط بازار در حالت جذب ته مانده هاي پول هاي 
مانده در بازار هستند. وي ابراز داشت: متأسفانه در جنبش 
و ريز موج كوچكي كه در دل بازار در دو هفته اخير شكل 
گرفته نمي توان برگشت مس��اعدي را حس نمود و بازار 
را مستعد مي س��ازد كه دست كم شاهد يك طبقه ديگر 
نزول باش��د تا بعد از آن بتوان در قدم هاي بعدي بسته به 
ش��رايط موجود و رفتار س��رمايه گذاران بازار، گام بعدي 
را گام برگش��تي يا تكرار حالات چند ماه گذشته در نظر 
گرفت. فراقي با بررسي جذب نقدينگي و اشاره به قدرت 
آن، تشريح كرد: چنانچه دقت كنيد حتي در بازار سرمايه 
نيز شاهد سياست هايي بوديم كه باعث مي شود نقدينگي 
در گردش بازار توسط يك سري از ابزارها و شرايط ايجاد 
شده جذب شود كه حتي جداي از خروج پول از اين بازار 
شاهد جذب پول )مانند عرضه هاي اوليه و پذيره نويسي ها( 
البته به تعدادي بسيار بيشتر از قبل هستيم كه در همه 
شرايط، بازار در حالت جذب ته مانده هاي پول هاي مانده 
در بازار هستند، عملًا هر بازاري بدون جريان خون خود 
)پول( مرده اي بيش نيست كه شايد بتوان بهترين توصيه 
براي اين بيمار رو به مرگ را حداقل ممكن، ثبات در اجراي 

تصميمات هرچند درست يا غلط دانست



گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه در آستانه آغاز سومين سال فعاليت دولت 
سيزدهم، مردم و متقاضيان مسكن نهضت ملي در انتظار 
ساخت و تحويل دو ميليون واحد مسكوني از سوي دولت 
هستند، يكي از نمايندگان مجلس با اشاره به طرح واگذاري 
زمين به مردم براي ساخت 650 هزار مسكن گفته كه هدف 
اين طرح »برداشتن مسووليت مسكن سازي از روي دوش 
دولت« است. واقعيت اين اس��ت كه اساسا دولت چنين 
مسووليتي نداشته است اما به موجب مصوبه اي كه همين 
مجلس و كميس��يون عمران آن تدوين و تصويب كردند 
و به پش��توانه آن، دولت سيزدهم وعده ساخت 4 ميليون 
مسكن در 4 سال )هر دو سال، دوميليون دستگاه( را داد، 
دولت »موظف است نياز سالانه مسكن كشور را براساس 
اعلام وزارت راه و شهرس��ازي مس��تند به مطالعات طرح 
جامع مسكن، در مناطق شهري و روستايي تامين نمايد«. 
البته انحراف دولت از مسير سياست گذاري كلان به مسير 
مسكن س��ازي در دولت هاي نهم و دهم با اجراي طرح پر 
ماجراي مسكن مهر رخ داد و متاسفانه به الگوي نامناسبي 
براي دولت هاي بعدي بدل شد. با وجود اين، به نظر مي رسد، 
هم اينك مجلس، در شرايطي كه اجراي قانون توسط دولت 
همسو تحقق نيافته است، با اتخاذ اين رويكرد، از رويكرد 

تقريبا سه سال خود عقب نشيني كرده است.

   معضل زمين
با وجود اين، دولت كه از آبان سال گذشته سياست اعطاي 
زمين به مردم براي ساخت مسكن با هدف تسريع در وعده 
ساخت 4 ميليون آپارتمان در 4 سال را در دستور كار خود 
قرار داده است، در اين زمينه نيز عملكرد موفقي نداشته 
است. در آبان سال گذشته، دولت با هدف ترويج ساخت 
خانه هاي ويلايي يك طبقه توسط مردم، اعطاي زمين 
با هزينه صفر در 900 شهر را كليد زد اما تاكنون آماري 
از اين طرح ارايه نشده است و حالا سخن از اعطاي زمين 
و ساخت 650 هزار واحد مسكوني خود مالكي در آنها به 
ميان آمده است. به نظر مي رسد، دستگاه هاي دولتي از 
اعطاي زمين هاي ش��هري خود به طرح ساخت مسكن 
استقبال نكرده اند و از سوي ديگر، اعطاي زمين در خارج 
از شهرها، مشكلات خاص خود را به همراه دارد و اساسا 
يك شهر جديد در كنار شهر اصلي با تمام زيرساخت هاي 
شهري ساخته شود، در غير اين صورت، ساخت مسكن 
بدون زيرساخت هاي شهري در بيابان تكرار تجربه ساخت 
مسكن در شهرهاي جديد از سوي دولت نهم و دهم است 
كه همچنان نيز بخش هاي از آنها به متقاضيان -  به علت 

نبود زيرساخت هاي شهري- تحويل نشده است.

   رشد 30 برابري قيمت زمين در يك دهه
بر اساس گزارش مركز آمار ايران، مقايسه قيمت زمين در 
طول يك دهه گذشته نشان مي دهد، زمين بيشتر از ۳0 
برابر رشد قيمتي داشته و هزينه خريد نهاده هاي ساختماني 
نيز ۱۱ برابر ش��ده است. در اين ميان، تأمين زمين، منابع 
مالي با حمايت بانك ها و حتي همكاري شهرداري ها در 
صدور پروانه س��اخت، از چالش هاي اساسي براي تأخير 
روند ساخت وساز محسوب مي شوند. طبق برآوردها، تحقق 
ساخت سالانه يك ميليون واحد مسكوني براي اجراي طرح 
نهضت ملي مسكن، به صورت ويلايي يك طبقه، حداقل به 
50 هزار هكتار زمين نياز دارد كه تا اواخر بهار امسال، فقط 
۳0 درصد آن تأمين شده است. تبعات كندي در احداث 
مس��كن، موجب افزايش قيمت ساخت در طول چندين 
سال، به دليل بالا رفتن نرخ مصالح و تورم عمومي مي شود. 
در اين زمينه، هرچند بهانه مخالفانِ س��اخت واحدهاي 
مسكوني يك طبقه و موافقان انبوه س��ازي و تراكم، غالباً 
محدوديت زمين اس��ت اما واقعيت، چيز ديگري اس��ت. 
محدوديت زمين در كشور ما، با اين وسعت و تنوع آب وهوا 
در بسياري از شهرها معنادار نيست و طبق نظر كارشناسان، 
توسعه افقي شهرها و روستاها به ويژه در مناطق كم تراكم 
جمعيتي، كاملًا ميسر است. در همين زمينه، طبق گفته 

وزير راه و شهرس��ازي، در بم، به دليل نبود مشكل زمين، 
به متقاضيان ۲00 متر زمين داده ش��ده است. همچنين 
در اس��تان يزد به عنوان پايلوت اجراي طرح نهضت ملي 
مسكن به صورت ويلايي، قطعات زمين ۲40 و ۲50 متري 
لحاظ شده است. به گفته احسان خواجه رضايي، مديركل 
راه و شهرسازي استان يزد، در اين طرح، تحويل واحدهاي 
مسكوني نيمه ساز به متقاضيان و تكميل آن، متناسب با 

آورده و توان آنها مدنظر قرار گرفته است.

   تخصيص زمين رايگان به مردم
ديروز اما اقبال ش��اكري عضو كميسيون عمران مجلس 
شوراي اسلامي و يكي از طراحان طرح جهش توليد مسكن 
در گفت وگو با فارس، درباره پروژه مردمي سازي مسكن كه 
دولت سيزدهم آن را مطرح و مجلس هم قانوني در اين رابطه 
به تصويب رسانده است؛ اظهار كرد: پروژه مسكن مردمي 
كه توسط دولت مطرح شد تا زمين رايگان در اختيار مردم 
قرار داده شود و تسهيلات هم از سوي بانك ها اعطا شود تا 
مردم خودشان شروع به ساخت و ساز مسكن كنند، طرحي 
كارشناسي شده است.  وي با بيان اينكه هدف اين است كه 
مس��ووليت مسكن س��ازي را از روي دوش دولت برداريم، 
گفت: بر اين اس��اس وزارت راه و شهرس��ازي برنامه ريزي 

كرده تا در ش��هرهايي كه زمين مازاد وجود دارد، زمين در 
اختيار مردم بگذارد تا ساخت و ساز انجام شود. تاكنون هم 
در تعداد قابل توجهي از شهرها انجام شده و گفته شده تا 
پايان س��ال 650 هزار واحد زمين در شهرهايي كه امكان 
پذير است، به مردم تخصيص مي دهند. اين نماينده مجلس 
بيان كرد: در ش��هرهاي جديد هم ش��رايط همين است و 
برنامه ريزي شده تا به جاي بلند مرتبه سازي حداقل پروانه 
دو طبقه به مردم بدهند. اين امر كار خيلي خوبي است، زيرا 
ما از الگو و ش��يوه مسكن سازي كه فرهنگ ايرانيان است، 
خيلي دور ش��ده ايم. اين عضو كميسيون عمران مجلس 
ادامه داد: دولت بايد تصميم سخت را بر عهده بگيرد و آن را 
انجام دهد و با فشار هاي جانبي و ندادن تسهيلات از سوي 
بانك ها عقب نش��يني نكند، اگر اين اقدام صورت بگيرد، 
كار بسيار موفق و خوبي خواهد  ش��د. شاكري بيان كرد: 
الحاق زمين هاي ارگان هاي مختلف براي اجراي پروژه 
مردمي سازي مسكن در حال انجام است و دليل تذكرات 
رييس جمهور به برخي ارگان ها اين است كه آنها زمين ها را 
براي انجام برخي پروژه ها تحويل گرفته اند و نه اين پروژه ها 
را به سرانجام مي رسانند و نه زمين را تحويل مي دهند. اين 
نماينده مجلس يازدهم توضيح داد: ما در قانون جهش 
توليد مق��رر كرده ايم كه اين زمين ها را بايد پس بدهند، 

البته در قراردادهاي آنها هم قيد شده كه اگر اين زمين ها 
را به بهره برداري نرسانند، بايد آنها را به دولت عودت بدهند.

   اثر ورود انبوه سازان به مسكن دولتي
در اين حال، شهاب سعادت نژاد، عضو هيات مديره انجمن 
انبوه سازان تهران با اش��اره به بروكراسي شديد در بخش 
ساخت و ساز، گفت: س��ازندگان به عنوان بازوي كمكي 
دولت و عامل چهارم در اجراي پروژه هاي ساخت مسكن 
نقش موثري دارند. سعادت نژاد با اشاره به برنامه دولت براي 
ساخت سالانه يك ميليون مس��كن، اظهار كرد: بهترين 
روش براي ساخت مس��كن اعتماد به بخش خصوصي و 
انبوه سازان و س��ازندگان واگذاري زمين هاي مناسب به 
آنها و صدور سريع مجوزات و ساخت به صورت مشاركت 
اس��ت. وي با بيان اينكه اين امر مهم در ديدار انبوه سازان 
سراسر كشور با وزير راه و شهرسازي توسط وي اعلام شد، 
ادامه داد: يكي از موانع عدم اجراي كامل طرح نهضت ملي 
بروكراسي ش��ديد در صدور پروانه ها و مجوزات مربوط به 
ساخت است كه در بعضي از استان ها تا يك سال نيز زمان 
مي برد. به گزارش تسنيم، وي افزود: يكي ديگر از مشكلات 
عدم تخصيص به موقع و كامل وام اينگونه پروژه ها از طرف 
بانك هاس��ت، با توجه به به تورم موجود در كشور تزريق 
ديرهنگام منابع مالي يا صدور مجوزات و توقف عمليات 
ساختماني مي توانند ضرر هاي جبران ناپذيري به پروژه ها 
وارد كند و هزينه هاي ساخت را بالاتر از قيمت اوليه ببرد 
كه اين امر باعث عدم توانايي اجراي پروژه ها با قيمت هاي 
مصوب و توقف پروژه هاس��ت. وي يكي از راهكارها براي 
تسريع در ساخت واحدهاي نهضت ملي مسكن را استفاده 
از توانايي ها و تجربيات و  تخصص انجمن هاي تخصصي 
حوزه مسكن اعلام كرد و گفت: سازندگان به عنوان بازوي 
كمكي دولت و عامل چهارم در اجراي پروژه هاي ساخت 
مسكن نقش موثري دارند. عضو انجمن انبوه سازان با اشاره 
به اينكه بروكراسي شديد صدور و تمديد پروانه هاي اشتغال 
و مجوزهاي مربوطه باعث گرفتاري ش��ركت ها در پيچ و 
خم هاي اداري و زمان بر شدن صدور پروانه هاست، اضافه 
كرد: اين مساله باعث شده در زمان حاضر پروانه بسياري از 
انبوه سازان و سازندگان از درجه اعتبار ساقط شده است. 
سعادت نژاد با اشاره به دس��تور وزير راه و شهرسازي براي 
تمديد پروانه انبوه سازان اظهار كرد: قرار است كميته اي با 
انبوه سازان تشكيل شود و هر هفته مشكلات بيان و توسط 
معاونين وزير و شخص ايش��ان پيگيري شود و در اجراي 
طرح نهضت ملي كار ها انجام ش��ود و به علت مش��كلات 
موجود در س��پامك پروانه هاي انبوه س��ازان تا آخر سال 

۱40۲ تمديد شد.
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وعده آبفا براي آبياري
درختان بوستان چيتگر

رييس شوراي اسلامي شهر تهران در رابطه با قطع آب 
در بوس��تان چيتگر گفت: آبفا به ما اعلام كرد كه آب 
درختان بوستان چيتگر را تأمين مي كند. به گزارش 
ايسنا، با اش��اره به قطع آب براي آبياري درختان در 
قلهك، اظهار كرد: پس از تذكراتي كه در اين خصوص 
داديم مشكل حل و آبرس��اني به درختان انجام شد. 
رييس شوراي اسلامي شهر تهران همچنين تصريح 
كرد: مي گويند آب كم داريم و حق هم دارند؛ حرف ما 
اين است كه آبرساني به نسبت كاهش پيدا كند، اما 
قطع نشود. وي با بيان اينكه آبفا تقاضاهايي با محوريت 
آبياري درختان دارد، يادآور شد: اين درخواست مطرح 
شده كه در بوستان ها چاه نصب شود؛ اما بنا به گفته 
مديرعامل سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهرداري 
تهران، اگر چاه حفر شود منابع آب زيرزميني مناطق 
از بين مي رود. چمران در رابطه با قطع آب در بوستان 
چيتگر نيز اظهار كرد: به ما گفتند آب درختان بوستان 
چيتگر را تأمين مي كنيم اما در مجموع براي آبياري 
درختان در بوستان ها، قرار شد در جلساتي موضوع را 
مورد بحث قرار دهيم. پيش از اين مهدي چمران در 
جلسات شوراي اسلامي شهر تهران با انتقاد از قطع 
آب براي آبياري درختان در بوس��تان ها، در جلس��ه 
يكصد و شصت و دوم اين شورا اعلام كرده بود كه آب 
را در زرگنده به جوي فاضلاب مي ريزند اما به فضاي 
سبز نمي دهند و درختان خشك مي شوند. همچنين 
مهدي پيرهادي رييس كميسيون سلامت، محيط 
زيست و خدمات شهري ش��ورا در يكصد و شصت و 
هفتمين جلسه شورا با انتقاد از قطعي آب در بوستان ها 
با اعلام اينكه آب بوس��تان چيتگر مجدداً قطع شده 
اس��ت، گفته بود: برخي علاقه مند به خش��ك شدن 
درختان هستند؛ اگر رييس قوه قضاييه در اين زمينه 
دغدغه دارد، دستور پيگيري براي اين موضوع را دهد.

برگزاري نمايشگاه هاي تكراري 
در تهران متوقف مي شود

مديرعامل نمايش��گاه ش��هر آفت��اب از تفاهمنامه 
همكاري با مجموعه نمايش��گاهي س��ئول خبر داد 
و گفت: ب��ا اين تفاهمنام��ه هم��كاري از برگزاري 
نمايش��گاه هاي تك��راري جلوگيري مي ش��ود. به 
گزارش ايرنا، عباس تقدس��ي نژاد در يك نشس��ت 
خبري گفت: در راستاي جلوگيري از نمايشگاه هاي 
تكراري ي��ا حضور غيردوس��تانه اف��رادي كه فقط 
باعث افزايش ش��كاف ها بين دو مجموعه مي شود، 
معتقديم كه نمايشگاه ش��هر آفتاب و سئول هر دو 
سرمايه هاي كش��ور هستند. وي با تاكيد بر اينكه ما 
بايد از حالت برگزاري نمايشگاه هاي سنتي به سمت 
هوشمندسازي و استفاده از روش هاي نوين برويم، 
افزود: ظهور اس��تارت آپ ها و بخش ه��اي نوآورانه 
پيشرفت كرده اما اين بخش مغفول مانده و ما بايد به 
اين صنعت توجه كنيم و شهر آفتاب مي تواند پيشتاز 
حضور ش��ركت هاي نوآورانه و استارت آپ در كشور 
باشد. مديرعامل مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب 
ادامه داد: ما معتقديم نمايش��گاه ها بايد ۳60 روز و 
۳60 درجه باشد به گونه اي كه مركز دايمي تجاري 
براي بازاريابي تجاري در حوزه توليد برنامه ريزي شود 
و زمين هاي زيادي در مجموعه شهر آفتاب است كه 
مي توان اين مركز دايم��ي را ايجاد كرد. وي از ايجاد 
تفاهم بين نمايشگاه بين المللي آفتاب، هاب فناوري 
ايران، وزارت علوم و رييس س��ازمان پژوهش ها نيز 
خبر داد و گفت: اين تفاهم نامه هفته آينده رونمايي 
مي شود و قرار شده كه مجموعه نمايشگاه شهر آفتاب، 
شمس آباد، فرودگاه امام و مركز پژوهش هاي وزارت 
علوم به عنوان هاب مرك��زي بين المللي پارك هاي 
فناوري كشور شود. مدير اجرايي سومين نمايشگاه 
صنعت ابزارآلات و ماشين آلات و تجهيزات وابسته از 
برگزاري اين نمايشگاه در روزهاي ۳۱ مرداد تا سوم 
شهريور خبر داد. حميد گودرزي افزود: اين نمايشگاه 
در فضاي ۲0 هزار متري نمايشگاه شهر آفتاب برگزار 
مي ش��ود كه در اين نمايش��گاه زنجيره هاي بزرگ 
تامين ابزارآلات صنعتي، برقي و دستي حضور دارند 
و به جرات مي توانيم بگوييم كه اين نمايشگاه زنجيره 
كاملي براي تامين مايحتاج كارخانه ها است و تمام 
بزرگان حوزه ابزار در اين نمايشگاه حضور دارند كه به 

عرضه محصولات خود مي پردازند.
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واسپاري مسووليت ساخت مسكن به مردم

ساختهتلدراراضيعباسآبادمتوقفنشدهاست

تحريم ها مانع ورود سرمايه خارجي به عباس آباد 
گروه راه و شهرسازي|

 به گفته مديرعامل شركت نوس��ازي اراضي عباس آباد با 
اعمال تحريم هاي يكجانبه امريكا مذاكره با سرمايه گذاران 
خارجي متوقف شد. هم اينك يك شركت خارجي صرفا به 
عنوان مشاور در يكي از پروژه هاي اين مجموعه فعاليت دارد.

سيدمحمدحسين حجازي مديرعامل و عضو هيات مديره 
ش��ركت نوس��ازي عباس آباد در يك نشس��ت خبري در 
خصوص سرمايه گذاري خارجي در مجموعه اراضي عباس 
آباد گفت: چون تحريم ها اعمال شد سرمايه گذاري خارجي 
در حال حاضر نداريم اما در مقطعي براي تله كابين عباس 
آباد يك ش��ركت سوييس��ي مذاكراتي را انجام داد و براي 
آكواريومي نيز در مجموعه با يك شركت ترك مذاكراتي 
را انجام داده بود. در حال حاضر پروژه اي تحت عنوان مسير 
طبيعت به صورت ۱.5 كيلومتر در دستور كار داريم كه در 
آن از مش��اور خارجي بهره گرفته شده است. اميدواريم در 
دوره مديريت شهري فعلي حدود دو سوم طول اين پروژه 
را تكميل كنيم. اين پروژه در دوره مديريت شهري جديد 
به اراضي عباس آباد س��پرده شد.حجازي در پاسخ به ايرنا 
درباره ساخت هتل ديدار در اين مجموعه گفت: اين طرح از 
سال ۱۳94 برنامه ريزي و عملياتي شده است، طبق اسناد 

بالادستي بايد هتلي در مجموعه اراضي عباس آباد ساخته 
شود، لذا بخشي از زمين را در اختيار بخش خصوصي قرار 
دهد و با هماهنگي سازمان سرمايه گذاري و شركت نوسازي 
عباس آباد بخش خصوصي دعوت شد، تا اين هتل با حدود 
۲4 طبقه ساخته شود.مديرعامل شركت نوسازي عباس آباد 
توضيح داد: اين هتل در همجواري پارك آب و آتش در حال 
ساخت است ولي مراحل انجام به دليل موضوعات معماري 
در مقطعي متوقف ش��ده بود، اما در ۲ سال گذشته بيشتر 
مسائل آن حل شد و برخي از اين مسائل هم باقي ماند كه 
از سوي عليرضا زاكاني، شهردار تهران دستورات لازم داده 
شده كه در حال رفع شدن است كه به زودي هم رفع خواهد 
ش��د.حجازي تصريح كرد: طرح هتل ديدار از برنامه هاي 
مجموعه عباس آباد حذف نشده و هرگز هم متوقف نشده 
است، اين هتل بايد ساخته شود، اگر اين بخش خصوصي 
نتواند و انجام نش��ود، مجري تغيير خواهد كرد و كار ادامه 
خواهد داشت. وي اظهار كرد: تا شهريورماه وضعيت روند 
س��اخت هتل ديدار، زمانبندي رفع قانون��ي موانع اخير و 
همچنين زمان بندي پايان طرح و بهره برداري از اين هتل 
نحوه و تداوم همكاري با مجري طرح )بخش خصوصي( به 
صورت كامل مشخص مي شود.مديرعامل شركت نوسازي 

عباس آباد درباره خروج هتل ديدار از طرح جامع ش��هري 
گفت: اين به معناي كنار گذاشتن طرح نيست، اين هتل در 
مجموعه اراضي عباس آباد وجود دارد، اما به دليل مشكلات 
معماري و فني و سخت گيري هايي كه مانع مي شد از طرح 
جامع شهري خارج شد تا روند ساخت آن تسهيل شود، اين 
موضوع بعد از پيگيري ها پس از ۱0 سال به نتيجه رسيد. 
هتل ديدار هتلي 5 ستاره از طرح هاي در حال احداث اكو 
پارك عباس آباد است، كاربري اقامتي در عين حال خدماتي 
و تجاري در ۲4 طبقه روي زمين و ۸ طبقه زير زمين است 
تا ميزبان گردشگران داخلي و خارجي باشد، زيربناي كلي 
اين فضاي اقامتي ۱60هزار مترمرب��ع و پاركينگ آن در 
چهار طبقه ظرفيت ۱5۲0 خ��ودرو دارد.حجازي درباره 
برنامه ها و فعاليت هاي مجموعه اراضي عباس آباد در حوزه 
صنايع دستي نيز گفت: در جلسه اي كه هفته صنايع دستي 
امس��ال با معاون صنايع دس��تي و هنرهاي سنتي وزارت 
ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي )مريم جلالي( 
داشتيم، توافق كرديم كه بخشي از زمين هاي عباس آباد با 
عنوان باغ توشه جانمايي شود، اين باغ فضايي براي معرفي و 
نمايش صنايع دستي ايران طراحي خواهد شد.مديرعامل 
شركت نوسازي عباس آباد خاطرنش��ان كرد: قرار شد كه 

هلدينگ صنايع دس��تي در سطح حاكميت با همكاري و 
همراهي اراضي عباس آباد به نمايندگي از شهرداري تهران و 
معاون صنايع دستي به نمايندگي از وزارت ميراث فرهنگي 
و همچنين بخش خصوصي كه شامل كنسرسيوم در اين 
هلدينگ خواهند بود، پس از اجماع تاس��يس، آن قطعه 
زمين را تحت عنون باغ توشه در اختيار هلدينگ قرار دهيم 
تا صنايع دستي در بخش هاي مختلف آن شامل شهرك 

دانشگاه، بازار و فروشگاه راه اندازي و فعال شود.

   هاب گردشگري پايتخت
حجازي گفت: در بخش سرمايه گذاري و اقتصاد گردشگري، 
برنامه هاي جدي داريم. در چارچوب برنامه هاي كلان شهري 
براي ارايه خدمات خوب به شهروندان تهراني و گردشگران در 
چارچوب »گردشگري يكپارچه« برنامه ريزي و نقش آفريني 
مي كنيم.  وي با بيان اينكه اراضي عباس آباد قطب گردشگري 
پايتخت خواهد شد، افزود: به زودي ايستگاه گردشگري در 
مجموعه اراضي عباس آباد داير مي شود و در اين ايستگاه، 
بس��ته ها و هداياي گردش��گري به بازديدكنندگان داده 
مي شود كه سطح آگاهي مردم و گردشگران داخلي را نسبت 
به ظرفيت هاي فرهنگي و گردش��گري پايتخت افزايش 

مي دهد. مديرعامل ش��ركت نوس��ازي عباس آباد گفت: 
زيرساخت مجموعه، فرهنگي است؛ برنامه هاي ما در سطوح 
شهري و ملي است، از طرفي پيوست هاي ملي و بين المللي 
هم دارد. با تمركز بر اقتصاد گردش��گري بر توسعه فضاي 
گردشگري خانواده محور تمركز كرديم.وي به همكاري با 
معاونت علمي رياست جمهوري اش��اره كرد و توضيح داد: 
راه اندازي و توس��عه خانه هاي خلاق و نوآوري در مجموعه 
اراضي عباس آباد در دستور كار قرار دارد و در زمينه توسعه 
فناوري و هوشمندس��ازي تفاهم كرديم.وي در خصوص 
احداث سوله مديريت بحران در اين مجموعه گفت: دو مكان 
در اراضي عباس آباد براي مديريت بحران در نظر گرفته شده 
كه يكي بر روي پل همت در مجاورت گنبد مينا و محل ديگر 
در پارك سوار بيهقي است كه مي تواند به عنوان يك پايگاه 
جديد مديريت بحران در نظر گرفته شود و اميدواريم تا دو 
ماه آينده اين مبحث به نتيجه برسد. پيش از نشست خبري با 
مديرعامل شركت نوسازي عباس آباد، خبرنگاران و عكاسان 
حوزه شهري و ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي 
از سه طرح اجرايي پاركينگ طبقاتي فرهنگ، خانه موسيقي 
و تصفيه خانه درياچه هنر در اين مجموعه بازديد كردند و 

در جريان روند پيشرفت و اجراي اين طرح ها قرار گرفتند.
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جامع املاك بيش از اين حكايتي ندارد.  لذا به استناد مفاد ماده ۱20 آيين نامه 
قانون ثبت مراتب يك نوبت آگهي و متذكر مي گردد هر كس نسبت به ملك 
مورد آگهي معامله انجام داده يا مدعي وجود سند مالكيت نزد خود مي باشد، 
بايس�تي ظرف ده روز از تاريخ انتش�ار اين آگهي اعتراض كتبي خود را به 
پيوست اصل سند مالكيت يا سند معامله رسمي به اين اداره تسليم نمايد. 
بديهي است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و يا وصول اعتراض بدون 
ارايه سند مالكيت يا سند معامله رسمي نسبت به صدور سند مالكيت المثني 

و تسليم آن به متقاضي اقدام خواهد شد. م الف 2۷0۱

آگهي فقدان سند مالكيت

عباس جهاني فر-  رييس ثبت اسناد و املاك منطقه دو مشهد

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك خراسان رضوي

نظر به اينكه آقاي سيدجمال ضياء زاده به وكالت از خانم بهار صراف )با ولايت 
آقاي فرشيد صراف و وكالتنامه شماره 5۳۷۱۱ مورخ ۱402/04/05 دفترخانه 
۱5۳ مش�هد( به اس�تناد دو برگ استش�هاديه گواهي امضاء شده منضم به 
تقاضاي كتبي جهت دريافت س�ند مالكي�ت المثني نوبت اول ب�ه اين اداره 
مراجعه و مدعي است كه سند پلاك ١٨٦٩٥ فرعي از ٤ اصلي بخش 0۹ مشهد 
به علت جابه جايي مفقود ش�ده و لذا با بررسي سيستم جامع املاك و پرونده 
الكترونيك معلوم گرديد مالكيت بهار / صراف فرزند فرشيد شماره شناسنامه 
0۹2۷۷٦٠۱۷۷ تاريخ تولد ۱۳۸4/0۷/0۱ صادره از مش�هد داراي شماره ملي 
0۹2۷۷٦0۱۷۷ به عنوان مالك شانزده صدم دانگ مشاع از ششدانگ اعيان 
با شماره مستند مالكيت ٢٧٩٦٥ تاريخ ۱۳۹6/۱۱/۱2 دفترخانه اسناد رسمي 
شماره ۱5۳ شهر مشهد استان خراسان رضوي، موضوع سند مالكيت اصلي 
به ش�ماره چاپي 05252۹ س�ري الف س�ال ۹5 با ش�ماره دفتر الكترونيكي 
۱۳۹۷٢٠٣٠٦٠٠٤٠٠٤٧٣٥ ثبت و س�ند صادر و تحويل ش�ده است. سيستم 
جامع املاك بيش از اين حكايتي ندارد. لذا به استناد مفاد ماده ۱20 آيين نامه 
قانون ثبت مراتب يك نوبت آگهي و متذكر مي گردد هر كس نس�بت به ملك 
مورد آگهي معامله انجام داده يا مدعي وجود سند مالكيت نزد خود مي باشد 
بايستي ظرف ده روز از تاريخ انتشار اين آگهي اعتراض كتبي خود را به پيوست 
اصل سند مالكيت يا سند معامله رسمي به اين اداره تسليم نمايد. بديهي است 
در ص�ورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و يا وصول اعتراض بدون ارايه س�ند 
مالكيت يا سند معامله رسمي نسبت به صدور سند مالكيت المثني و تسليم 

آن به متقاضي اقدام خواهد شد. م الف 2۷02

آگهي فقدان سند مالكيت

عباس جهاني فر-  رييس ثبت اسناد و املاك منطقه دو مشهد

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك خراسان رضوي

نظر به اينكه آقاي سيدجمال ضياء زاده به وكالت از خانم باران صراف )با ولايت 
آقاي فرشيد صراف و وكالتنامه شماره 5۳۷۱۱ مورخ ۱402/04/05 دفترخانه 
١٥٣ مشهد( به اس�تناد دو برگ استش�هاديه گواهي امضاء شده منضم به 
تقاضاي كتبي جهت دريافت س�ند مالكيت المثني نوب�ت اول به اين اداره 
مراجعه و مدعي است كه سند پلاك ١٨٦٩٥ فرعي از ٤ اصلي بخش 0۹ مشهد 
به علت جابه جايي مفقود شده و لذا با بررسي سيستم جامع املاك و پرونده 
الكترونيك معلوم گرديد مالكيت بهار / صراف فرزند فرشيد شماره شناسنامه 
٠٩٢٩٣٨٤٤٠٧ تاريخ تولد ۱۳۸۷/06/۱۸ صادره از مشهد داراي شماره ملي 
0۹۳۹۳٨٤٤٠٧ به عنوان مالك ش�انزده صدم دانگ مش�اع از شش�دانگ 
اعيان با شماره مستند مالكيت ٢٧٩٦٥ تاريخ ۱۳۹6/۱۱/۱2 دفترخانه اسناد 
رسمي شماره ۱5۳ شهر مشهد استان خراسان رضوي، موضوع سند مالكيت 
اصلي بشماره چاپي ٠٥٢٥٢٦ سري الف سال ٩٥ باشماره دفتر الكترونيكي 
١٣٩٧٢٠٣٠٦٠٠٤٠٠٤٧٣٨ ثبت و س�ند صادر و تحويل شده است. سيستم 
جامع املاك بيش از اين حكايتي ندارد. لذا به استناد مفاد ماده ۱20 آيين نامه 
قانون ثبت مراتب يك نوبت آگهي و متذكر مي گردد هر كس نسبت به ملك 
مورد آگهي معامله انجام داده يا مدعي وجود سند مالكيت نزد خود مي باشد، 
بايس�تي ظرف ده روز از تاريخ انتش�ار اين آگهي اعت�راض كتبي خود را به 
پيوست اصل سند مالكيت ياسند معامله رسمي به اين اداره تسليم نمايد. 
بديهي است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و يا وصول اعتراض بدون 
ارايه سند مالكيت يا سند معامله رسمي نسبت به صدور سند مالكيت المثني 

و تسليم آن به متقاضي اقدام خواهد شد.  م الف 2۷0۳

آگهي فقدان سند مالكيت

عباس جهاني فر-  رييس ثبت اسناد و املاك منطقه دو مشهد

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك خراسان رضوي

نظر به اينكه آقاي سيد جمال ضياء زاده به وكالت از خانم تارا صراف )با ولايت 
آقاي فرشيد صراف و وكالتنامه شماره 5۳۷۱۱ مورخ ۱402/04/05 دفترخانه 
١٥٣ مشهد( به اس�تناد دو برگ استش�هاديه گواهي امضاء شده منضم به 
تقاضاي كتبي جهت دريافت س�ند مالكيت المثني نوب�ت اول به اين اداره 
مراجعه و مدعي است كه سند پلاك ١٨٦٩٥ فرعي از ٤ اصلي بخش 0۹ مشهد 
به علت جابه جايي مفقود شده و لذا با بررسي سيستم جامع املاك و پرونده 
الكترونيك معلوم گرديد مالكيت تارا / صراف فرزند فرشيد شماره شناسنامه 
0۹۷۱۱۱2۸۳5 تاريخ تولد ۱۳۹۳/02/۳۱ صادره از مشهد داراي شماره ملي 
0۹۷۱۱۱2۸۳5 به عنوان مالك شانزده صدم دانگ مشاع از ششدانگ اعيان 
با شماره مستند مالكيت ٢٧٩٦٥ تاريخ ۱۳۹6/۱۱/۱2 دفترخانه اسناد رسمي 
شماره ۱5۳ شهر مشهد استان خراسان رضوي، موضوع سند مالكيت اصلي 
به ش�ماره چاپي 052525 س�ري الف سال ٩٥ با ش�ماره دفتر الكترونيكي 
١٣٩٧٢٠٣٠٦٠٠٤٠٠٤٧٤٠ ثبت گرديده است و سند صادر و تحويل شده است. 
سيستم جامع املاك بيش از اين حكايتي ندارد. لذا به استناد مفاد ماده ۱20 
آيين نامه قانون ثبت مراتب يك نوبت آگهي و متذكر مي گردد هر كس نسبت 
به ملك مورد آگهي معامله انجام داده يا مدعي وجود سند مالكيت نزد خود 
مي باشد، بايستي ظرف ده روز از تاريخ انتشار اين آگهي اعتراض كتبي خود 
را به پيوست اصل سند مالكيت ياسند معامله رسمي به اين اداره تسليم نمايد. 
بديهي است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و يا وصول اعتراض بدون 
ارايه سند مالكيت يا سند معامله رسمي نسبت به صدور سند مالكيت المثني 

و تسليم آن به متقاضي اقدام خواهد شد. م الف 2۷04

آگهي فقدان سند مالكيت

عباس جهاني فر-  رييس ثبت اسناد و املاك منطقه دو مشهد

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك خراسان رضوي



آخرين آمار منتشرشده از اسپيدتست حاكي از آن است 
كه در بخش اينترنت موبايل با كاهش سرعت در كشورمان 
روبرو هستيم، سرعت اينترنت موبايل در ايران از 34.65 
مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، به 33.44 مگابيت بر ثانيه 

كاهش يافته است و ايران اكنون در رتبه 67 قرار دارد.
اسپيدتست ماهانه گزارشي را درباره سرعت اينترنت ثابت 
و موبايل در جهان و كش��ورهاي مختلف منتشر مي كند و 
حالا طبق جديدترين گزارش آن ب��راي ماه ژوييه 2023، 
سرعت اينترنت موبايل در ايران كاهش و سرعت اينترنت 
ثابت افزايش يافته است. در گزارش اسپيدتست براي ژوييه 
2023، ميانگين سرعت اينترنت موبايل در جهان كم شده، 
اما اينترنت ثابت سريع تر شده است. سرعت اينترنت موبايل 
از 42.92 مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، به 42.35 مگابيت در 
ثانيه كاهش پيدا كرده و سرعت اينترنت ثابت هم از 81.31 
مگابيت بر ثانيه، به 82.56 مگابيت بر ثانيه رسيده است. آمار 
اسپيدتست از وضعيت اينترنت 5G در سه ماهه دوم سال 
2023 نشان مي دهد كه نسل پنجم ارتباطات با بهبود لتنسي 
به ويژه تجربه گيمينگ و استريم ويديو را بهبود مي بخشد. 
امارات بالاترين ميانگين سرعت را بين ارايه دهنده 5G در 
جهان دارد و پس از آن نيز كره جنوبي، قطر، برزيل و سنگاپور 
نيز از لحاظ ميانگين سرعت دانلود شبكه 5G در رتبه هاي 
دوم تا پنج قرار دارند. خاورميانه و به ويژه كشور هاي ثروتمند 
عربي در سال هاي اخير با اولويت قراردادن اقتصاد ديجيتالي 
سرمايه گذاري خود رو تكنولوژي هاي جديد از جمله 5G را 
افزايش داده اند. يكي از نمود هاي تمركز خاورميانه بر اقتصاد 
ديجيتال و توسعه زيرساخت مورد نياز آن، حضور 5 نماينده 

اين منطقه در بين پيشتازان 5G است.

   سرعت اينترنت ثابت در ايران
طبق گزارش اسپيدتست براي ماه ژوييه، سرعت اينترنت 
ثابت در كشورمان افزايش، اما سرعت اينترنت موبايل 
كاهش پيدا كرده است. با وجود اين، رتبه اينترنت موبايل 
تغيير نداش��ته، اما رتبه اينترنت ثابت با وجود افزايش 
سرعت، كاهش يافته است. طبق اين گزارش، سرعت 
اينترنت ثابت در ايران از 11.80 مگابيت بر ثانيه گزارش 
قبلي، به 12.11 مگابيت بر ثانيه افزايش يافته؛ بااين حال، 
رتبه كشورمان در ليست سه پله كاهش يافته است و 
حالا در رتبه 148ام قرار دارد. اين در حالي است كه ماه 
گذشته در حوزه اينترنت ثابت نيز ميانه سرعت دانلود 
در ايران 11.80 مگابيت بر ثانيه، ميانه سرعت آپلود 2.36 
مگابيت بر ثانيه و تأخير 29 ميلي ثانيه بود كه رتبه ايران 

را به 145 از ميان 180 كشور رسانده بود.

   سرعت اينترنت موبايل در ايران
در بخش اينترنت موبايل با كاهش سرعت در كشورمان 
روبرو هستيم. سرعت اينترنت موبايل در ايران از 34.65 

مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، به 33.44 مگابيت بر ثانيه 
كاهش يافته است. بااين وجود، رتبه ايران تغييري نداشته 
و نام كشور ما همچنان در رتبه 67ام به چشم مي خورد. 
اين در حالي است كه در زمان بررسي شده ميانه سرعت 
دانلود اينترنت موبايل در ايران 34.65 مگابيت بر ثانيه، 
ميانه سرعت آپلود اينترنت موبايل 10.33 مگابيت بر 
ثانيه و تأخير 29 ميلي ثانيه بود كه رتبه ايران را به 67 از 

ميان 140 كشور رسانده بود.

   سريع ترين اينترنت ثابت
و موبايل جهان ژوييه 2023

در سطح جهان نيز سنگاپور بالاترين سرعت اينترنت 
ثابت را در اختيار كاربران قرار مي دهد و اين سرعت برابر 
247.44 مگابيت بر ثانيه است. در رتبه دوم هنگ كنگ 
با سرعت 242.99 مگابيت بر ثانيه به چشم مي خورد و 
در رتبه هاي بعدي هم به ترتيب كشورهاي شيلي، امارات 
متحده عربي و تايلند قرار دارند. در بخش اينترنت موبايل 
امارات متحده عرب��ي و قطر به ترتيب در رتبه هاي اول 
و دوم قرار گرفته اند و به ترتيب سرعتي برابر 205.77 
مگابيت بر ثانيه و 186.33 مگابيت بر ثانيه را در اختيار 
ش��هروندان خود قرار مي دهند. كويت، اروگوئه و كره 
جنوبي به ترتيب در رتبه هاي بعدي به چشم مي خورند.

   در مواقعي علت قطعي يا كندي اينترنت 
موبايل ها، تخريب دكل هاي BTS است

در اين ميان ب��ه گفته وزير ارتباط��ات در حال حاضر 
100 درخواست از محله هاي تهران آمده كه ساكنان 
خواهان برداشته شدن دكل هاي BTS در اين محله ها 
ش��دند. وزير ارتباطات اعلام كرد در برخي مواقع علت 
قطعي ها يا كن��دي اينترنت موبايل، برداشته ش��دن 
دكل هاي BTS است. جمع آوري كه به گفته زارع پور، 
طبق خواسته مردم صورت گرفته است. عيسي زارع پور، 
وزير ارتباطات روز گذشته در حاشيه جلسه هيات دولت 
گفت: »محل هايي در گذشته كيفيت اينترنت خيلي 
خوب داشتند و الان ندارند. وقتي اين موارد را ريشه يابي 
مي كنيم، متوجه مي شويم خود مردم درخواست دادند 
تا دكل هاي BTS منطقه جمع ش��ود.« به گفته او در 
حال حاضر 100 درخواست از محله هاي تهران آمده كه 
ساكنان خواهان برداشته شدن دكل هاي BTS در اين 
محله ها شدند. زارع پور با تأكيد بر اينكه وزارت ارتباطات 
به طور شبانه روزي در تلاش براي فراهم كردن شبكه 
پرس��رعت براي مردم است، گفت: »علت اختلال ها يا 
قطعي يا كندي سرعت اينترنت موبايل تخريب همين 
دكل هاي BTS است.« زارع پور ارديبهشت ماه امسال 
نيز رفع برخ��ي اختلالات آنتن ده��ي را از اراده وزارت 

ارتباطات خارج دانس��ته و گفته بود گاهي مشكلات 
نياز به پيگيري خود اشخاص دارد. وي در پاسخ به اين 
پرسش كه چرا در برخي از موارد طرح مشكلات مردمي 
از طريق سامانه 195 نيز راهگشا نبوده است، گفت: »در 
سال گذشته عده اي از مردم گفته بودند دكل مخابراتي 
يا BTS در محل ما جمع شده و پس از تماس با سامانه 
195، ما را به چند ماه بعد حواله داده و گفتند مشكل را 
برطرف مي كنند، اما هنوز اقدامي صورت نگرفته است.« 
به گفته وزير ارتباطات پس از پيگيري ها مشخص شد 
كه اهالي محل به اپراتور ها اجازه نصب BTS و تجهيزات 
را نمي دهند: »ل��ذا اينگونه از موارد نيازمند پيگيري از 
س��وي خود افراد اس��ت به گونه اي كه يكي از مالكين 
را راضي كنند تا اجازه نصب تجهيزات داده ش��ود.« او 
همچنين در اين باره اعلام كرد كه موارد اينچنيني از اراده 
وزارت ارتباطات خارج است و نيازمند فرهنگ سازي و 
اطلاع رساني است؛ چون برخي از مردم تصورشان اين 
است كه آنتن هاي BTS مضر هستند، در حالي كه در 
سازمان تنظيم مقررات، س��ازمان حفاظت از محيط 
زيست و انرژي اتمي، بار ها اعلام شد كه ميزان تشعشات 
BTSها در كشور ما به مراتب از ميزان استانداردي كه 
در دنياست، پايين تر است؛ لذا بايد از اين طريق خيال 
مردم را راحت كنيم كه هيچ ضرري براي سلامتي ندارد.

اخبار

ادامه از صفحه اول

دنياي فناوري

ویژه
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 علت ريزش بورس 
چيست؟

موضوع قيمت گذاري دستوري كه از جهاتي از اهميت 
بالا تري برخوردار است نيز موجب ش��ده تا با افزايش 
قيمت مواد اوليه، حاش��يه  س��ود ناخالص بسياري از 
محصولات كاهش چشمگيري داشته باشد كه اين امر 
خود منتج به كاهش جدي سود و حتي شناسايي زيان 
در برخي از شركت ها شده است. از سوي ديگر ناترازي 
بودجه دولت و افزايش شكاف بين درآمد ها و هزينه ها 
باعث ش��ده تا دولت براي تامين كس��ري بودجه خود 
دست به هر كاري بزند كه نمونه آن را در مصوبات اخير 
هيات دولت ب��راي دريافت نرخ خوراك 7 هزار توماني 
از پتروش��يمي ها و متعاقبا تعيين نرخ سوخت بالاتر 
براي ديگر صنايع كش��ور ديد. به اي��ن ترتيب با از بين 
رفتن اعتماد عمومي نس��بت به بازار سرمايه پولي كه 
مي توانست صرف توليد و رشد و شكوفايي بشود را در اين 
سال ها دو دستي تقديم جريان هاي سفته بازانه كرديم.

به اعتماد عمومي آسيب نزنيم
 در واقع مس��وولان بايد در عمل نش��ان دهند كه افراد 
مي توانند بدون دغدغه خاطر به فكر فرزندآوري باشند اين 
شرايط هم فقط در صورتي فراهم مي شود كه مشكلات 
اقتصادي كشور حل و فصل شود. مادامي كه افراد امنيت 
شغلي و درآمدي نداشته باش��ند. مدامي كه تصويري 
روشن از آينده در برابر خود نبينند و مادامي كه معيشت 
مردم در خطر باشد هيچ قانوني نمي تواند باعث افزايش 
جمعيت در كشور شود. اين رفتارهايي كه از سر ناآگاهي 
صورت مي گيرد تنها باعث مي ش��ود به اعتماد عمومي 

آسيب وارد شود.

شروط گوگل براي تضمين كيفيت 
گوشي هاي تاشوي اندرويدي

گوگل سرگرم كار روي امكانات سخت افزاري گوشي هاي 
تاشوي اندرويدي است تا استانداردهاي كيفيت خاص 
آنها را حفظ كند. به گزارش ايس��نا، برخلاف باورهاي 
موجود، تلفن هاي هوشمند تاشوي سامسونگ تقريبا 
به اندازه تلفن هاي همراه معمولي قابل اطمينان هستند. 
با اين حال، هيچ تضميني وج��ود ندارد كه تلفن هاي 
تاشوي برندهاي ديگر هم قابل اطمينان باشند. گوگل 
نمي خواهد افرادي كه گوشي هاي تاشوي اندرويدي 
گران قيمت را مي خرند، تجربه بدي داشته باشند. به 
همين دليل اس��ت كه روي چند شرط سخت افزاري 
براي دستگاه هاي تاش��و كار مي كند تا استانداردهاي 
كيفيت خاص را حفظ كند. به گفته ميش��ال رحمان، 
خبرنگار پوشش دهنده اخبار اندرويد، گوگل اين الزام را 
تعيين خواهد كرد كه تمام تلفن هاي تاشوي اندرويدي، 
حداقل تا 200 هزار بار باز و بسته شدن، عمر كنند. اين 
همان تعداد باز و بسته شدن است كه براي عمر مدل هاي 
زد فولد 5 و زد فليپ 5 سامسونگ ضمانت شده است. 
گوگل همچنين برندها را ملزم مي كند حداقل دو ارتقاي 
بزرگ سيستم عامل اندرويد و سه سال به روزرساني هاي 
امنيتي براي تلفن هاي تاشو عرضه كنند. اين به معناي 
آن است كه تلفن هاي تاشوي سامسونگ به شكل قابل 
ملاحظه اي، فراتر از اين الزامات بوده اند. اما فقط همين 
نيست. ميشال مدعي است گوگل الزامي خواهد كرد كه 
تلفن هاي تاشو پس از 200 هزار بار باز و بسته شدن، تا 
80 درصد از گشتاور نيروي اصلي را حفظ كنند و به نظر 
نرسد كه لولاهاي آن ضعيف شده اند. بر اساس گزارش 
پايگاه خبري سام موبايل، در حالي كه اين ابتكار عمل، 
گامي در جهت درست براي حفظ كيفيت تلفن هاي 
تاشوي اندرويدي اس��ت، اميد مي رود كه گوگل روي 
كارآيي اپليكيش��ن هاي خود كار كند تا در تلفن هاي 

هوشمند تاشو، بهتر به نظر رسيده و عمل كنند. 

توليد آيفون ۱۵ اپل در هند 
آغاز شد

توليد آيفون 15 كه نس��ل بعدي گوش��ي پرچمدار 
شركت اپل اس��ت با هدف كاهش بيشتر شكاف بين 
توليد در هند و چين، در ايالت تاميل نادو آغاز ش��ده 
اس��ت. به گزارش ايس��نا، بلومبرگ به نق��ل از منابع 
آگاه نوشت: كارخانه گروه فناوري فاكسكان در شهر 
سريپرمبودور، مشغول آماده سازي است تا چند هفته 
پس از آغاز ارسال آنها از كارخانه هاي چين، جديدترين 
گوشي هاي آيفون را تحويل دهد و مي خواهد حجم 
توليد آيفون هاي جديد در هند را به س��رعت افزايش 
دهد. ش��ركت امريكايي اپل ب��ا توجه به تنش ها بين 
واش��نگتن و پكن كه تجارت را كمتر قابل پيش بيني 
كرده است، يك پروژه چند ساله را براي متنوع كردن 
پايگاه توليد محصولات خ��ود و كاهش اتكا به چين، 
دنبال مي كند. هند در دوران نارندرا مودي، نخست وزير 
اين كشور، تلاش كرده است روابط نزديك تري با امريكا 
بنا كرده و به يك قطب توليد محصولات الكترونيكي، 
تبديل شود. پيش از عرضه آيفون 14، اپل تنها بخشي 
از گوش��ي هاي آيفون را در هند توليد مي كرد و روند 
توليد در اين كش��ور، 6 تا 9 م��اه از توليد چين عقب 
بود. اين تاخير در س��ال ميلادي گذش��ته، به ميزان 
چش��مگيري كاهش پيدا كرد و اپل ت��ا پايان مارس، 
هفت درصد از گوشي هاي آيفون خود را در هند توليد 
كرد. به گفته منابع آگاه، امسال، هدف توليدكنندگان، 
نزديك تر كردن زمان ارسال محصولات از هند و چين 
اس��ت اما تامين كنندگان هنوز مطمئن نيستند كه 
به اين هدف دست خواهند يافت يا خير. گستردگي 
توليد آيف��ون 15 در هند، به موجود بودن قطعات كه 
عمدتا وارداتي هستند و روان بودن خطوط توليد در 
كارخانه فاكس��كان در خارج از شهر چناي، بستگي 
دارد. انتظ��ار م��ي رود آيفون 15 كه احتم��الا در 12 
سپتامبر معرفي خواهد شد، بزرگ ترين به روزرساني 
اين گوشي در سه سال گذش��ته باشد. اين تغييرات 
ش��امل ارتقاي بزرگ سيس��تم دوربين همه مدل ها 
خواهد ب��ود و مدل هاي پرو، پردازنده س��ه نانومتري 
A16 بهبود يافته خواهند داشت. خانواده جديد اين 
گوش��ي پرچمدار، براي احياي ف��روش اپل، اهميت 
اساسي دارند. اپل ماه ميلادي جاري، كاهش فروش 
براي سومين فصل متوالي را به دليل تقاضاي ضعيف 
مصرف كنندگان در بازارهاي بزرگ��ي مانند امريكا، 
چين و اروپا، گزارش كرد. به گفته منابع آگاه، س��اير 
توليدكنندگان قراردادي اپل در هند شامل پگاترون و 
كارخانه ويسترون كه توسط گروه تاتا خريداري شده 
است، به زودي آيفون 15 را آغاز خواهند كرد. اپل كه 
نخستين فروشگاه هاي خرده فروشي خود را در آوريل 
در هند افتتاح كرد، اكنون بازار رو به رشد هند را هم 
يك فرصت خرده فروشي و هم يك پايگاه توليد مهم 
براي محصولاتش در بلندمدت مي بيند. فروش آيفون 
در هند در س��ه ماهه منتهي به ژوئن، رشد دو رقمي 
داش��ت و به بالاترين ركورد خود رس��يد اما اپل آمار 
دقيق را اعلام نكرده است. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
تيم كوك، مديرعامل اپل، پس از ملاقات با مودي در 
س��فري كه در آوريل به هند داشت، اظهار كرد: اپل 
متعهد به رشد و سرمايه گذاري در سراسر كشور است.

همراه اول برترين غرفه نمايشگاه 
بين المللي الكامپ 2023 شد

با رأي هيات داوران رويداد الكامپ 2023، غرفه همراه 
اول به عنوان برترين غرفه اين نمايش��گاه بين المللي 
معرفي شد و مورد تقدير قرار گرفت. به گزارش اداره كل 
ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، آيين تجليل از 
غرفه هاي برتر و تيم اجرايي الكامپ بيست و ششم شب 
گذشته سه شنبه 24 مرداد 1402 با حضور مديران ارشد 
سازمان نظام صنفي رايانه اي كشور و تهران، نمايندگان 
شركت هاي حاضر در اين رويداد بين المللي و اصحاب 
رسانه برگزار شد. صادق فرامرزي، رييس كميته اجرايي 
الكامپ بيست و ششم كه از 4 تا 7 تير 1402 در محل 
دايمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران با حضور فعالان 
عرصه فناوري برگزار شد، در اين مراسم اظهار كرد: اين 
دوره از برگزاري نمايشگاه پس از سه سال وقفه برگزار و 
با استقبال بيش از 100 هزار نفر بازديدكننده مواجه شد.

قائم مقام سازمان نظام صنفي رايانه اي كشور همچنين 
ضمن ارايه گزارشي جامع از الكامپ 2023 كه بيشتر 
ماهيت B2B و B2G داشت، در بخشي از صحبت هاي 
خود گفت: با كمك وزارت ارتباطات توانستيم ميزبان 50 
هيات تجاري از كشورهاي مختلف باشيم كه حاصل آن 

برگزاري 600 جلسه با شركت هاي ايراني بود.

    همراه اول برترين غرفه الكامپ ۱402
در ادامه اين مراسم از غرفه هاي برتر حاضر در الكامپ 
2023 تقدي��ر و به انتخاب هيات داوران، »همراه اول« 
به عنوان برترين غرفه حاضر در اين رويداد بين المللي 
معرفي شد. گفتني است گروه همراه اول با شعار تجربه 
جهان ديجيت��ال، در الكامپ 2023 ب��ه ارايه آخرين 
دستاوردهاي فني و س��رويس هاي ديجيتال خود در 
قالب 3 زون اصلي »شبكه و زيرساخت«، »راه حل هاي 
كسب و كاري« و »زندگي ديجيتال« پرداخت و روزانه 
در سالن 35 نمايشگاه بين المللي تهران، رونمايي هاي 
ويژه اي را براي بازديدكنندگان داشت. همراه اول با در 
اختيار داشتن بيشترين سهم بازار مالي و ارتباطي در 
حوزه ارتباطات سيار ايران، به عنوان لوكوموتيو پرقدرت 
مس��ير حركتي ايران ديجيتال لقب گرفته اس��ت كه 
حضور آن در الكامپ 26 محدود به فضاي نمايشگاهي 
نشد و به منظور اشتراك مس��اعي، شبكه سازي و هم 
افزايي تجربيات فن س��الاران در حوزه هاي گوناگون 
ICT، در بخش الكام تاكز با حضور و ارايه هايي ويژه به 
گفتمان سازي در حوزه هاي تحول ديجيتال، اقتصاد 
ديجيتال، دولت الكترونيك و هوشمند سازي پرداخت.

آخرين آمار اسپيدتست از ژوييه 2023 منتشر شد

ادامه كاهش سرعت اينترنت موبايل در ايران

ايلان ماسك ورود به سايت هاي مخالف خود را با تاخير مواجه كرده بود
ايلان ماس��ك ظاهراً تغييري را در ايكس ايجاد كرده 
بود تا ورود به سايت هاي مخالف او از طريق اين شبكه 
اجتماعي به سرعت انجام نشود. اگر در ايكس )توييتر 
س��ابق( روي لينكي به تردز، بلواس��كاي، اينستاگرام، 
فيسبوك، نيويورك تايمز، رويترز و Substack كليك 
مي كرديد، احتمالًا چند ثانيه اي بيشتر از حد معمول 
طول مي كش��يد تا وارد صفحه مقصد ش��ويد. ظاهراً 
اين اتفاق تلاشي از س��وي ايلان ماسك براي مقابله با 
وب سايت هايي بوده است كه او علاقه اي به آنها ندارد. 
ولي به نظر مي رس��د كه اين مشكل حالا برطرف شده 

است. به  گزارش واشنگتن پست، شبكه اجتماعي ايكس 
ظاهراً در هنگام ورود به لينك هاي مربوط به سايت هايي 
كه پيش تر علناً عليه ايلان ماس��ك اقدام كرده بودند، 
تأخيري 5 ثاني��ه اي را ايجاد كرده بود. به  عبارت ديگر، 
كليك روي اين لينك ها موجب مي شد كاربران ابتدا به 
صفحه اي سفيد بروند و چند ثانيه اي آنجا بمانند، سپس 
به صفحه مقصد هدايت شوند. بااين حال، اكنون به نظر 
مي رسد كه اين مشكل برطرف شده است و كاربران با 
كليك روي اين لينك ها، بلافاصله به وب سايت مقصد 
وارد مي ش��وند. اولين بار كاربران انجمن وب س��ايت 

هكرنيوز گزارش دادند كه ايكس تأخيري را در هنگام 
ورود به لينك هاي نيويورك تايمز ايجاد كرده اس��ت. 
كاربري در اين وب سايت گفته بود كه اين مشكل از روز 
4 اوت )13 مردادماه( به وجود آمده است. ظاهراً مساله از 
سرويس t.co نشات مي گيرد كه لينك هاي منتشرشده 
در اين شبكه اجتماعي را كوتاه مي كند. واشنگتن پست 
مي گويد اين مشكل تنها درخصوص لينك سايت هايي 
مشاهده شده است كه ايلان ماسك احتمالاً با آنها مشكل 
دارد. از س��وي ديگر اما س��ايت هايي مثل ماستودون، 
يوتوب و فاكس نيوز به س��رعت باز مي ش��وند. ايلان 

ماس��ك با اين كار عملًا درح��ال جلوگيري از دريافت 
ترافيك توسط اين وب سايت ها و كاهش درآمد احتمالي 
آنهاس��ت؛ چرا كه تأخير در بارگذاري سايت ها يكي از 
عواملي اس��ت كه مي تواند ترافيك يك وب س��ايت را 
كاهش دهد. مدير سابق واحد اعتماد و ايمني توييتر در 
پستي در بلواسكاي درباره اين اتفاق نوشت: »اين يكي 
از آن چيزهايي است كه آنقدر ديوانه وار به نظر مي رسد 
كه باوركردنش حتي براي توييتر سخت است.« با توجه 
به اينكه توييتر تيم روابط عمومي ندارد، واكنش��ي به 

گزارش هاي مربوطه نشان نداده است.

انتخابات امسال تمام الكترونيكي مي شود؟
مزاياي اس��تفاده از فناوري اطلاع��ات و ابزارهاي رايانه اي 
بر كسي پوش��يده نيس��ت؛ برگزاري انتخابات به صورت 
الكترونيكي هم موضوعي است كه مي تواند مانند ساير امور 
با جايگزين كردن روش هاي پيشرفته به جاي سنتي انجام 
ش��ود و در نتيجه بر سرعت و دقت كارها افزوده و هزينه ها 
كاهش داده ش��ود. به گزارش ايسنا، انتخابات تنها شامل 
راي گيري نيس��ت و پيش از آن با دستور شروع انتخابات 
آغاز مي ش��ود و الكترونيكي بودن هر ي��ك از فرايندهاي 
انتخاباتي، انتخابات الكترونيكي ي��ا E-election  را رقم 
مي زند، اما چيزي كه بين عوام به اسم انتخابات الكترونيكي 
 E-voting شناخته مي ش��ود، راي گيري الكترونيكي يا
است. اولين فرايند روز راي گيري، احراز اصالت سند هويتي 
راي دهنده است كه در حال حاضر در تمامي شعب به صورت 
الكترونيكي انجام مي شود و شامل كنترل شماره ملي فرد 
براي محدوده سني و جلوگيري از جعلي بودن و راي تكراري 
اس��ت و درنهايت تفاوت اصلي شعب تمام مكانيزه با ساير 
شعب، اخذ راي و شمارش آرا به صورت الكترونيكي است. 
در حال حاضر، اغلب فرايندهاي انتخاباتي در بس��ياري از 
كشورهاي دنيا به صورت الكترونيكي انجام مي شود، اما اخذ 
و شمارش آرا همچنان با استفاده از كاغذ است. بر اين اساس 
مي توان ادعا كرد از الكترونيكي شدن انتخابات ايران بدون 
در نظر گرفتن فرايند راي گيري، چند دوره اي مي گذرد و با 
مطرح شدن اين موضوع كه طي سال هاي اخير انجام شده، 
گفته شده زير ساخت هاي لازم براي اجراي آن وجود دارد. 
برگزاري انتخابات به صورت الكترونيكي از چند بعد حائز 
اهميت است؛ در گام اول هزينه هاي انتخاباتي كاهش و از 
سوي ديگر دقت و سرعت عمل فرآيند انتخابات افزايش 
مي يابد. مس��وولان براين باور بودند در انتخابات مجلس و 
شوراها كه تعداد كانديداها بس��يار بالاست و شمارش آرا 
به صورت دس��تي طول مي كشد، بايد انتخابات به صورت 
الكترونيكي برگزار شود اما گفته مي شود كه در انتخابات 
مانند خبرگان رهبري و رياس��ت جمهوري بهتر است به 
روش سنتي عمل شود. دوازدهمين دوره انتخابات مجلس 

شوراي اسلامي قرار است در تاريخ 11 اسفندماه سال جاري 
برگزار شود؛ در اين راستا خردادماه امسال نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي، وزارت كشور را موظف كردند تا در حداقل 
يك هشتم حوزه هاي داراي تعدد كرسي مجلس، انتخابات 
را به صورت كاملًا الكترونيكي برگزار كنند. در همين رابطه 
اخيرا هادي طحان نظيف- سخنگوي شوراي نگهبان- در 
گفت وگو با خانه ملت، درباره برگزاري الكترونيك انتخابات 
گفته است: اين موضوع در اسناد بالادستي وجود دارد و در 
قانون جديد نيز به آن اشاره شده است، البته از 25 فرآيند 
موجود در انتخابات 24 فرآين��د به صورت الكترونيك در 
حال انجام اس��ت و وزارت كش��ور هم اعلام آمادگي كرده 
است اما درباره اخذ رأي منتظر دريافت طرح وزارت كشور 
هس��تيم تا پس از آن اعلام نظر كنيم. اگ��ر نكات فني در 
اين طرح لحاظ شده باش��د و تاييد هاي فني كسب شود، 
شوراي نگهبان هم مخالفتي با برگزاري انتخابات به صورت 
الكترونيك ندارد. موضوعي كه وي در تازه ترين اظهارات 
خود به آن اش��اره و گفته است هفته گذشته جلسه اي در 
كميسيون شوراهاي مجلس برگزار شد. يكي از بحث هايي 
كه در آنجا مطرح ش��د بحث انتخابات الكترونيكي بود و 
برخي از نماينده ها دغدغه هايي داشتند كه بايد نسبت به 
آن دغدغه ها چاره انديشي صورت گيرد و راه حل هايي پيدا 
كرد تا در فرض اجرا ما اختلاف نظر مواجه نباشيم. به هر حال 
جلسات كارشناسي در حال برگزاري است و هنوز به نتيجه 
نهايي نرسيده است. طبق اعلام كارشناسان، احراز هويت 
الكترونيكي از زماني كه اطلاعات وارد دستگاه مي شود، يك 
ثانيه انجام مي شود البته در مناطقي كه امكانات زيرساختي 
ضعيف تر است، احراز هويت حداكثر 10 تا 15 ثانيه انجام 
مي شود. طي سال هاي گذش��ته درباره طراحي و امنيت 
دستگاه هاي احراز هويت اعلام شده بود كه كليه طراحي هاي 
دستگاه ها در داخل كشور انجام شده است و اصلا دستگاهي 
مشابه دستگاه ها وجود ندارد. تمام سيستم هاي رمزنگاري، 
نرم افزاري و حتي سيستم عامل دستگاه ها مخصوص اين 

دستگاه بوده و در داخل كشور طراحي شده است. 
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تعادل| فرشته فريادرس|
»سركوب قيمت«، يك سياست وخطاي تكراري است 
كه سياس��تگذار هر ب��ار آن را در 4 دهه اخي��ر آزموده و 
شكست خورده است. اين را »محمد طبيبيان« اقتصاددان 
مطرح ايران مي گويد. او كه در يك نشس��ت تخصصي از 
»پيامدهاي قيمت گذاري دس��توري« سخن مي گفت؛ 
معتقد است كه تعيين دستوري قيمت ها يا دستكاري 
آنها به هيچ وجه اقدام درستي نيست؛ چراكه اصرار دولت 
به كنترل قيمت ها با روش هاي منسوخ و شكست خورده 
س��بب به هم خوردن تعادل عرضه و تقاضا، آس��يب به 
توليد، ايجاد تقاضاي اضافي در بازار و در نهايت نارضايتي 
عمومي مي ش��ود. »طبيبيان« معتقدند اگر دولت توان 
حل مشكل را ندارد، در مكانيزم و مراوده داوطلبانه عرضه 
و تقاضا دخالت نكند؛ چراكه با قيمت گذاري همه را به صف 
حقارت مي كشاند. »علي سرزعيم« ديگر اقتصاددان هم بر 
اين باور است كه بايد نظام تصميم گيري را ترغيب كنيم 
تا در نهايت يك سياست جديدي در پيش بگيرد و راهي 
كه بارها و بارها رفتيم و به جواب نرس��يديم را رها كند و 
به س��مت راهي برويم كه به جواب مي رسد. او مي گويد: 
خطر س��ركوب قيمت ها در اين روزهاي تورمي افزايش 
يافته و از همين رو اهمي��ت اين موضوع در اين مدت دو 

چندان مي شود.

   كنترل قيمت بلايي عظيم در توليد است
به گزارش »تعادل«، نشست »پيامدهاي قيمت گذاري 
دستوري« با حضور »محمد طبيبيان و علي سرزعيم«،  
در مح��ل مجمع كارآفرين��ان ايران برگزار ش��د. در 
ابتداي اين نشس��ت »محمد طبيبيان«، اقتصاددان 
در اظهاراتي گفت: س��ابقه قيمت گذاري دستوري به 
زماني برمي گردد كه از خرد استفاده نكرديم. در كتب 
قديمي در خصوص تعيين قيمت از سوي حكومت ها 
مطال��ب زيادي داريم كه نتيجه آن��ان نيز چيزي جز 
شكست نبوده است. براي مثال، وقتي نان كمياب شد، 
نان��وا را در تنور انداختند. وقتي ما ياد نگرفتيم از خرد 
در تصميم گيري جمعي اس��تفاده كنيم، سند عقب 

ماندگي خود را امضا كرده ايم. اما خرد چيست؟
او در اينجا با تاكيد بر اينكه ما به عنوان ملت در مساله خرد 
جمعي مشكل داريم، يگفت: خرد جمعي چيزي است 
كه ما را موظف مي كن��د تا در مجموع تصميمات خوب 
بگيريم. آنهم به نحوي كه امورمان اداره شود. قيمت گذاري 
دستوري از قديم آفت بزرگي در اقتصاد ما بوده است و از 
زماني كه دست دولت ها به درآمد نفت و تكنولوژي مدرن 
باز ش��د، اثرش بدتر ش��د و دولت ها با سرعت بيشتري 

تخريب خود را انجام دادند.
از نگاه اين اقتصاددان، كنترل قيمت بلايي عظيم در توليد 
است. قيمت جز قيمتي كه در بازار آزاد در مي آيد، معنا 
ندارد. حتي اگر بزرگ ترين دانشمندان جهان براي شما 
قيمت تعيين كنند، قيمت بي معناست. بازار است كه بايد 
براي شما قيمت را تعيين كند. اگر در بازار رقابتي قيمت 
مشخص شد و بيزنس من توانست ادامه دهد، كه هيچ. 

اگر نه بايد جمع كند برود.
طبيبيان معتقد است كه نتيجه قيمت گذاري چيزي 
جز سوخت منابع نيست. يعني شما به جاي رسيدن 
به كار خود بايد در كوچه ها بگرديد. قصاب به جاي كار 
كردن بايد قاچاق كند. شهرداري هم به جاي نظارت بر 
كيفيت، به قيمت ها مي پردازد. قيمت گذاري دستوري 
نه تنها آثار اقتصادي دارد ك��ه داراي آثار اجتماعي و 

سياسي نيز است.
به گفته اين اقتصاددان، اقتصاد يكي از شعب خرد است. 
ما مي توانيم به سادگي از طريق همين ابزار نظري نشان 
دهيم چه اثراتي و چه اقداماتي خواهد افتاد. براساس 

علم اقتصاد، در صورتي كه س��ليقه عوض نش��ود، با 
افزايش قيمت تقاضا كاهش خواهد داش��ت و انگيزه 
براي توليدكننده جهت توليد افزايش خواهد يافت. 
او با تاكيد بر اينكه فهم اين مساله يك جادو و معجزه 
است، گفت: براساس نمودار عرضه و تقاضا، يك نقطه اي 
وجود دارد كه تصميم توليدكننده و مصرف كننده بدون 
هيچ دستوري و خود به خود و در مراوده داوطلبانه بازار، 

هماهنگ خواهد شد.

   دولت اگر عرضه حل مشكل را ندارد
به قيمت ها دست نزند

طبيبيان معتقد اس��ت: مس��اله فقر و توزي��ع درآمد و 
محرومي��ت قش��ري از جامعه، بس��يار جدي اس��ت و 
اقتصاددانان به شدت در خصوص آن صحبت مي كنند. 
اما رفع آن با مكانيزم رفاهي است. اگر دولت عرضه حل 
مش��كل را ندارد، به قيمت ها دست نزند و انگشت در كار 

مكانيزم داوطلبانه عرضه و تقاضا نكند. 
اين اقتصاددان، در اينجا خطاب به سياس��تگذار گفت: 

شما با قيمت گذاري همه را به صف حقارت مي كشانيد.
او گفت: فرض كنيد دولت مي گويد من با قيمت بازار كاري 
ندارم و طرفدار مس��تضعفان هستم و قيمتي را خودش 
مش��خص مي كند؛ چه اتفاقي مي افتد؟ مشخص است. 
در قيمت پايين تر از قيمت تعادلي، مقدار عرضه كاهش 
و ميزان تقاضا افزايش خواهد يافت. در اين بازار تقاضاي 
اضافي خواهيم داشت و در نهايت كمبود در بازار را شاهد 

خواهيم بود.
طبيبيان با بيان اينكه حتي با قيمت گذاري دس��توري 
شركت بزرگي مانند مرسدس بنز را مي توان وارد بحران 
كرد: دولت بگويد خودرو ۵ ميلياردي را ۵۰۰ ميليون با 
شرايطي خاص به فروش مي رسانيم. قطعاً تعداد زيادي 
تقاضا شكل مي گيرد. وقتي افراد ببينند، خبري از خودرو 
نشد، تظاهرات مي كنند؛ اين اتفاق واقعا افتاد. تقاضاي 
اضافي را به سادگي مي توان ايجاد كرد. توجه داشته باشيد 
حتي اگر دولت قيمت را پايين نگه دارد، قيمت بازهم از 
سطح تعادلي بالاتر خواهد رفت چراكه قيمت ها بر اساس 
منابع مشخص مي شوند. نتيجه اين امر چيزي جز بازار 

سياه نخواهد بود.
اين اقتصاددان بيان كرد: قيمت پايين بر رفتار توليدكننده 
هم تاثير دارد، براي مثال از كيفيت، ميزان و... خواهند زد 
و اين امر به نفع مصرف كننده نيس��ت. وقتي در اقتصاد 
يك بازار را خراب مي كنيد، بدانيد باقي بازارها هم خراب 

خواهد شد.

   آيا قيمت گذاري هميشه منتفي است؟
اين اقتصاددان به سابقه قيمت گذاري در كشور هاي 
دنيا نيز گريزي زد و گفت: در تاريخ گاهي قيمت گذاري 
انجام ش��ده اس��ت. براي مثال در جن��گ جهاني در 
انگلستان، غذا، س��وخت و لباس، قيمت گذاري شد 
كه تورم رخ ندهد. ام��ا وقتي در جنگ قيمت كنترل 
مي ش��ود، بع��د از جنگ قيمت ناگه��ان جهش پيدا 
مي كند. در جنگ جهاني دوم مجدداً انگليس سياست 

قيمت گذاري را اعمال كرد. 
او همچنين با اشاره به يك فكت تاريخي ديگر بيان كرد: 
امريكا نيز در جنگ اول، قيمت گذاري كرد و آسيب بسيار 
زيادي ديد و بعد جنگ دوران بس��يار وحشتناكي براي 
كش��ور امريكا رقم خورد. در جنگ دوم، سازماني براي 
قيمت گذاري محصولات غذايي و سوخت ايجاد كردند و 

بازهم بحران اقتصادي در اين كشور رخ داد.
نكته ديگري كه طبيبيان روي آن دست گذاشت اين بود 
كه گاهي دولت ها قيمت گذاري مي كنند كه كوتاه مدت 
اثر مثب��ت دارد؛ اما در بلندمدت، بر مع��اش مردم تاثير 
مي گذارد. ما بايد اين مسائل را بدانيم. يك حادثه اي در 
قيمت گذاري روي زندگي ما اثر زيادي داشت و هنوز هم 
دارد: قيمت گذاري نيكس��ون در دهه۷۰؛ در آن زمان به 
دليل جن��گ ويتنام، اقتصاد امريكا آس��يب زيادي ديد 
و بعد آن سياس��ت كينزي ديگر كار نمي كرد. هم تورم 

داشتند؛ هم ركود.

   بازار سياه، ناجي اقتصاد كشور!
او افزود: نيكس��ون دستور كنترل قيمت و دستمزدها را 
داد. فكر مي كردند افزايش دستمزد است كه تورم ايجاد 
مي كند و تصورش��ان بر آن بود. ۹ماه اگر اين سياست را 
اعمال كني��م، تورم كاهش خواهد ياف��ت. اما اين اتفاق 
نيفتاد؛ سياست دو س��ال و ۸ماه ادامه يافت و پس از آن 

صداي مردم درآمد.
طبيبيان گفت: س��ازمان حماي��ت از توليدكنندگان و 
مصرف كنندگان يكي از بدترين تشكيلات كشور است 
كه نه كمكي به توليد مي كند و نه مصرف. ما بارها تلاش 
كرديم و جلسه گذاشتيم و هشدار داديم اين سازمان نفعي 
نمي رساند. او افزود: بازار سياه اقتصاد كشور ما را نجات داد. 
البته دولت ها هم ناكارآمد بودند در حذف آن؛ اگر دولت 
بازار س��ياه را حذف كند، اقتصاد كشور پودر خواهد شد. 
اگر قيمت را درست كنيم توليدكننده هم تصميم بهينه 
مي گيرد و هم در صورتي كه به قيمت بهينه تن ندهد، به 

ضرر خودش است.

   تبعات سركوب قيمت ها 
در بخش بعدي اين نشست، علي سرزعيم، رييس مركز 
مطالعات مجمع كارآفرينان ايران هم به ايراد چند نكته 
مهم در باب مساله قيمت گذاري دستور در اقتصاد ايران 
پرداخت. او با بيان اينكه توده مردم به تورم بسيار حساس تر 
از ميزان رشد اقتصادي هس��تند؛ گفت: رشد اقتصادي 
در بلندمدت اث��ر خود را مي گ��ذارد و در بلندمدت رفاه 
ش��هروندان را فراهم مي كند. تمام اثر سركوب قيمت ها 
اثرش را در بلندمدت نشان مي دهد چراكه كار ايي بنگاه 
اقتصادي را از بين مي برد. ظاهر سياست قيمت گذاري 
بسيار جذاب اس��ت و به نظر مي رسد كه اين سياست از 

مصرف كننده حمايت مي كند.
اين اقتص��اددان در ادامه با اش��اره به اينك��ه در اقتصاد 
اصطلاحي وجود مبني بر اينكه »هيچ چيز مجاني نيست« 
توضيح داد: به عنوان اگ��ر قيمت يك كالايي ۱۰۰ هزار 
تومان باشد، ولي آن را به قيمت ۸۰ هزار تومان به دست 
مصرف كننده مي رسانند، در حقيقت مبلغ ۲۰ هزار تومان 
را فرد ديگري پرداخت كرده اس��ت كه اين فرد معمولًا 

توليدكننده است.
سرزعيم بابيان اينكه اقتصاد يك كشور زماني توسعه پيدا 
مي كند كه شركت هاي بزرگ و سودآور شكل بگيرند و با 
صادرات محصول به ديگر كشور هاي دنيا رشد بيشتري 
پيدا مي كند، افزود: نكته ديگري كه بايد مورد توجه قرار 
گيرد، اين است كه سركوب قيمت باعث زيان توليدكننده 
و به  مرور زمان باعث كاهش سود مي شود و امكان توسعه 
از آن گرفته مي شود و در ادامه كيفيت كالاي توليدشده 
كاهش پيدا مي كند. در اين  بين تمايل مصرف كننده به 

خريد كالاي خارجي نيز افزايش پيدا مي كند.
به گفته سرزعيم، هر سياستي كه به توليدكننده آسيب 
بزند در بلندمدت مي تواند امكان توسعه و پيشرفت كشور 

را محدودتر مي كند.
موضوع ديگر از نگاه اين اقتصاددان اين اس��ت كه وقتي 
صحبت از س��ركوب قيمت مي شود؛ فقط سركوب كالا 
نيست بلكه اين سياس��ت بر نرخ بهره بانكي، انرژي و ارز 

نيز صورت مي گيرد.
او توضيح داد: متأس��فانه عموم مردم جامعه نيز از پايين 
نگه داشتن قيمت ها خوش��حال مي شوند. سال هاست 
دولت قيمت بنزين يا برق را پايين نگه داشته شده است. 
اما اين موضوع در بلندمدت اثر خود را خواهد گذاش��ت. 
ميزان سرمايه گذاري در بخش نيروگاهي كاهش پيداكرده 
و در آينده كشور با مشكل كمبود برق مواجه خواهد شد.

نكته بعدي كه ريي��س مركز مطالعات راهبردي مجمع 
كارآفرينان ايران به آن اش��اره كرد، اين بود كه دولت در 
ازاي س��ركوب قيمت توليدكننده، انرژي ارزان قيمت، 
تس��هيلات بانكي ارزان ي��ا ارز ارزان در اختيار آنان قرار 
مي دهد. اما با اين اقدام بحران به سمت بانك ها و بخش 

انرژي كشيده مي شود.
اي��ن اقتصاددان معتقد اس��ت ك��ه اكثر صناي��ع كارا و 
رقابت پذير كشور با قيمت گذاري مخالف هستند، اما در 
مقابل صنايعي كه ناكارا هستند با قيمت گذاري موافق 
هس��تند حيات آنان در تداوم اين سياست است؛ چراكه 
آگاه هستند كه اگر قيمت ها واقعي شود آنها هستند كه 
نابود خواهند شد. سرزعيم همچنين تأكيد كرد: حمايت 
از فقرا در قالب حمايت و رفاه اجتماعي شكل مي گيرد. 
وقتي آن بخش ضعيف اس��ت فشار بر بنگاه ها اقتصادي 

افزايش پيدا مي كند. 
نكته پاياني كه اين اقتصاددان به آن اشاره كرد، اين است 
كه نگاه هاي اقتصادي نبايد وظايف سازمان هايي مانند 
كميته امداد و سازمان بهزيس��تي را انجام دهند. شكل 
صحيح سياست حمايت اينگونه است كه از توليدكننده 

حمايت شود و از درآمد آن ماليات دريافت شود.
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حداقل ضمانت قطعات يدكي 
خودرو ۹ ماه است

معاون صنايع عمومي وزارت صمت با اشاره به افزايش 
كيفيت قطعات و لوازم يدكي خ��ودرو توليد داخل، 
گف�ت: درگذش��ته عمده كالاه��اي داخلي، ضمانت 
كالايي نداشت، اما هم اكنون حداقل ضمانت كالاها ۹ 
ماه است.به گزارش خبرگزاري تسنيم، محمدمهدي 
برادران، گفت: رش��د توليد قطع��ات اصل و قطعات 
داخل��ي خودرو باتوجه به اينكه ب��ازار قطعات قاچاق 
و تقلبي محدود شده، توس��عه پيدا كرده و بيشترين 
رشد توليد در سال گذش��ته، مربوط به گروه قطعات 
يدكي خودرو داخلي بوده است. وي با اشاره به افزايش 
كيفيت قطعات و لوازم يدكي خودرو توليد داخل افزود: 
نظارت ها را هم در توليد و هم در عرضه و ضمانت ادامه 
مي دهيم تا به نوعي رضايت عمومي مردم حاصل شود 
و مطمئن شويم كه هيچ كالاي تقلبي و كالاي قاچاق 
در سطح بازار عرضه نمي شود. معاون صنايع عمومي 
وزارت صمت با بيان اينكه كالاها داراي ضمانت، داراي 
كيفيت لازم و استاندارد هستند و با همكاري سازمان 
ملي استاندارد، بعد از ۱۰ سال به روزرساني شده اند، 
تاكيد كرد: در گذش��ته، عمده كالاهاي مان ضمانت 
كالايي نداش��ت اما هم اكنون حداقل ضمانت كالاها، 
۹ ماه اس��ت و رضايت مندي مش��تريان در مقايسه با 
سال هاي قبل هم افزايش داشته است. وي افزود: هر 
كالايي يك شناسه رهگيري دارد و اين شناسه مختص 
آن كالاست و مردم در اين صورت از اصل بودن كالاي 
خريداري ش��ده مطمئن مي شوند. در نهايت خريدار 
وقتي شناسه محصول را وارد مي كند، از مشخصات آن 
مطلع مي شود. وي در ادامه بيان داشت: صورت حساب 
الكترونيكي كه فروش��ندگان مجاز در هنگام خريد 
چه به صورت حضوري و چه به صورت مجازي عرضه 
مي كنند، اطمينان خاطر را به مشتري از لحاظ اصل 
بودن كالا مي ده��د. معاون صناي��ع عمومي وزارت 
صمت همچنين گفت: خريداران از طريق كد رهگيري 
مي توانند از سامانه اي كه خريد مي كنند، ضمانتنامه 
دريافت كنند و اين شناسه فروش، تبديل به شناسنه 
ضمانت كالا ش��ود ك��ه اين باعث رش��د اين صنعت 
مي شود. همچنين موجب شده تا خريداران كالاهاي 

دست دوم و با آلياژ پايين را از نو تشخيص دهند.

فروش نوشت افزار »منقوش
به تصاوير غيراخلاقي« ممنوع!

 اتاق اصناف ايران طرح تشديد نظارت و بازرسي بر 
»بازار نوشت افزار« را به اتاق هاي اصناف شهرستان ها 
ابلاغ و برخي تكاليف عمده فروشان و خرده فروشان 
نوشت افزار نيز اعلام كرده است. به گزارش ايسنا، با 
توجه به نزديك شدن به ايام بازگشايي مدارس اتاق 
اصناف ايران، اعلام كرده كه بازرس��ي بر بازار اقلام 
پرمصرف مهرماه را افزايش مي دهد. بر اين اس��اس 
طبق اعلام اتاق، بازرسي و نظارت بر بازار كالاهايي 
نظير كيف و كفش، پوش��اك، دفتر، نوشت افزار و... 
ب��راي صيان��ت از حقوق مصرف كنن��دگان، حفظ 
آرامش، كنت��رل و مديريت مطلوب ب��ازار افزايش 
مي يابد. با ابلاغيه اتاق اصناف ايران به اتاق هاي اصناف 
شهرس��تان ها، بازرسان مكلف ش��دند تا كالاهاي 
مذكور را با مش��خصات درج ش��ده تطيبق دهند و 
به عن��وان نمونه تعداد اوراق دفتر را بررس��ي كنند. 
واحدهاي صنفي نيز مكلفند ضرايب س��ود عمده و 
خرده فروشي را رعايت كرده، قيمت فروش را درج و 
فاكتور فروش معتبر و رسمي به مصرف كنندگان ارايه 
كنند. همچنين واحدهاي عرضه كننده نوشت افزار 
بايد از عرضه هرگونه نوشت افزار منقوش به تصاوير 
غيراخلاقي و ضد ارزشي خودداري كنند. بنكداران 
و عمده فروشان نوشت افزار نيز بايد از خريد نوشت 
افزار بدون فاكتور معتبر و رس��مي، قاچاق، تقلبي و 

بي كيفيت خودداري كنند.

چرا با كاهش نرخ ارز قيمت 
لوازم خانگي كاهش نمي  يابد؟

رييس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي گفت: ما 
فروش��نده محصولات توليدي هستيم و نقشي در 
قيمت ها نداريم اما در صورتي كه ن��رخ ارز ۲ ماه و 
نيم ثابت بماند، توليد كنندگان نيز محصولات خود 
را با قيمت هاي جديد در اختيار فروش��ندگان قرار 
مي دهند. اكبر پازوكي در گفت وگو با تسنيم درباره 
دلايل چسبندگي قيمت ها در بازار لوازم خانگي و 
عدم كاهش قيمت ها با وجود كاهش نرخ دلار اظهار 
داشت: توزيع كنندگان وفروشندگان لوازم خانگي 
براي اينك��ه بتوانند محصولات خ��ود را به فروش 
برس��انند حتي از س��ود خود كم مي كنند و حتي 
برخي از كالاها را به قيم��ت خريد خود از كارخانه 
مي فروشند. وي با بيان اينكه بازار لوازم خانگي در 
حالت ركود قرار دارد افزود: نقدينگي و قدرت خريد 
مردم در اين بازار كاهش داشته است و حتي بسياري 
از خريداران در صنف ما به س��مت خريد كالاي به 
صورت قسطي رفته اند. رييس اتحاديه فروشندگان 
لوازم خانگي ادامه داد: فروش اقس��اطي به سمت 
فروشگاه هاي زنجيره اي و بزرگ و نمايندگي هاي 
فروش خود توليد كنندگان رفته است و ما در بخش 
اصناف نمي توانيم به صورت قسطي فروش داشته 
باشيم زيرا نقدينگي لازم را نداريم. پازوكي گفت: 
كاهش نرخ ارز اتفاق خوبي براي ما و توليدكنندگان 
است اما بايد در نظر داشت ارز با چه قيمتي به دست 
توليد كننده مي رسد و آنها مواد اوليه خود را با چه 
ارزي دريافت مي كنند. وي تصريح كرد: در صورتي 
كه نرخ ارز به م��دت ۲ ماه و نيم در بازار ثابت بماند 
توليدكنندگان مي توانند در محصولي كه قرار است 
به ب��ازار عرضه كنند در آن تغيي��ر قيمت را اعمال 
كنند. پازوكي افزود: ما محصولاتي را عرضه مي كنيم 
كه توليد كنندگان آن را توليد كرده اند و نقشي در 

قيمت گذاري اين محصولات نداريم.

آغاز تشديد بازرسي و نظارت بر 
واحدهاي صنفي بدون پروانه

اتاق اصن��اف تهران با صدور اطلاعي��ه اي اعلام كرد: در 
راستاي نظارت بيشتر و ساماندهي بهتر واحدهاي صنفي 
به دستور رياست اتاق اصناف تهران طرح تشديد بازرسي 
و نظارت بر واحدهاي صنفي بدون پروانه كس��ب امروز 
۲۵ مرداد ۱4۰۲ در محل بازرسي و نظارت اصناف تهران 
طي مراسمي آغاز شد. اتاق اصناف تهران به منظور بهبود 
وضعيت و ساماندهي بيشتر واحدهاي صنفي فعال در 
سطح شهر تهران، طرح تشديد نظارت و بازرسي بر توزيع 
و تأمين كالاهاي اساسي؛ همچنين نظارت ويژه بر عملكرد 
مشاوران املاك، اجراي طرح ضربتي بازرسي و نظارت 
خود را امروز چهارشنبه ۲۵ مرداد ۱4۰۲ طي مراسمي 
با حضور بازرس��ان اتاق اصناف، بسيج و وزارت مسكن و 
شهرس��ازي آغاز كرد. ضرورت توزيع و تأمين كالاهاي 
اساسي، ساماندهي واحدهاي صنفي فعال در سطح شهر 
جهت تأمين امنيت اقتصادي و آرامش عموم مردم هميشه 
به عنوان يك وظيفه و تكليف از سوي اتاق اصناف تهران 
مورد توجه بوده است. در همين راستا با توجه به شرايط 
اقتصادي حاكم بر جامعه و ب��ه منظور بهبود وضعيت 
عملك��رد و فعاليت واحدهاي صنفي به وي��ژه در حوزه 
توزيع و تأمين كالاهاي اساسي مورد نياز عموم جامعه، 
اتاق اصناف تهران اقدام به اجراي طرح ضربتي نس��بت 
به بازرسي مش��ترك، هماهنگ و منسجم از واحدهاي 
صنفي كرد. اين طرح كه نظارت و كنترل ويژه از مشاوران 
املاك را هم در بر مي گيرد صبح امروز ۲۵ مرداد ۱4۰۲ 
به صورت همزمان با حضور تيم هاي مشتركي از بازرسي 
مركز نظارت و بازرسي اصناف، بسيج و وزارت مسكن و 
شهرسازي در محل سازمان بازرسي اصناف آغاز شد. بر 
اساس اين طرح از امروز، كنترل و نظارت بر تأمين و توزيع 
كالاهاي اساس��ي به صورت بهينه، نظارت بر واحدهاي 
صنفي بدون پروانه كس��ب؛ همچنين تخلفات صنفي 
واحدهاي داراي پروانه كسب با شدت و حدت بيشتري از 

سوي گشت هاي مشترك انجام خواهد گرفت.

قطعي برق نبايد فقط
مختص صنايع باشد

رييس خانه صمت ايران با بيان اينكه واحدهاي توليدي 
از قطع��ي برق خس��ارات زيادي ديده ان��د گفت: وقتي 
محدوديت برق فقط مختص صنايع مي شود در واقع با 
اين كار در حال از بين بردن ارزش افزوده صنعت هستيم.

عبدالوهاب سهل آبادي در گفت وگو با خبرنگار مهر در 
مورد وضعيت برق رساني به بخش توليد، اظهار داشت: 
در حال حاضر مصرف برق بيش از توليد است و به دليل 
مشكلاتي مانند تحريم و… طي ساليان گذشته نيروگاه 
برق جديدي ساخته نشد و نيروگاه هاي قبلي هم ترميم 
نش��دند. رييس خانه صمت ايران افزود: اين مشكلات 
زيرساختي گريبان بخش توليد و صنعت كشور را گرفته 
است؛ قبلًا اعلام شده بود كه قطعي برق واحدهاي توليدي 
هفته اي يك روز خواهد بود اما كم كم به هفته اي دو روز 
رسيده كه نگراني زيادي را براي واحدهاي توليدي ايجاد 
كرده است. وي ادامه داد: خساراتي كه قطعي برق به توليد 
وارد مي كند قابل جبران نيست زيرا زنجيره توليد بهم 
مي خورد، مواد اوليه از بين مي رود، كارگر تكليف خود را 
نمي داند و... متأسفانه هيچ كسي هم پاسخگو نيست كه 
چگونه مي توان شرايط تأمين برق توليد را اصلاح كرد. 
سهل آبادي تصريح كرد: عدم قطع برق خانگي به دليل 
گرماي شديد قابل توجيه است اما ما مي گوييم اگر چند 
وقت يك بار ۲ ساعت در طول روز برق خانگي قطع شود تا 
به واسطه آن برق صنعت فقط هفته اي يك روز قطع شود 
راهكار مناسبي است. رييس خانه صمت ايران با بيان اينكه 
سال گذشته در شرايط سخت اقتصادي، بخش صنعت 
رشد اقتصادي داش��ت، گفت: طي هفته هاي گذشته 
واحدهاي توليدي تماس هاي زيادي با ما گرفتند و اعلام 
كردند قطعي برق كارشان را با چالش مواجه كرده است. 
وزارت صمت نمي تواند كاري در ارتباط با برق انجام دهد 
بنابراين پيشنهاد ما به وزارت نيرو و متوليان صنعت برق 
اين است كه در صورت امكان برق خانگي دو ساعت در روز 
قطع يا اينكه برق مال ها و فروشگاه هاي بزرگ محدود شود 
تا از اين محل، برق رساني به صنايع بهتر از قبل مديريت 
شود. رييس خانه صمت ايران تاكيد كرد: وقتي محدوديت 
برق فقط مختص صنايع مي شود در واقع با اين كار در حال 
از بين بردن ارزش افزوده صنعت هستيم كه همين مساله 

به توليد ناخالص ملي ضربه مي زند.

تاكيد وزير صمت بر مفيد بودن 
ماشين هاي برقي

عباس علي آبادي در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره واردات خودرو گفت: ما واردات خودرو 
را با هدف تنظيم بازار انجام مي دهيم. اين اقدام در حال 
انجام است و تحول خوبي در اين زمينه مي شود. سعي 
مي كنيم به سمت خودروهاي آينده برويم، نه خودروهاي 
گذشته. از جمله همين كاري كه امروز انجام مي دهيم 
و تعدادي از ماشين هايي كه اينجا هستند ماشين هاي 
وارداتي هس��تند، اما ماشين ها ساخت داخل خواهند 
شد.وي با اشاره به رونمايي از ماشين هاي برقي در روز 
جاري گفت: همه ماشين هايي كه امروز مي بينيد برقي 
هستند. خودرو ها از طريق شركت ها و موسسات مربوطه 
وارد مي شود و ما فقط آن را سياست گذاري كرديم. وزير 
صمت درباره واردات خودروهاي دست دوم گفت: من 
اطلاع ندارم و قرار نيست ما وارد كنيم و شركت ها آن را 
وارد مي كنند و آيين نامه هاي آن تقديم دولت شده است. 
وي درباره بازديد رييس جمهور از خودروها نيز اظهار كرد: 
اوايل امسال رييس جمهور بازديدي داشتند و دستوراتي 
دادند مبني بر اينك��ه اين تحول در زمينه حمل و نقل 
فراهم شود و اين تحول كليد خورده و در آستانه ورود به 
يك دوره تازه در بحث حمل و نقل شهري و بين شهري 
هستيم. اين موضوع فقط به تاكسي محدود نمي شود. ما 
امروز فقط تاكسي ها را رونمايي كرديم ولي به زودي در 
زمينه اتوبوس و موتورسيكلت و ماشين هاي عمومي هم 

رونمايي خواهيم داشت. 

دو اقتصاددان  اثر مخرب  سركوب  قيمت ها  در اقتصاد  را  بررسي كردند

خطايتكراريسياستگذاردرفريزقيمتها

در حاشيه جلسه امروز هيات دولت صورت گرفت 

در نشست سفير جديد ايران در اندونزي با هيات رييسه اتاق ايران مطرح شد

بازديد رييسي از خودروهاي برقي هيبريدي توليد داخل

ايجاد اتاق تسويه يا صندوق تهاتر بين ايران و اندونزي ضروري است

رييس جمهور در حاشيه جلسه هيات دولت از خودروهاي 
هيبريدي و تمام برقي توليد داخل بازديد كرد. به گزارش 
خبرگزاري مهر، حجت الاس��لام س��يد ابراهيم رييسي 
رييس جمهور در حاشيه جلسه امروز چهارشنبه )۲۵ مرداد 
۱4۰۲( هي��ات دولت از تعدادي از خودروهاي هيبريدي 
و تمام برقي توليدي و مونتاژي ش��ركت هاي خودروساز 
داخلي بازديد كرد و با توضيح��ات وزير صنعت، معدن و 
تجارت و دست اندركاران مربوطه، از جزييات روند توليد و 

تجاري سازي اين خودروها مطلع شد.
ارديبهش��ت امس��ال رييس جمهور در جريان بازديد از 

شركت مپنا ضمن بازديد از تعدادي از اين خودروها كه در 
شركت مپنا برقي شده بودند، دستوراتي در راستاي توسعه 
برقي س��ازي خودروها صادر كرده بود كه در بازديد امروز 
نتايج اجراي اين دستورات ارايه شد.  با توجه به مشكلات 
زيس��ت محيطي و آلايندگي خودروهاي احتراقي و نيز 
ظرفيت كشور در عرصه زيرساخت هاي برقي، ايجاد تحول 
در عرصه توليد خودرو و افزايش توليد خودروهاي برقي و 
هيبريدي در دس��تور كار دولت مردمي و بالاخص وزارت 
صمت قرار گرفته، تا ضمن كم��ك به كاهش آلايندگي 
محيط زيست از ناحيه خودروهاي شخصي و عمومي، در 

مصرف س��وخت نيز صرفه جويي صورت گيرد.  بر اساس 
توافقات صورت گرفته ميان وزارت صمت و دستگاه هاي 
مربوط از جمله شهرداري تهران، نصب جايگاه هاي شارژ 
خودروه��اي برقي در تهران آغاز ش��ده و ت��ا هفته دولت 
حداقل ۷۰ ايس��تگاه افتتاح خواهد ش��د و تا پايان سال 
علاوه بر گسترش زيرساخت هاي استفاده از خودروهاي 
برقي در تهران، ايستگاه هاي ش��ارژ خودروهاي برقي در 
مسير بين راهي ميان استان تهران و استان هاي همجوار 
و برخي ديگر از استان هاي پرتردد نظير خراسان رضوي 
نيز نصب خواهند ش��د.  در حال حاضر روند اجرايي توليد 

خودروهاي برق��ي عمومي نظير تاكس��ي، خودروهاي 
اشتراكي و خودروهاي شخصي در حال انجام بوده و علاوه 
بر عرضه خودروهاي برقي مونت��اژي موجود، خط توليد 
تجاري خودروهاي هيبريدي و تمام برقي داخلي نيز از سال 
آينده به بهره برداري خواهد رسيد.  رييس جمهور در جريان 
اين بازديد ضمن رانندگي كوتاه با يكي از خودروهاي برقي 
توليد داخل گفت: حسن اين خودروها علاوه بر صرفه جويي 
قابل توجه در مصرف س��وخت، كاه��ش آلايندگي هوا، 
محيط زيست و آلودگي هاي صوتي، اين است كه به طور 

كامل بومي سازي شده و در داخل كشور توليد مي شوند.

در حال حاضر توليدكننده يا صادركننده ايراني به دليل 
مشكلات داخلي، امكان تهاتر با كشورهاي ديگر از جمله 
اندون��زي را ندارد. بنابراين ايجاد اتاق تس��ويه يا صندوق 
تهاتر ضروري است. رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي ايران با بيان اينكه توسعه مناسبات تجاري و 
اقتصادي در دوره دهم اتاق، جزو اصلي ترين اولويت هاست، 
گفت: بايد با پذيرش مس��ائل تحريمي و محدوديت ها، با 
همراهي سفارت اندونزي برنامه هاي راهبردي براي تجارت 
با اين كشور تدوين كنيم. حسين سلاح ورزي، در نشست 
هيات رييسه اتاق ايران با سفير جديد ايران در جاكارتا، از 
اعزام يك هيات تجاري به اندونزي از س��وي اتاق ايران با 
همكاري س��ازمان توسعه تجارت خبر داد و افزود: يكي از 
استراتژي هاي اتاق ايران حمايت از شركت هاي كوچك 

و متوسط و اعزام و پذيرش هيات هاي تجاري و حضور در 
نمايشگاه هاس��ت. در ادامه نشست، سفير جديد ايران در 
جاكارتا، ضمن ارايه پيشنهاد برقراري نمايشگاه دايمي يا 
دفتر تجاري ايران در اندونزي، گفت: راه اندازي نمايشگاه 
دايمي محصولات ايران در اندونزي باهدف تسهيل تجارت 
مي تواند به نتايج خوبي در توسعه روابط دوجانبه منجر شود. 
محمد بروج��ردي، با بيان اينكه اندونزي قطب اقتصادي 
شرق آسيا است گفت: اندونزي بازاري 3۰۰ ميليوني دارد 
كه به بازار ۹۰۰ ميليوني آ.س��ه. آن اتصال دارد و مي تواند 

دروازه ورود و حضور پررنگ ايران در اين منطقه باشد.
بروجردي با اشاره به هدف گذاري حجم تجاري ۲۰ ميليارد 
دلاري با اندونزي، گفت: براي رسيدن به اين حجم، نيازمند 
همكاري بخش خصوصي و اتاق ايران با سفارت ايران در 

اندونزي هستيم. سلاح ورزي با استقبال از پيشنهاد سفير 
جديد ايران در جاكارتا براي راه اندازي نمايش��گاه دايمي 
محصولات ايران در اندونزي، گفت: اين اقدام نيازمند تدوين 
سازوكار و ارزيابي هدفمند و بلندمدت از سوي دستگاه هاي 
مرتبط است و بايد تمهيدات لازم از سوي اين دستگاه ها 
انديشيده ش��ود. در بخش ديگري از نشست، پيام باقري، 
نايب رييس اتاق ايران نيز با تأكيد بر اينكه صادرات، رقابت 
بين دولت هاست نه بخش هاي خصوصي، گفت: ما در هم 
رساني عرضه و تقاضا مشكل داريم و حضور بخش خصوصي 
در اندونزي ض��رورت دارد. به گفته او تجار با مش��كلاتي 
همچون نظام بانكي، فعاليت هاي كم رايزنان يا نبود رايزن 
بازرگاني در سفارت اندونزي و.. درگير هستند. نايب رييس 
اتاق ايران گفت: تهاتر و تج��ارت پاياپاي، بهترين گزينه 

براي پشتيباني از تجارت خارجي در شرايط موجود است، 
هرچند، توليدكننده يا صادركننده ما به دليل مشكلات 
داخلي، كمتر امكان تهاتر دارد و ايجاد اتاق تسويه يا صندوق 

تهاتر ضروري تر است.
عبدالله مهاجر، عضو هيات رييس��ه اتاق ايران نيز در اين 
نشس��ت، گفت: براي تحقق هدف گ��ذاري ۲۰ ميليارد 
دلاري حج��م روابط تجاري اي��ران و اندونزي، بايد نقش 
بخش خصوصي مشخص ش��ود و حمايت دولت شامل 
حال آن شود. او افزود: به همكاري با سفارت به منظور حل 
مشكلات و تسهيل فعاليت هاي تجار و بخش خصوصي 
علاقه مند هستيم و به حضور رايزن بازرگاني فعال و مسلط 
بر امور تجاري و بازرگاني در سفارت كشورمان در اندونزي 

نياز داريم.
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خبرروز

كپوبافي و منسوجات دزفول و كاشان ثبت جهاني شد
وزير ميراث فرهنگي با انتشار متني از ثبت جهاني دزفول و كاشان در رشته هاي كپوبافي و منسوجات سنتي خبر داد. به گزارش اداره كل روابط 
عمومي و اطلاع رساني شوراي جهاني صنايع دستي، ۲ شهر  دزفول و  كاشان را به عنوان شهر جهاني كپوبافي و شهر جهاني منسوجات سنتي، به 
ثبت رسانيد. بازرسي هاي دقيق ارزيابان، تكميل مستندات، بررسي هاي ميداني و... پشتوانه اين رويداد مبارك هستند. ثبت جهاني  دزفول و  كاشان 
قبل از آنكه يك امتياز محسوب شود، يك مسووليت است. جهاني شدن، يعني افزايش مسووليت براي تقويت رويكرد توسعه ، افزايش كارگاه ها، 
گسترش آموزش، اشتغال، عمومي سازي و پايدار كردن اين جايگاه در سطح بين الملل. كپوبافي، هنر بافندگي از ضايعات درخت خرماست. 

مصنوعات بسيار زيبا، محكم و كاربردي، بدون نياز به هزينه گزاف ريالي و ارزي براي مواد اوليه صنايع دستي، ركن مهم اقتصاد فرهنگ است.

رويداد

گوشت قرمز کيلويی ۵۵۰ هزار تومان است يعنی يک 
کيلو گوش��ت قرمز معادل دو روز دستمزد يک کارگر 
حداقل بگير! بيست و دوم مرداد، اخبار رسانه ها در مورد 
گوش��ت قرمز و ارز نيمايیِ واردات آن، ضد و نقيض بود؛ 
اوايل صبح، اخباری از تغيير گروه ارزیِ گوش��ت بيرون 
آمد به همراه يک نامه رسمی که نشان می داد قرار است 
تغييراتی در ارز گوشت اعمال شود؛ آيا بازهم موج جديد 

گرانی در راه است؟

   نامه ها و اخبار پیاپی
به گزارش ايلنا ابت��دا تصوير نامه نرگس باقری زمردی، 
مديرکل دفتر صادرات و واردات سازمان توسعه تجارت، 
وابسته به وزارت صنعت، معدن و تجارت به دفتر فناوری 
اين سازمان در تاريخ دهم مرداد منتشر شد که بر اساس 
آن، معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، محل 
ارز واردات انواع گوشت قرمز را از گروه کالايی ۲۱ )ارز از 
محل تالار اول( به گروه کالايی ۲۲ )ارز از محل تالار دوم( 
تغيير داده است. تالار دوم ارزی، محل عرضه و تقاضای 
مس��تقيم واردکنندگان و صادرکنندگان است که نرخ 
ارز در آن برحسب عرضه و تقاضای بازار تعيين می شود 
و نرخ ثابت ندارد. و اما ساعتی بعد، پيمان پاک، قائم مقام 
وزير جهادکشاورزی در يک توييت اعلام کرد که اخبار 
منتش��ره در خصوص حذف ارز ترجيحی گوشت قرمز 
درست نيست و تکذيب می شود چراکه تغيير ارز مربوط 
به گوشت منجمد است که کاربری صنعتی و رستورانی 
داشته و نقش مستقيمی در تنظيم بازار ندارد. به گفته او 
ارز تخصيصی به گوشت گرم گوسفندی و گوساله وارداتی 
تا تنظيم بازار اين کالا همچنان در گروه کالايی ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومانی اس��ت. به گفته  پيمان پاک، دولت منابع 
بسيار خوبی از ارز ۲۸۵۰۰ تومانی را برای واردات گسترده 
گوشت، جهت تنظيم بازار اختصاص داده است و به طور 
هفتگی برنامه واردات گوشت گرم گوسفندی و گوشت 
گرم گوساله برای تنظيم بازار در حال انجام است. در همان 
روز، تصوير نامه ديگری از مديرکل دفتر صادرات و واردات 
سازمان توسعه تجارت منتشر شد که براساس آن، واردات 
چای نيز به گروه کالايی ۲۲ )ارز از محل تالار دوم( منتقل 

شده اس��ت. در نتيجه ديگر ارز نيمايی به واردات چای 
اختصاص نمی يابد و قيمت ارز واردات آن را مکانيسم های 

عرضه و تقاضای بازار آزاد تعيين خواهد کرد.

   افزایش قیمت ها با نام متناسب سازی
در هرحال، اگر حذف ارز نيمايی گوشت قرمز را حتی 
برای گوشت صنعتی و رستورانی در نظر بگيريم و قايل 
به اين باش��يم که آنچه در نامه  نرگس باقری زمردی 
تحت عن��وانِ »واردات انواع گوش��ت« آمده، در واقع 
»انواع گوش��ت« نبوده و ارجاع خاص داشته، بازهم 
اين سوال و البته اين نگرانی وجود دارد که آيا احتمال 
گرانی بيشتر گوشت وجود دارد؛ آيا قرار است با گوشت 
قرمز وارداتی )همان گوش��تی که با قيمت کمتر در 
ميادين تره بار شهرها عرضه می شود و متقاضيان آن 
که گاهی س��اعت ها در صف می ايستند، مزدبگيرانِ 
کم درآمد هستند( به شيوه ای مشابه »نان« برخورد 
شود؟ قيمت نان در روزهای ابتدايی مرداد در خراسان 
رضوی ۴۳ درصد گران شد و همان روزها اين خبر به 
رسانه ها رسيد که قرار اس��ت در ۱۳ استان ديگر هم 
نان گران شود؛ از قضا مقامات وزارت صمت، آن خبر 
را هم تکذيب کردند و گفتن��د گرانی در کار نخواهد 
بود اما يک هفته که گذش��ت، مقامات رسمی وزارت 
صمت گرانی را تاييد کردند و البته يک اس��م جديد 
برای اين افزايش قيمت گذاشتند: »متناسب سازی و 
اصلاح قيمت.« حالا اين نگرانی هست که همين روندِ 
»رسانه ای ش��دن-تکذيب- تاييد« در مورد گوشت 
وارداتی نيز تکرار ش��ود؛ و البته س��وال اينجاست که 
تکليف چای چيست؛ آيا تغيير گروه ارزی اين کالا هم 
نادرست است؟! و البته يک مساله ديگر هم در اين ميان 
مطرح است؛ گوشت قرمزی که پايين ترين قيمت انواع 
منجمد آن، کيلويی بيش از ۳۰۰ هزار تومان است و 
نرخ هر کيلو گرم و ت��ازه  آن بيش از ۵۰۰ هزار تومان، 
امروز ديگر در سبد خالی کارگران شاغل و بازنشسته 
جايی ندارد؛ برخی کارگران و بازنشستگان در تماس 
با ما گفته اند در هر ماه حتی يک کيلو گوشت قرمز هم 
نمی خرند. در شرايطی که گوشت قرمز از سبد مصرفی 

بخشی از مردم حذف شده، ديگر چه جايی برای اصلاح 
قيمتِ بيشتر است، حتی برای انواع رستورانی آن؟!

   یک کیلو گوشت قرمز
 معادل دو روز دستمزد

فرامرز توفيق��ی )فعال کارگری( در اي��ن رابطه به ايلنا 
می گويد: متاسفانه خيلی از گروه های کالايی به تدريج 
از گروه ۲۱ به گروه ۲۲ منتقل ش��ده اند و البته خيلی از 
کالاها به بهانه های مختلف گران ش��ده اند؛ دام زنده به 
بهانه قاچاق گران ش��ده؛ شکر به يک بهانه  ديگر و برنج 
هم همينطور. افزايش هزينه های زندگی برای کارگران، 
قابل کتمان نيست. او ادامه می دهد: وزير کار بی اعتنا به 
درخواست ترميم مزد کارگران می گويد آن دستمزدی 
که ما مصوب کرده ايم کف مزد است، کارگر برود خودش 
با کارفرما چانه زنی کند! پس آقای وزير، نقش شورايعالی 
کار چيست؛ آيا نقش چانه زنی بين کارگر و کارفرما ندارد؟ 
اگر اينطور است، چرا نشست برگزار می کنيد؟ توفيقی با 
اشاره به گرانی کالاهای پروتئينی مانند گوشت می گويد: 
گوشت قرمز کيلويی ۵۵۰ هزار تومان است يعنی يک 
کيلو گوش��ت قرمز معادل دو روز دستمزد يک کارگر 
حداقل بگير. در اروپای غربی، حقوق ساعتی کارگر حداقل 
۱۴ يورو است که با يک ساعت کار اين کارگر می شود در 
همان جا، دو کيلو گوشت خريد! اما منِ کارگر ايرانی بايد 

دو روز کار کنم تا يک کيلو گوشت بگيرم.

   سفره ای که با نشاسته پر می شود
توفيقی تاکيد می کند: با قيمت ه��ای فعلی، کارگران 
نمی توانند پروتئي��ن و ويتامين مص��رف کنند، فقط 
مصرف کننده  نشاسته و روغن هستند که البته نان هم 
گران شده است و نشاسته هم ديگر ارزان نيست! خريد 
گوشت برای کارگر حداقل بگير و بازنشسته ای که ۹ يا ده 
ميليون تومان حقوق ماهانه دارد ممکن نيست؛ وقتی بايد 
دو روز کار کنی و پولش را کامل کنار بگذاری که بتوانی 
يک کيلو گوش��ت قرمز بخری و فقط يک وعده  غذای 
پروتئينی برای يک خانواده ی چهارنفره فراهم کنی، خريد 

به امری محال مبدل می شود.

»قیمت یک کیلو گوشت« برابر با دستمزدِ دو روز کارگر

محدودیت در واردات كیت هاي غربالگري زنگ خطري براي افزایش تولد نوزادان معلول

جوانيجمعيتبههرقيمتيآسيبزاست

گليماندگار|
اولين بار در فروردين م��اه ۱۴۰۱ بود كه 
خبر دس��تور وزارت بهداش��ت و درمان 
براي حذف غربالگري در بيمارستان ها و مراكز پزشكي 
رسانه اي شد، از آن تاريخ تاكنون پزشكان و متخصصان 
در اين رابطه اظهارنظرهاي مختلفي داشته اند اما نقطه 
مش��ترك تمامي اين اظهارنظرها افزايش تولد نوزادان 
معلول با اجرايي ش��دن اين دس��تور بوده است. اينكه 
حذف غربالگري يك از مفاد قانون جواني جمعيت است 
و وزارت بهداش��ت و درمان هم بر حسب اجزاي قانون 
چنين دستورالعملي را صادر كرده يك سوي ماجراست 
و سوي ديگر آن اخباري است كه اين روزها از محدوديت 
توزيع كيت هاي غربالگري به گوش مي رس��د. س��وال 
اساس��ي اما هميش��ه اين بوده كه جواني جمعيت قرار 
است به چه قيمتي اتفاق بيفتد. آيا افزايش تولد نوزادان 
معلول مي تواند گامي مثبت در جهت جواني جمعيت 
به ش��مار بيايد يا خود چالش تازه اي ب��راي خانواده ها 
و دولت��ي كه بايد هزينه اين افراد را تامين كند، اس��ت. 
مساله اينجاست كه در رابطه با قانون جواني جمعيت و 
بخش هاي بهداشتي و درماني آن گويا نظر متخصصان 
به هيچ انگاشته شده اس��ت. چرا كه از ابتداي طرح اين 
قانون متخصصان حوزه زنان و زايمان و كودكان بر اين 
باور بودند كه حذف غربالگري نه تنها مفيد نيس��ت كه 
مي تواند آسيب زا باشد اما گوش شنوايي در اين رابطه 
وجود نداشته و حالا ديگر با محدود كردن ورود كيت هاي 
غربالگري به كشور اين چرخه معيوب كامل شده است. 

   چنین تصمیم هایي در بلندمدت 
عواقب خود را نشان مي دهد

دكتر فرح ايزدي، متخصص زن��ان و زايمان در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: متاس��فانه تمام تلاشي كه انجام 
شد تا ماجراي غربالگري از قانون جواني جمعيت حذف 
شود موفق نبود و حالا ما در بلندمدت نتيجه اين تصميم 
اش��تباه را با افزايش تولد نوزادان معلول خواهيم ديد. 
مساله اينجاست كه وقتي غربالگري به صورت رايگان 
انجام نش��ود تنها مادران��ي مي توانند از اي��ن امكانات 

اس��تفاده كنند كه توانايي پرداخت هزينه آن را داشته 
باش��ند در حالي كه خانواده هاي كم بضاعت بيشتر در 
معرض خطر قرار مي گيرند. يك خانواده كه براي تامين 
معيشت خود با مش��كل مواجه است چطور مي تواند از 
نوزاد معلول مراقبت كند. هزينه هاي اين نگهداري در 
آينده بر گردن دولت خواهد افتاد. چرا مي خواهيم به هر 
قيمتي كه شده اين قانون را اجرايي كنيم. او مي افزايد: 
چرا بايد وزارت بهداشت و درمان زير بار چنين مساله اي 
برود و حتي بخش نامه بدهد كه پزشكان حق ندارند در 
مورد غربالگري با م��ادران باردار صحبت كرده و به آنها 
آموزش بدهند. شايد نمايندگان مجلس تخصصي در 
اين رابطه نداشته باشند كه البته پزشك هم در ميان آنها 
هست اما وزارت بهداشت و درمان به عنوان بزرگ ترين 
نهاد سلامت كشور نبايد به چنين قانوني پر و بال بدهد 
و دس��تورالعمل هاي مختلف براي آن صادر كند.  اين 
متخصص زنان و زايمان در بخش ديگري از س��خنان 
خود مي گويد: كسي منكر نياز كشور به افزايش جمعيت 
نيس��ت. أصلا آينده كشور به افزايش جمعيت و جواني 
جمعيت وابسته است اما به چه قيمتي. مگر نوزاداني كه با 
معلوليت به دنيا مي آيند مي توانند نقش موثري در آينده 

كشور داشته باشند. 

   منسوخ شدن قانون سقط درماني
قانون سقط درماني در سال ۱۳۸۴ با نشست هاي مكرر 
بين پزشكان، متخصصان و فقها به تصويب رسيد براي 
اينكه مانع از تولد نوزادان معلول ش��ود. اما حالا قانون 
جديد اين قانون��ي را كه با ه��زاران زحمت به تصويب 
رسيده بود منسوخ مي كند.  فاطمه كمالي، متخصص 
زنان با بيان اين مطلب به تعادل مي گويد: حذف سقط 
درماني و غربالگري اجباري يعن��ي قانوني كه درصدد 
جلوگيري از معلول  زايي و حمايت از خانواده ها در برابر 
هزينه هاي مادي و معنوي اين پدي��ده بوده، مي تواند 
به تولد ن��وزادان معلول و افزايش جمعيت اين گروه آن 
هم در ش��رايط فقدان امكانات و تخصيص اعتبار كافي 
براي تس��هيل زندگي افراد معلول ش��ود. او مي افزايد: 
همين الان هم براي دادن امكانات ب��ه افراد معلول در 

كشور با مشكلات بسياري مواجه هستيم. هنوز دولت ها 
نتوانسته اند زيرساخت هاي لازم براي زندگي اين افراد 
را فراهم كنند و حالا با حذف سقط درماني و جلوگيري 
از غربالگري معلوم نيست قرار است اين جمعيت چقدر 
افزايش پيدا كند و قرار اس��ت با ك��دام امكانات به آنها 
رسيدگي شود. متاس��فانه وقتي هدف وسيله را توجيه 
كند با چنين مش��كلاتي هم مواجه مي ش��ويم. هدف 
جواني جمعيت است اما به چه قيمتي به قيمت افزايش 
جمعيت معلولان در كشور. چنين برخوردهايي مي تواند 
در بلندمدت ضربه مهلكي به جامعه وارد كند. چه باور 
كنيم چه نكنيم حذف غربالگري باعث افزايش تصاعدي 
تولد نوزادان معلول مي شود و جامعه ما براي ارايه خدمات 

به اين افراد آمادگي لازم را ندارد. 

   وزارت بهداشت چه چیزي را
 تكذيب مي كند؟

همين چند روز پيش وقتي خبر محدوديت واردات و 
توليد كيت هاي غربالگري رسانه اي شد طبق معلول 
وزارت بهداش��ت و درمان اين خبر را تكذيب كرد و 
س��خنگوي وزارت بهداش��ت اعلام كرد غربالگري 
مطابق قانون و نظر پزشكان استاندارد سازي شده 
است.  اين در حالي اس��ت كه استاد دانشگاه علوم 
پزش��كي تهران و رييس انجمن ژنتيك پزش��كي 
ايران به خب��ر آنلاين مي گويد: در دس��تورالعمل 
جديد اداره كل تجهيزات پزشكي ابتدا صريح اعلام 
كردند هرگونه توليد و واردات كيت هاي غربالگري 
ممنوع اس��ت اما بعد آمدند عنوان دس��تورالعمل 
را ع��وض كردند درحالي كه محتوا همان اس��ت و 
همچنان ب��ر ممنوعيت اصرار دارد. س��يد محمد 
اكرمي، استاد دانشگاه علوم پزشكي تهران و رييس 
انجمن ژنتيك پزشكي ايران نظر متفاوتي دارد. او 
به خبرآنلاين مي گويد: »در دس��تورالعمل جديد 
اداره كل تجهيزات پزشكي ابتدا صريح اعلام كردند 
هرگونه توليد و واردات كيت هاي غربالگري ممنوع 
است اما بعد آمدند عنوان دس��تورالعمل را عوض 
كردند درحالي كه محتوا همان است و همچنان بر 

ممنوعيت اصرار دارد.اجراي اين دستورالعمل در 
كشور كاملا غلط، غيرعلمي و تبعيض آميز است. 

   با انجمن هاي علمي مشاوره نشد
او مي افزايد: مس��اله مهم اين اس��ت كه ما به عنوان 
انجمن علمي ژنتيك پزشكي والبته ساير انجمن هاي 
مرتبط به هيچ عنوان در اين موضوع و صدور چنين 
دستورالعملي مورد مشورت قرار نگرفته ايم، نه تنها ما 
كه حتي از آزمايشگاه مرجع سلامت هم درباره چنين 
موضوع مهمي مشاوره نگرفته اند. دكتر اكرمي با اين 
توضيحات ادامه مي دهد: يعني پيداس��ت كه جزاير 
مختلف وزارت بهداشت هرجا به هر جمع بندي كه 
برسند، دستورالعمل صادر مي كنند، اين درحالي است 
كه رييس جمهور اخيرا اعلام كرد كه بايد درخصوص 
همه تصميم گيري ه��ا از متخصص��ان و گروه هاي 
علمي و مرتبط نظرخواهي و مشورت صورت بگيرد. 
اين متخصص ادامه مي دهد: از عوارض اجراي چنين 
دستورالعملي در آينده اين خواهد بود كه آزمايشگاه ها 
به شكل زيرزميني اين غربالگري ها را انجام دهند كه 
هزينه بالايي خواهد داشت و براي همه در دسترس 
نخواهد بود، درحالي كه داش��تن فرزند س��الم حق 
هر انس��اني اس��ت. در نهايت اينكه اج��راي چنين 
دستورالعملي كاملا با اصول غربالگري در تضاد است. 

   جمعیت با این كارها زیاد نمي شود
رييس انجمن ژنتيك پزش��كي ايران با اشاره به اهميت 
موضوع غربالگري ادامه مي دهد: جمعيت ايران در حال 
كاهش است و متاسفانه س��ن ازدواج و بارداري در حال 
افزايش است، وقتي سن مادر براي بارداري افزايش پيدا 
مي كند، براساس همه كتب علمي احتمال بيماري هاي 
كروموزومي در جنين افزايش پيدا مي كند، امر غربالگري 
در كشور ما سال ها انجام ش��ده و مردم هم نسبت به آن 
آگاهي پيدا كرده اند اما در حال حاضر در ايران غربالگري 
بدون شك در حال محدود شدن اس��ت. او با بيان اينكه 
قانون گذار در قانون جواني جمعي��ت در ماده ۵۳ تاكيد 
مي كند كه غربالگري را استاندارد كنيد، اضافه مي كند: 
اما وزارت بهداشت گويا سرعت بيشتري از مر قانون دارد و 

قصد دارد غربالگري را محدود كند.

   آموزش درباره غربالگري ممنوع!
دكتر اكرمي همچنين به موضوع و دس��تورالعمل مهم 
ديگري نيز اشاره مي كند و مي گويد: تير ماه سال گذشته 
وزير بهداشت دستورالعملي را ابلاغ كردند كه در آن نوشته 
ش��ده هرگونه آموزش و آگاهي دادن در مورد غربالگري 
ممنوع است. رضايت نامه  پيوس��ت آن به گونه اي است 
ك��ه به نظر من هيچ فرد عاقلي آن را امضا نخواهد كرد. او 
ادامه مي دهد: اين دستورالعمل مملو از غلط هاي تايپي و 

اشتباهات علمي است و حتي به نظر خلاف قانون اساسي 
است چرا كه در يك بند آن گفته مي شود هركس به اين 
ترتيب عمل نكند مجازات خواهد شد. درحالي كه مجازات 

بايد در دادگاه و با حضور هيات منصفه انجام شود.

   این مسیر اشتباه است
اما گوش شنوایي نیست

اين متخصص ادامه مي دهد: بارها و بارها از اسفند سال 
۹۹ يعني از زمان تصويب قانون جمعيت جواني تاكنون 
انجمن هاي مختلف علمي ش��امل زنان، پريناتولوژي، 
پزشكي اجتماعي، اخلاق پزش��كي، ژنتيك و ... خطاب 
به وزارت بهداشت اعلام كرده اند كه شما در اين مسير در 
حال اشتباه هستيد، اين روند نه تنها باعث افزايش جمعيت 
نمي شود بلكه جمعيت را كاهش هم خواهد داد، اما گويا 
گوش شنوايي وجود ندارد. آمارها هم تاييد مي كنند كه اين 
روند در افزايش جمعيت تاثيري ندارد، كما اينكه آمارهاي 
ده ماه اول سال ۱۴۰۱ نش��ان مي دهد، ازدواج ۵ درصد 
كاهش، طلاق ۵ درصد افزايش و فرزندآوري نيز ۵ درصد 
كاهش داشته است. رييس انجمن ژنتيك پزشكي تاكيد 
مي كند: يعني علي رغم اينكه آمارها و شواهد نشان مي دهد 
ريل گذاري ها براي افزايش جمعيت با اين تصميمات اشتباه 
بوده اما همچنان وزارت بهداشت با اين مصوبه اخير نشان 

داد كه به اشتباه ادامه خواهد داد.

گزارش

وزارت بهداشت چه چیزي را تكذیب مي كند؟

رويخطخبر

نحوه حضور سربازان وظیفه در راهپیمایي اربعین
رييس سازمان وظيفه عمومي فراجا توضيحاتي را درباره 
نحوه شركت و حضور سربازان و مشمولان سربازي در 
راهپيمايي اربعين ارايه كرد. سردار تقي  مهري درباره نحوه 
دريافت مجوز خروج از كش��ور براي مشمولان خدمت 
سربازي براي شركت در راهپيمايي اربعين گفت: در مورد 
مشمولان سربازي اين افراد شامل دو دسته مي شوند. 
يكي مشمولان غايب كه اينها بايد تكليف سربازي خود 
را مش��خص كنند و مطابق مقررات تسهيلاتي به آنان 
ارايه نمي ش��ود. پس اگر فردي داراي غيبت از سربازي 
باشد، امكان دريافت مجوز خروج از كشور و شركت در 
راهپيمايي اربعين را نخواهد داشت. او ادامه داد: دسته دوم 
افرادي هستند كه داراي معافيت تحصيلي و ... هستند. 

همانطور كه قبلا هم اعلام كرديم، مشمولان براي زيارت 
اربعين نيازي به گذاشتن وثيقه ندارند اما بايد درخواست 
خود را در سامانه سازمان وظيفه عمومي ثبت كنند. براي 
ثبت درخواست متقاضيان بايد به سامانه سخا يا پليس 

من مراجعه كرده و مدارك خود را بارگذاري و درخواست 
خود را ثبت كنند. او درباره چگونگي ش��ركت سربازان 
درحال خدمت در راهپيمايي اربعين نيز گفت: سربازاني 
كه در حين خدمت سربازي هستند يا در دستگاه هاي 
دولتي امريه هستند، مي توانند از طريق يگان مربوطه 
درخواست خروج خود از كشور براي سفر به عراق و زيارت 
اربعين را ثبت كنند. رييس سازمان وظيفه عمومي فراجا 
همچنين به دانشجويان داراي معافيت تحصيلي توصيه 
كرد كه حتما مدارك مربوط به معافيت تحصيلي يا همان 
گواهي اشتغال به تحصيل خود را در سامانه سازمان وظيفه 
عمومي فراجا ثبت كنند، تا در فرآيند بررس��ي و صدور 

مجوز دچار مشكل نشوند.

افتتاح نخستین »خانه جوان« در تهران
سرپرس��ت اداره كل طرح هاي مل��ي و فراگير جوانان 
وزارت ورزش و جوانان با اشاره به افتتاح نخستين خانه 
جوان استان تهران و ارايه خدماتي نظير مشاوره ازدواج 
و اشتغال در اين خانه جوان، گفت: در ارايه اين خدمات 
به اتباع ساير كشورها كه در ايران ساكن و به طور قانوني 
فعاليت مي كنن��د محدوديتي وجود ن��دارد. مجتبي 
تاجيك اظهار كرد: ارايه خدمات مشاوره ازدواج و اشتغال، 
ايجاد محيطي به منظور گفت وگو و تعامل با مسوولان 

و شنيده ش��دن حرف جوانان، تس��هيل فعاليت هاي 
تشكل ها و سمن ها و محلي براي اطلاع رساني خدمات 
معاونت جوانان از مهم ترين كاركردها و خدمات خانه 
جوان به ش��مار مي رود. او ادامه داد: خدمات ياد ش��ده 
حداقل خدماتي است كه در تمام خانه هاي جوان كشور 
ارايه مي شود. ارايه خدمات فراتر به ظرفيت خانه هاي 
جوان  بستگي دارد تا بتوانند برنامه هاي ديگر را هم اجرا 
كنند. با اين حال كافه كتاب بخش��ي است كه به طور 

خاص براي خانه جوان استان تهران در نظر گرفته شده 
است. سرپرست اداره كل طرح هاي ملي و فراگير جوانان 
وزارت ورزش و جوانان درباره اينكه خدمات ياد ش��ده 
به چه افرادي ارايه مي ش��ود، توضيح داد: اين خدمات 
به تش��كل هاي جواناني كه از وزارت ورزش و جوانان يا 
ساير نهادها مجوز داشته باشند ارايه مي شود، همچنين 
خدمات فردي ما به همه جوانان ارايه مي شود؛ با اين حال 

محدوديتي قائل نيستيم. 

ادامهازصفحهاول

الاكلنگ امنیت غذایي و امنیت آبي در كشور 
 )هر دو هدف بايد با درنظرگرفتن شرايط جغرافيايي، 
مس��احت كشور، جمعيت كش��ور و حتي با درنظر 
گرفتن تغييرات اقليمي موجود همراه باشد.(  امنيت 
غذايي بنا به تعريف، دسترسي همه مردم به غذاي 
كافي و س��الم و با كيفيت، هم از لحاظ موجود بودن 
به صورت فيزيكي و هم از نظر امكان خريد كردن با 
توان اقتصادي موجود مردم آن سرزمين جهت انجام 

يك زندگي فعال و سالم مي باشد. 
كشور ما در يك منطقه خشك و نيمه خشك قرار 
گرفته اس��ت و از كم آبي رنج مي برد. متاسفانه ما 
در كشور، امنيت غذايي خود را مستقيما به بارش 
ب��اران و ذخاير آب زيرزميني گ��ره زده ايم كه اين 
اش��تباه مح��رز، پيامدهايي دارد كه ب��ه تدريج به  

صورت بحران خود را نشان مي دهند. اين بحران ها 
مي توانند در لايه هايي با سررس��يدهاي مختلف 
از زم��ان، خود را به عناوين مختلف نش��ان دهند. 
متاس��فانه يكي از چالش هاي موجود در كش��ور، 
اص��رار بر توليد غذاي تمام مردم در داخل كش��ور 
به بهانه امنيت غذايي اس��ت كه در عمل با تعريف 
سازمان ملل مبني بر تامين و نه توليد غذا سازگاري 
ندارد. )با واردات هم مي توان امنيت غذايي داشت(  
شايد اگر در اين موارد از الگوهاي كشورهاي موفق 
اس��تفاده مي كرديم متوجه مي ش��ديم كه نيازي 
نيست همه چيز را خودمان توليد كنيم. سهم بخش 
كش��اورزي در اقتصاد كش��ور ايران از سهم بخش 
كش��اورزي در اقتصاد تمامي كشورهاي پيشرفته 

و حتي داراي منابع آب كافي، بسيار بيشتر بوده و 
اين نشان دهنده مسير اشتباه در توسعه مي باشد. 
جالب اينكه سهم اشتغال هم در بخش كشاورزي 
درصورت مقايسه با كش��ورهاي پيشرفته و داراي 
منابع آب كافي، بسيار بيشتر است و اين در حالي 
اس��ت كه ايران به صورت تاريخي و از گذشته هاي 
دور از كم آبي رنج برده اس��ت. البته شايد در آينده 
با رش��د تكنول��وژي و تغيير ذائق��ه غذايي مردم و 
همچنين استفاده از روش هاي توليد غذا بدون نياز 
به كشت و زراعت سنتي، بتوان غذاي مردم كشور 
را ب��دون به خطر انداختن امني��ت آبي تامين كرد 
ولي تا رس��يدن به اين نقطه هنوز فاصله بسياري 

وجود دارد.

كارشكني كاسبان تحریم در مسیر تعامل 
 دس��تيابي به يك نقطه مش��ترك را نشان دهد و از 
سوي مقابل امريكا بايد بتواند از مشكلاتي كه براي 
ايران تلنبار كرده دس��ت بردارد و اراده مثبتي براي 
عبور از مشكلات نش��ان دهد. همانطور كه امريكا 
در زمان خروج از برجام پيش رو بود براي مذاكرات 
مستقيم هم بايد پيشنهادات اول را مطرح كند. در 

صورت ارايه اين پيشنهادات از سوي ايالات متحده 
ايران هم باي��د از دل پيچيدگي ها گذر كرده و اقدام 
به اتخاذ تصميمات دشوار سياسي كند. در اين ميان 
اما گزاره مهم ديگري هم وجود دارد كه بر سر اجراي 
توافق مانع تراشي مي كند. كاسبان تحريم در داخل 
و خارج كشور نسبت به اجراي هر نوع توافقي ميان 

ايران و امريكا حساس هستند و بر سر آن مانع تراشي 
مي كنند. متوليان بايد زمينه اثرگذاري اين افراد و 
جريانات را محدود س��ازند. در اين صورت است كه 
از دل مشكلات مي توان پلي به سمت بهبود، توافق 
و تفاهم زد و زمينه اس��تيفاي منافع ملي ايرانيان را 

فراهم ساخت.
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